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رئیس جمهور اعلام کرد که تلاش های رئیس جمهور فرانسه در روزنامه صبح ایران
صورتی موثر است که آقای ترامپ تحریم های اعمال شده علیه ایران 
پس از خروج از برجام را بردارد که در آن زمان،  امکان مذاکره در قالب 
١+٥ وجود دارد. حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی 
صبح روز سه شنبه به وقت نیویورک و در دیدار مدیران ارشد رسانه 
های آمریکا، گفت: تداوم تحریم هایی که تحت عنوان فشار حداکثری 
اجرا شده است، به مثابه پیش شرط های عملی آمریکا برای مذاکره 
است، در حالیکه از نظر ما برای مذاکره، ابتدا هر پیش شرطی باید 

برداشته شود.رئیس جمهور افزود: خجالت آور است که مبنای اتهام

 معاون اول رئیس جمهوری گفت: خوشبختانه به فضل الهی امروز 
با وجود همه فشارهای ناشی از تحریم های ظالمانه آمریکا، آرامش و 
ثبات نسبی در اقتصاد کشور حاکم شده است. »اسحاق جهانگیری« 
به  با زنان فعال اقتصادی کشور که  روز سه شنبه در جلسه دیدار 
ریاست وی برگزار شد، با تاکید بر اینکه خوشبختانه امروز توانمندی و 
ظرفیت بسیار خوبی در زنان کشور شکل گرفته است، اظهار داشت: 
امروز شاهد آن هستیم که تعداد قابل توجهی از واحدهای بزرگ 
تولیدی توسط زنان کارآفرین به نحو مطلوب اداره می شود. وی افزود: 
امروز حضور زنان در صحنه مدیریت کشور نیز به میزان قابل توجهی

روحانی در دیدار مدیران ارشد رسانه های آمریکا:

برای مذاکره، اول پیش شرط ها باید برداشته شود
معاون اول رئیس جمهوری: 

آرامش در اقتصاد کشور حاکم شده است

در گفت و گو با مهدی پازوکی بررسی شد

قطع یارانه دهک های پردرآمد و الزامات آن 

نخواهیم گذاشت کسی با فشار و پول کثیف وارد مجلس شود

هشدارانتخاباتی آیت الله جنتی

معرفی ۲۴۵ نفر به دستگاه قضایی درباره سیل

لاریجانی تمام قد پشت نمایندگان ایستاد

صف آرایی نمایندگان
 مقابل صداوسیما و تندروها

مهدی پازوکی، عضو هئیت علمی دانشگاه علامه طباطبایی 
با اشاره به وضعیت جاری کشور و تجارب سایر کشورها، نظام 
مالیات ستانی قوی و تور ایمنی ویژه دهک های پایینی جامعه 
را دو نکته اساسی برای برقراری عدالت اجتماعی عنوان کرد 

و دسترسی به حساب های بانکی را امری مطلوب برای اجرای 
هر دو مورد می داند. از ابتدای دهه نود و با کاهش درآمدهای 
نفتی هر دو جناح مستقر در کشور به حذف یارانه ثروتمندان 
و ورود به فاز دوم هدفمندی یارانه ها تاکید کردند. از همان ابتدا
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انتقاد زیباکلام از مخالفان دولت:

 می خواهند القاء کنند روحانی کاره ای نیست

دستور لاریجانی به رئیس صداوسیما:

به این وضع نابسامان شخصا رسیدگی کنید

سالروز شهادت امام سجاد)ع( را تسلیت می گوییم

اولین روز بهارستانی ها بعد از دو هفته تعطیلات با حواشی زیادی همراه بود، هم بحث انتقادات به شفاف شدن آراء نمایندگان 
محور بحث بود هم عملکرد صداوسیما علیه مجلس. آب و هوای ساختمان هرمی میدان بهارستان دیروز پاییزی بود و سایه 

نقد و انتقاد بر فضای مجلس سنگینی می کرد. انتقاداتی که ریشه در اتفاقات اخیر داشت؛ همان اتفاقاتی که درست همزمان

ایران آغازگر هیچ جنگی 
نخواهد بود 

پدافند هوایی ایران هر شی متجاوزی را سرنگون می کنند
تحریم کنندگان خواستار بسته شدن باب مذاکرات هستند

ترامپ نسبت به لغو دائمی تحریم های ایران اقدام کند

خرید تسلیحات نظامی ؛ امنیت نمی آورد

وزیر خارجه ایران در گفت وگو با سی ان ان: 

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( قم گفت: بر اساس ارزیابی های انجام شده،  ۱۵ منطقه 
درگیر آسیب اجتماعی درقم شناسایی و ۱۵ شورای محله با محوریت این آسیب ها ایجاد و 
مسائل آنها مورد ارزیابی و مطالعه قرار گرفته است. سردار سیدمحمدتقی شاهچراغی، عصر 
دوشنبه در یکصد و دوازدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در ساختمان 
شهید باکری این شورا، با اشاره به اولویت بندی ۱۰ آسیب اجتماعی در کشور اظهار داشت:  ۴ 
آسیب طلاق، اعتیاد، حاشیه نشینی و مفاسد اخلاقی مانند بدحجابی در قم اولویت بندی شده 
که در این زمینه شناسایی، برنامه ریزی و مطالعات لازم انجام شده است. وی گفت: سپاه موظف 
است در تمام عرصه هایی که مورد نیاز انقلاب است ورود و نقش آفرینی کند. شاهچراغی 
افزود: با توجه به شرایط قم و مطالبات رهبر معظم انقلاب از مسئولان استان، آسیب های 

اجتماعی و فرهنگی مورد توجه و بررسی سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قرار گرفته است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با اشاره به آخرین وضعیت اراضی ۴۸ هکتاری و ۳۲ 
هکتاری گفت: ابتدا باید آماده سازی زمین توسط شهرداری انجام شود که در ۴۸ هکتاری 
شروع شده و در ۳۲ هکتاری نیز قول دادند که آماده سازی شروع شود.حسن صبوری با اشاره 
به اینکه برای تقسیط باقیمانده مسکن مهر،  قرار بر این شده که جلسه ای تشکیل شود و 
فهرست مالکان از سوی بانک به اداره کل تعاون تحویل داده شود، اظهار داشت: تعاونی ها 
باید بسیج شوند تا افراد به راه و شهرسازی و بانک معرفی شوند تا پروژه های باقیمانده، تعیین 
تکلیف نهایی و تقسیط شود.وی با اشاره به آخرین وضعیت اراضی ۴۸ هکتاری و ۳۲ هکتاری 
تصریح کرد: ابتدا باید آماده سازی زمین توسط شهرداری انجام شود که در ۴۸ هکتاری 
شروع شده و در ۳۲ هکتاری نیز قول دادند که آماده سازی شروع شود و بعد باید تفکیک 

اراضی با همکاری اداره کل ثبت و مشارکت اداره کل راه پیش رفته که مهم تر از این ها، تولید 

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( قم :

1۵ منطقه درگیر آسیب های اجتماعی درقم شناسایی شد
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

برنامه ای برای ارائه زمین رایگان به تعاونی ها نداریم
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شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

قانونگذاری فکاهی نیست که با آن هِر و کِر راه بیندازید

رئیس جمهور اعلام کرد که تلاش های رئیس جمهور 
فرانسه در صورتی موثر است که آقای ترامپ تحریم های 
اعمال شده علیه ایران پس از خروج از برجام را بردارد 
که در آن زمان،  امکان مذاکره در قالب ١+٥ وجود دارد. 

حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی صبح 
روز سه شنبه به وقت نیویورک و در دیدار مدیران ارشد 
رسانه های آمریکا، گفت: تداوم تحریم هایی که تحت 
عنوان فشار حداکثری اجرا شده است، به مثابه پیش 
شرط های عملی آمریکا برای مذاکره است، در حالیکه از 
نظر ما برای مذاکره، ابتدا هر پیش شرطی باید برداشته 

شود.
رئیس جمهور افزود: خجالت آور است که مبنای اتهام 
زدن به ایران در مورد حمله به آرامکو، صرفا این است که 
نمی خواهند قبول کنند ارتش یمن توان نظامی حمله 
موشکی و پهپادی را دارد. این یعنی اتهام زنندگان به 
ایران هیچ برآورد واقعی از پیشرفت های نظامی یمنی 
ها ندارند، چشمان خود را بسته اند و صرفا به گمانه زنی 

بسنده کرده اند.
پدافندی  و  راداری  ضعف  داد:  ادامه  روحانی  دکتر 
تجهیزات عظیم آمریکایی در مسیر ادعایی این موشک 
ها و پهپادها قابل انکار نیست و یمنی ها در واقع آمریکا را 
تحقیر کرده اند و به تامین کنندگان تسلیحات عربستان  

هشدار داده اند.
انتقاد روحانی از بیانیه ضد ایرانی

 سه کشور اروپایی
رئیس جمهور  هم چنین عصر دوشنبه به وقت محلی 
نیویورک  در دیدار امانوئل مکرون رئیس جمهور فرانسه 
بیانیه کشورهای فرانسه، انگلیس و آلمان را اتهام زنی بی 
اساس به جمهوری اسلامی ایران عنوان و از آن انتقاد 

کرد.
توسعه  خصوص  در  روحانی  حسن  الاسلام  حجت 
همکاری های دوجانبه در زمینه های مورد علاقه ایران 
و فرانسه، شرایط حساس منطقه و ابتکار جدید رئیس 
جمهور کشورمان برای حفظ امنیت منطقه خلیج فارس 
موسوم به ابتکار »صلح هرمز«تبادل نظر کردند و بر عزم 
خود برای توسعه روابط و همکاری در عرصه های مختلف 

دو جانبه و بین المللی تاکید کردند.
روحانی در این دیدار ضمن تاکید بر وظایف و مسئولیت 
سایر طرف های برجام و از جمله فرانسه برای حفظ این 
توافق مهم بین المللی بعد از خروج یکجانبه و غیرقانونی 

آمریکا از آن؛ بیانیه امروز کشورهای فرانسه، انگلیس و 
آلمان را اتهام زنی بی اساس به جمهوری اسلامی ایران 

عنوان و از آن انتقاد کرد.
امانوئل مکرون نیز در این دیدار ضمن استقبال از طرح 
دکتر روحانی برای امنیت منطقه، به تشریح تلاش های 
فرانسه برای کمک به اجرای برجام پرداخت و همکاری 
اروپا با سایر طرف های این توافق به ویژه روسیه و چین 

را ضروری دانست.
رئیس جمهور فرانسه تعامل و گفتگو با ایران به عنوان 
کشوری تاثیرگذار در منطقه و نیز تداوم روابط سازنده 

پاریس - تهران تاکید کرد.

روحانی در دیدار مدیران ارشد رسانه های آمریکا:

برای مذاکره، اول پیش شرط ها باید برداشته شود
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اخبار

دوقلوهای چسبیده
 به اقتصاد ایران

رکود و تورم، دو مهمان نام آشنای چند سال اخیر اقتصاد 
ایران بوده اند. تجربه گذشته نشان داد که هم نشینی این دو 
در کنار یکدیگر معمولا نتیجه ای به جز رکود اقتصادی نداشته 

است. نرخ تورم در سال ۹۷ تحت تاثیر عواملی که تا پیش از آن ایجاد شده بود، یعنی افزایش 
نقدینگی در سال های گذشته و عدم رشد متناسب نقدینگی و نرخ تورم به واسطه بالا بودن 
نرخ سود بانکی و کاهش سرعت گردش پول و همچنین ثبات نسبی نرخ ارز طی سال های 
۹۲ تا ۹۶ قرار گرفته و از این رو انتظار یک افزایش قابل توجه در نرخ تورم در سال ۹۷ وجود 
داشت. اقتصاد ایران در سال جاری همچنان با پدیده رکود تورمی دست به گریبان خواهد 
بود. با این حال، رکود اقتصادی و همچنین تداوم آن در سال های آینده به سیاست گذاری 
اقتصادی در سال ۹۸ به ویژه چگونگی طراحی و پیاده سازی سیاست مالی - بودجه ای 
بستگی شدیدی دارد. در حالی که در اقتصادهای متعارف، سیاست های بودجه ای دولت 
نقش پا و چرخه ای داشته و در مواجهه با رکود اقتصادی ذیل تنظیم کننده های خودکار 
اقتصادی یا اعمال سیاست های انسباطی در جهت تحریک تقاضاها و جلوگیری از تشدید 
رکود تنظیم می شوند. در اقتصاد ایران به دلیل وابستگی منابع بودجه به درآمدهای نفتی 
و همچنین اثرپذیری بلای اقتصاد از وضعیت صادرات درآمدهای نفتی، سیاست های 
مالی - بودجه ای موافق چرخه بوده و همین امر باعث شده است تا سیاست های مالی - 
بودجه ای نقش ثبات ساز اقتصادی را ایفا نکنند. با این حال در شرایط موجود به دلیل عمق 
رکود اقتصادی در سال ۹۷ و چشم انداز آن در سال ۹۸ و همچنین اهمیت مدیریت رکود 
اقتصادی در دوره جاری به منظور جلوگیری از تغییر روند رشد بلندمدت اقتصادی ایران در 
سال های پیش رو، ایفای نقش ثابت ساز بودجه در جهت جلوگیری از تشدید رکود، اهمیت 
به مراتب بیشتری نسبت به گذشته دارد. لازم به ذکر است در طول یک دهه گذشته، روند 
سرمایه گذاری و انباشت سرمایه در اقتصاد ایران عمدتا به دلیل مشکلات در بازارهای مالی 
و پولی تغییر جهت داده و نسبت سرمایه گذاری به موجودی سرمایه، روند مستمر نزولی را 
تجربه کرده است. از این رو، به نظر می رسد رکود تورمی جاری نه تنها عملکرد اقتصادی، 
معیشت و رفاه آحاد مردم در سال های جاری را تحت تاثیر قرار می دهد، بلکه به نظر می رسد 
در صورت عدم مدیریت صحیح اقتصاد کلان کشور در جلوگیری از تشدید رکود اقتصادی، 
عملکرد بلندمدت اقتصادی کشور را نیز تحت تاثیر رکود جاری قرار دهد. در شرایط کنونی 
با توجه به کاهش شدید درآمد حقیقی خانوارهای ایرانی، کاهش بازدهی سرمایه گذاری 
و موانع تجاری داخلی و خارجی برای تحریک تقاضای صادراتی، بودجه دولت تنها ابزار 
سمت تقاضای اقتصاد است که می تواند در جهت ایجاد تقاضای موثر برای جلوگیری از 
تشدید رکود ایفای نقش کند. با این حال، ایفای این نقش مستلزم تامین مالی و غیرتورمی 
برای بودجه دولت است. تورم بالا از جمله مصیبت هایی است که طی چهار دهه گذشته 
گریبان اقتصاد ایران را سفت چسبیده است و هیچ گاه به سطح متوسط کشورهای جهان 
نزدیک نشده و حتی هیچ گاه نتوانسته برای چند سال خود را پایدار نگه دارد. مساله ای که 
در اکثر کشورهای دنیا به امری عادی تبدیل شده، در کشور ما به موضوعی سر سخت تغییر 
شکل داده که به طور مستمر خرد وکلان اقتصاد را تحت تاثیر قرار می دهند. شکاف طبقاتی 
را افزایش می دهد، سطح رفاه را کاهش می دهد، نااطمینانی را برای خانوار و بنگاه های 
اقتصادی تشدید می کند، ارزش پول ملی را تضعیف می کند، انگیزه تولید و تولیدگران را از 
بین برده و فضارا برای دلالان گرم می کند. شش ماه ابتدایی امسال تفاوت چندانی با شرایط 
معمول چهار دهه گذشته نداشته و حتی بیشتر از گذشته منجر به دلسردی مردم شده 
است.   یکی از مهم ترین دلایل تورم یک سال و نیم گذشته، رشد بالای نقدینگی در کنار 
رشد آهسته و گاها منفی تولید ناخالص داخلی بود. رشد قابل توجه نقدینگی در حالی به 
دلایل مختلف از جمله کسری بودجه فرض دولت ایجاد می شد که در مقابل، کالا و خدمات 
یا به بیان دیگر، ارزش افزوده ایجاد شده در اقتصاد رشد چندانی نداشت و بنابراین منجر به 
جهش قیمت ها شد. پول در دسترس مردم آن قدر زیاد بود که حتی با وجود افزایش چند 
برابری قیمت در بازارهای ارز و طلا و سکه، خودرو و مسکن، باز هم تقاضا افزایش می یافت.
عامل مهم دیگر در تورم موجود، جهش شدید نرخ ارز بود که برای چند سال سرکوب شده 
بود. افزایش شدید نرخ دلار که در پی اتفاقات سیاسی و تحریم های مجدد ایالات متحده 
آمریکا شکل گرفت، قیمت کالاهای وارداتی را چندین برابر کرد. در این هیاهو، سیاست 
شکست خورده قدیمی سرکوب قیمتی یکبار دیگر آزموده شد و دولت حسن روحانی 
تلاش کرد با قانون و بخشنامه از افزایش قیمت ها جلوگیری کند. با تمام این حرف ها، 
موتور خلق نقدینگی همچنان با قدرت در حال فعالیت است و سرعت رشد آن به گونه ای 
است که انتظار کاهش معنادار تورم و حداقل بازگشت مجدد به نزدیکی های ۱۰ درصد در 
آینده نزدیک تقریبا غیرممکن است. از سوی دیگر، دولتمردان بدون توجه به ریشه های 
اصلی کار به دنبال راه حل هایی موقت و کوتاه مدت هستند؛ راه حل هایی که تجارب گذشته 
نشان می دهد که تورم خدمات به مراتب کمتر از کالا بوده است. براساس برآورد دولت در 
سال ۹۸ پس از کاهش سقف بودجه، در حدود ۸۰ هزارمیلیارد تومان کسری بودجه وجود 
دارد. در صورتی که این میزان کسری بودجه با کاهش هزینه ها یا کاهش برخی از یارانه ها 
جبران شود، می توان امیدوار بود که تامین مالی کسری بودجه دولت پیامدهای تورمی 
در پی نداشته باشد، اما در صورتی که کسری بودجه از منابع بانک مرکزی تامین شود، 
پیامدهای تورمی به دنبال خواهد داشت و حتی اگر در سال ۹۸ منجر به افزایش نرخ تورم 
نشود، پیامدهای تورمی در پی دارد و حتی اگر در سال ۹۸ منجر به افزایش نرخ تورم نشود، 
پیامدهای تورمی آن در سال ۹۹ و حتی ۱۴۰۰ بروز پیدا خواهد کرد. همچنین سیاست 
گذاری ارزی دولت نیز در کنار سیاست پولی و مالی از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است. 
نرخ ارز در سال ۹۷ رشد قابل ملاحظه ای کرده و به نظر می رسد به مقادیر تعادلی نزدیک 
شده و انتظار جهش های زیاد در سال ۹۸ وجود نخواهد داشت. بررسی روند شاخص 
قیمت مصرف کننده از ابتدای سال ۹۸ نشان می دهد این شاخص یک روند کاهشی 
با ثبات نداشته تا بتوان امیدوار بود نرخ تورم در سال ۹۸ روند کاهشی را در پیش گرفته 
است. در مجموع در خصوص روند شاخص قیمت مصرف کننده در سال ۹۸ باید گفت که 
سیاست پولی و مالی دولت نقش بسیار موثری در تعیین نرخ تورم و وضعیت ثبات اقتصاد 
کلان خواهد داشت و نحوه تامین مالی کسری بودجه بر شاخص قیمت در سال ۹۸ و حتی 

تا سال ۱۴۰۰ موثر خواهد بود.
* تحلیلگر اقتصادی

ضرورت اصلاح نظام آموزشی 
از درس های دوران مدرسه چه به یاد دارید؟ آیا یادتان مانده 
است  کدام رود به باتلاق گاوخونی می ریخت؟ یا اینکه یادتان 
مانده است جرم الماس دریای نور چند مثقال و چند نخود 
است؟ راستی حافظ و سعدی متعلق به کدام قرن بودند؟ از 

دوران آموزش سربازی چه به یاد دارید؟ آیا یادتان مانده  طبل بزرگ زیر کدام پا زده می شد؟ 
یا اینکه یادتان مانده است، ژ3 یا کلاشینکف چگونه باز و بسته می شد؟ راستی ستاره قطبی 
را در آسمان چگونه پیدا می کردید؟ اصلا گیریم که یادتان هم مانده است. چه دردی از 
شما با دانستن اینها دوا شده است؟ در زندگی اجتماعی و شخصی شما، فیزیک و شیمی 
چه نقشی بازی کرده است؟ اینکه باباطاهرعریان در کدام شهر به دنیا آمده و در چه قرنی 
می زیسته، چه بحران هایی از زندگی شما را حل کرده است؟ تقریبا بسیاری از آموزش های 
دوران مدرسه و سربازی به درد زندگی ما نمی خورد. با این آموزش ها تنها نمره می گرفتیم 
و از خشم فرمانده گردان خلاص می شدیم. البته این نوشتار شامل دوران دروس ابتدایی 
نمی شود. بچه ها در این دوران سواد خواندن و نوشتن یاد می گیرند که خود یک مهارت 
است اما دوران بعد از آن هیچ کمکی به زندگی آنها نمی کند.  واقعا چه اشکالی دارد در 
دوران مدرسه  به جای بسیاری از دروس به درد نخور که حتی  طول زندگی یک بار هم 
به کمک شان نمی آید سبک زندگی را یاد بگیرند. واقعا چه اشکال دارد، سربازان به جای 
آموزش های نظامی آنهم با وجود ارتش و سپاه و البته بسیج، مهارت های شغلی یاد بگیرند. 
نجاری، معماری، جوشکاری و .... پسران ۲۱ ماه یعنی حدود دو سال سربازی می روند و 
این مدت زمان بسیار خوبی است تا آنها مهارت یاد بگیرند. خدایی نکرده اگر جنگی هم رخ 
بدهد قطعا آنهایی که در دوران سربازی آموزش نظامی دیده اند، به شدت احتیاج به تکرار 
آموزش ها دارند، چون آنچه آموخته اند بعد از دوران آموزشی را حتی برای یک بار هم تکرار 
نکرده و فراموش کرده اند. به خاطر همین سبک آموزش است که وقتی پسران و دختران 
وارد جامعه می شود تقریبا خالی از فن و هنر هستند و تازه می خواهند یاد بگیرند. باید برای 
آموزش در این کشور طرحی نو درانداخت. از مدرسه شروع کرد و به سربازی رسید. دانشگاه 
هم که خود مرثیه ای است، اشکبار. در صورت تداوم نظام آموزشی کشور، نمی شود چندان 
به آینده امیدوار بود. سیستم فعلی کمکی به جامعه نخواهد کرد. همانظور که بسیاری از 
متولدین دهه ۶۰ با ذهنی پر از آموزش های به دردنخور وارد بازار کار شدند و نتوانستند 
به آرزوهای خود برسند. چون در مدرسه، دانشگاه و سربازی یاد نگرفته اند برای رسیدن به 
آرزوهای خود چه کار باید کنند. آرزوی همه از ریاضی، فیزیک، ادبیات فارسی و ... می گذرد 

و این یعنی خیل آرزوهای محقق نشده در یک جامعه.

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی :

نفتکش توقیفی انگلیسی به زودی آزاد می شود 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی خبر داد که نفتکش انگلیسی »استینا ایمپرو« در 
حال طی تشریفات برای ترک خلیج فارس به سمت آب های بین المللی است و حکم رفع 
توقیف آن صادر شده است. به گزارش ایرنا، »محمد راستاد« روز سه شنبه در حاشیه مراسم 
امضای قرارداد »ساخت بزرگترین ترمینال مکانیزه مواد معدنی در بندر شهید رجایی«، در 
جمع خبرنگاران در خصوص آخرین وضعیت نفتکش انگلیسی، گفت: حکم رفع توقیف 
این کشتی صادر شده است اما پرونده قضایی در دادگستری بندرعباس مفتوح است تا 
میزان خسارت تعیین شود. وی گفت: کارشناسان دستگاه قضایی با اخذ تضامین از شرکت 
مربوط به نفتکش انگلیسی حکم به رفع توقیف این کشتی دادند. مدیرعامل سازمان بنادر و 
دریانوردی ادامه داد: این کشتی انگلیسی به زودی آب های خلیج فارس را ترک می کند اما 

زمان خروج کشتی به انجام تشریفات قانونی بستگی دارد.

مجید سلیمی بروجنی*

رئیس کل بانک مرکزی:

 سلاح تحریم آمریکا کند شده است
 رئیس کل بانک مرکزی گفت: بسیاری از روسای کل بانک های مرکزی کشورهای 
منطقه تاکید داشتند که که آمریکا سلاح تحریمش کند شده است و تحریم های آمریکا 

دیگر نمی تواند اثربخش باشد.
عبدالناصر همتی درباره کنفرانس بین المللی بانکداری در کشور کویت گفت: کنفرانس 
خوبی بود و من به دعوت رئیس کل بانک مرکزی کویت که دو هفته پیش انجام شد در 
این جلسه شرکت کردم تا هم از نزدیک با مباحث سمینار آشنا شوم و هم فرصتی باشد 
که با برخی همکارانمان در سایر کشورها مذاکره و گفتگو کنیم. رئیس کل بانک مرکزی 
با اشاره به اینکه روسای بانک مرکزی بسیاری از کشورهای حاشیه منطقه خلیج فارس 
افزود: در  این کنفرانس حضور داشتند،  و مالزی در  اردن، موریس  و همچنین مصر، 
این کنفراس درباره چالش های آینده بانکداری بحث شد به ویژه توسعه تکنولوژی که با 
سرعت در حال پیشرفت است. وی اضافه کرد: ما نیاز داریم خودمان را با سرعت تکنولوژی 
تطبیق دهیم و اگر ندهیم همان بلایی که سر موبایل های قدیمی تر در مواجه با تکنولوژی 
موبایل های هوشمند آمد برای بانکداری نیز اتفاق می افتد. رئیس کل بانک مرکزی اظهار 
داشت: همچنین در این نشست، موضوع بدهی های دولت ها و خانوارها که به صورت 
اوراق و سیستم بانکی است، عنوان شد. وی ادامه داد: بدهی های شرکتی در حال افزایش 
است و اگر افزایش ادامه پیدا کند در سال ۲۰۴۰ بدهی ها نسبت به تولید ناخالص جهان 
تقریبا ۵۰۰ درصد بیشتر می شود و بدهی شرکتی افزایش قابل توجهی پیدا خواهد کرد. 
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: در حاشیه کنفرانس با روسای بانک مرکزی، روابط 
خوب و دوستانه برقرار کردیم. وی ادامه داد: با وجود فشاری که آمریکا ایجاد می کند خیلی 
از کشورها تمایل داشتند با ما همکاری کنند و ابراز دوستی شان را مطرح کردند. رئیس 
کل بانک مرکزی خاطر نشان کرد: یکی دو کشور نیز به خاطر فشارهای آمریکا تمایل برای 
ارتباط نشان ندادند و برای ما قابل درک است. همتی افزود: دیدارها و مذاکرات خوبی با 
هم داشتیم و امیدواریم در آینده این مباحث را به جاهای خوبی برسانیم. همتی گفت: 
بسیاری از روسای کل بانک های مرکزی کشورهای منطقه تاکید داشتند که که آمریکا 
سلاح تحریمش کند شده است و خیلی خوشحال بودند که شرایط خوبی در ایران حاکم 
شده و ثبات در اقتصاد ایران برقرار است و تحریم های آمریکا دیگر نمی تواند اثربخش باشد.

 
وزارت امور خارجه:

اتهام زنی سه کشور اروپایی تحریک آمیز و 
شدیدا مخرب است

 وزارت خارجه کشورمان تاکید کرد: برنامه موشکی و دفاعی ایران،براساس توان بومی، 
مبتنی برسیاست بازدارندگی و متوازن با تهدیدات موجود بوده و اقدامات در خصوص 

توسعه آن منطبق با مقررات بین المللی است.
وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران ضمن رد و محکومیت بیانیه سران سه کشور 
اروپایی در مسئول دانستن کشورمان در حملات به تاسیسات نفتی آرامکو بیانیه ای صادر 
کرد. در این بیانیه آمده است: جمهوری اسلامی ایران ضمن محکومیت شدید و رد ادعای 
غیرمسئولانه روسای سه کشور انگلیس، فرانسه و آلمان در ارتباط با حمله نیروهای مسلح 
دولت یمن به تاسیسات سعودی، تاکید می کند وارد آوردن اتهام مسئولیت به یک دولت 
ثالث در خصوص حمله ای که در جریان یک جنگ تمام عیار میان طرف سعودی و یمنی 
انجام شده و طرف یمنی رسما انجام آن را بر عهده گرفته است، به خودی خود یک اقدام 
تحریک آمیز و شدیدا مخرب است؛ چه رسد به اینکه این اقدام پیش از هرگونه تحقیقات 
و بدون ارائه هرگونه دلیل و مدرک و صرفا بر اساس این استدلال مضحک صورت گرفته 
باشد که »توضیح محتمل دیگری وجود ندارد.« این گونه اظهارات و اقدامات مخرب تنها به 
تشدید آتش ویرانگر جنگ یمن و احتمال فراگیرتر شدن آن منجر خواهد شد. متهم سازی 
سفارشی دولت ها با اهداف سیاسی و به دور از واقعیات میدانی در کنار سایر سیاست های 
حمایت گرانه نسبت به رژیم کودک کش عربستان سعودی به ویژه از طریق صادرات انبوه 
تسلیحات به این کشور، یک روند خطرناک است و مسئولیت تبعات آن بر صلح و ثبات 
منطقه ای، برعهده سه کشور صادرکننده این بیانیه خواهد بود. همچنین موارد قید شده 
در این بیانیه در خصوص برجام و لزوم مذاکره مجدد پیرامون برنامه هسته ای ایران که به 
شکلی صریح تر و خطرناک تر در اظهارات بوریس جانسون، نخست وزیر انگلیس مطرح 
شده است، نقض صریح متن و روح برجام و قطعنامه ۲۲3۱ شورای امنیت سازمان ملل 
متحد است. توافق هسته ای ایران و ۱+۵ همانگونه که در عنوان آن نیز قید شده است، 
توافقی »جامع« است که به عنوان راه حلی نهایی برای بحران ساختگی در مورد برنامه 
هسته ای ایران مذاکره و نهایی شده است. زمانبندی های صریح و دقیق موجود در برجام 
شاهد دیگری برای این امر است. کشورهای طرف برجام در این سند که تایید اجماعی 
شورای امنیت را نیز دارد، تصریح کرده اند که پس از دوره پیش بینی شده در برجام، با 
برنامه هسته ای ایران همانند هر کشور دیگر عضو ان. پی. تی رفتار خواهد شد و جمهوری 
اسلامی ایران هیچ چیز فراتر از این را نخواهد پذیرفت. جمهوری اسلامی ایران مجددا 
تصریح می کند که برنامه موشکی و دفاعی ایران، براساس توان بومی، مبتنی بر سیاست 
با تهدیدات موجود بوده و اقدامات در خصوص توسعه آن کاملًا  بازدارندگی و متوازن 
مسئولانه و منطبق با قوانین و مقررات بین المللی است. موضوع آزمایش های موشکی 
ایران در قالب برجام و قطعنامه ۲۲3۱ شورای امنیت حل و فصل شده و این امر نیز به کرات 
مورد تصریح مقامات طرف های مذاکراتی قرار گرفته است؛ از جمله در اظهارات اخیر رییس 
جمهور آمریکا که –البته در انتقاد از برجام- صراحتا اذعان داشت: آزمایش های موشکی 
بالستیک ایران »مجاز« است. ایران هرگونه ورود به مذاکرات در خصوص این موضوعات را 
قویاً رد می کند. جمهوری اسلامی ایران مکرراً بر لزوم مشارکت کشورهای منطقه در گفتگو 
و تعاملات برای ایجاد سازوکارهایی جهت ارتقا صلح و امنیت در منطقه و پایان بخشیدن به 
بحران یمن تاکید کرده و با حداکثر نگرانی نسبت به فجایع انسانی که این جنگ برای مردم 

یمن به همراه داشته، مجدداً آمادگی خود را برای این امر اعلام می دارد.
 

 شهردار تهران:

 حذف نام شهدا از تابلو معابر پایتخت کذب است
 شهردار تهران با اشاره به برخی شیطنت ها در فضای مجازی در خصوص حذف نام 

شهدا از سر در خیابان های پایتخت گفت: این موضوع کذب است.
پیروز حناچی روز سه شنبه در مراسم نصب تمثال شهیدان عرب سرخی در منطقه ۱۲ 
تهران در جمع خبرنگاران توضیح داد: از ۶ ماه قبل با هماهنگی بسیج شهرداری تهران 
تصمیم گرفته شد تمثال شهدای پایتخت نصب و نوسازی شود و امروز به مناسبت هفته 

دفاع مقدس به خیابان عرب سرخی آمدیم تا تمثال این شهدای بزرگوار را نصب کنیم.
وی در واکنش به این موضوع که خانواده شهدا از حذف نام شهدا از سر در خیابان های 
پایتخت نگران هستند گفت: فضای مجازی قابل اعتماد نیست و امروز ۴۰۰ نفر در آلبانی 
و تعداد بیشتر در تل آویو اخبار کذب تولید می کنند. شهردار تهران تاکید کرد: این موضوع 

از آن دسته موضوعاتی است که هم شهرداری و هم سایر ارگان ها به آن حساس هستند.
وی در خصوص اقدامات شهرداری و ارائه گزارش از مناطق مختلف راجع به بررسی 
نام شهدا در خیابان های شهر گفت: گزارش هایی از اقدامات شهرداری تهران در این 

خصوص در فضای مجازی به دستم رسیده اما گزارش رسمی هنوز نرسیده است.
خصوص  در  تهران  شهرداری  های  فعالیت  امشب  از  کرد:  نشان  خاطر  حناچی 

گرامیداشت هفته دفاع مقدس را می توانید در میادین اصلی پایتخت ببینید.
 

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس :

به خاطر فشار مافیای خودرو از سلامت مردم 
عدول نکنیم

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی با انتقاد از موافقت با حذف الزام 
به نصب فیلتر دوده از سوی ایران خودرو دیزل، گفت که نباید به خاطر فشار مافیای خودرو 

از سلامت مردم عدول کرد.
بهرام پارسایی با اشاره به نامه منتشره از سوی ایران خودرو دیزل به معاون اول رئیس 
جمهور در خصوص حذف الزام نصب فیلتر دوده، اظهار کرد: درخواست ایران خودرو 
دیزل برای موافقت با پیشنهاد حذف الزام نصب فیلتر دوده به بهانه تحریم ها علیه ایران 
در حالی است که ۶ سال از فرصتی که با خودروسازها داده شده می گذرد و ما تنها یک 
سال و نیم است که درگیر تحریم شدیم. وی افزود: آنها به جای این نامه گستاخانه و سوء 
استفاده از فضای تحریم باید بگویند در این ۶ سال چه کردند؛ به نظر می رسد اراده ای 
برای به روز کردن صنعت خودرو نیست و دلیلش هم فضای انحصاری است که بر صنعت 
خودرو حاکم شده است. سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس با بیان اینکه خودروسازان 
باید پاسخگوی عملکرد خود باشند، گفت: قرار نیست هر چه تولید می شود به قیمت جان 
مردم باشد، این بازی با سلامت و جان مردم است. این کار به چه قیمتی انجام می شود؟ 
پارسایی با تاکید بر اینکه نباید به خاطر فشار مافیای خودرو از سلامتی و زندگی مردم و 
مسائل زیست محیطی عدول کرد، یادآور شد: قوه قضاییه اگر بخواهد به این موضوع ورود 
کند باید مدیرانی که در ۶ سال فرصت داشتند و این فرصت را از دست دادند محاکمه کند.

 
 رئیس قوه قضاییه: 

مصمم هستیم با فساد و مفسد مبارزه کنیم
رئیس قوه قضاییه گفت: مصمم هستیم که هم با مفسد و هم با فساد مبارزه کنیم.

آیت الله رئیسی رئیس قوه قضاییه در حاشیه هفتمین اجلاس رسمی مجلس خبرگان 
رهبری در دوره پنجم بیان کرد: مصمم هستیم هم با مفسد و هم با فساد مبارزه کنیم و 
بنده در اینجا اعلام کردم که همه پرونده هایی که روی میز قاضی هست مورد رسیدگی 
قرار خواهد گرفت. رئیس قوه قضاییه گفت: پرونده هایی که به هر دلیل دغدغه مردم شده 
است، باید مورد رسیدگی قرار گیرد. وی تاکید کرد: اصلاح نظامات و بسترهای فسادزا از 
الویت های جدی است که هم مورد رسیدگی و مطالبه ماست و هم باید دست اندرکاران و 

مسئولان دنبال کنند تا ان شاءلله خاطر مردم جمع باشد.

و  مردم  اینکه  بیان  با  رهبری  خبرگان  مجلس  رئیس   
مسئولان نباید به انتخابات مجلس بی تفاوت باشند، تصریح 
کرد: با تمام قدرت برابر پول های کثیف ایستادگی خواهیم 
کرد و نخواهیم گذاشت کسی با فشار و پول کثیف وارد 

مجلس شود.
 آیت الله »احمد جنتی« روز سه شنبه در افتتاحیه هفتمین 
اجلاس خبرگان رهبری دوره پنجم افزود: مراسم اربعین هر 
سال باشکوه تر برگزار می شود و دعوت امام حسین )ع( هر 
سال از سال قبل بیشتر شنیده می شود و مردم آنرا لبیک 
می گویند، دشمن باید این پیام را بگیرد و از تلاش بیهوده 

دست بردارد.
اربعین،  و  عاشورا  پیام  افزود:  خبرگان  مجلس  رئیس 
جنگ  در  ما  های  بچه  است.  نشدن  تسلیم  و  مقاومت 
تحمیلی و دفاع مقدس نیز با دریافت این پیام، شهادت در 

راه خدا را احیا کردند.
آیت الله جنتی خاطر نشان کرد: مردم در ابتدای پیروزی 
انقلاب اسلامی با دست خالی و بدون داشتن تجربه جنگ 
با  و  انسجام  با  اما ملت  مورد تهاجم دشمن قرار گرفتند 
پشتیبانی خداوند متعال برابر دشمن ایستادگی کرد.  اما 
این جنگ به رغم تخریب ها برای ملت و کشور اسلامی ما 
برکات زیادی داشت. ما خواستار جنگ نبوده و نیستیم اما 
با قصد خالص امام راحل و ایستادگی مردم هشت سال در 

برابر دنیا مقاومت کردیم و درس مقاومت را به دنیا دادیم.
وی با تاکید بر مساله مقاومت گفت: سیره همه انبیا و ائمه 

معصومین مقاومت بوده است و با همین مقاومت دشمنان را 
شکست دادند. جنگ تحمیلی به ما خودکفایی در ساخت 
تسلیحات ارمغان آورد و هفته دفاع مقدس درس مقاومت 
را در این کشور نهادینه کرد.  از برکات دفاع مقدس بود که 

توانستیم پهپاد فوق پیشرفته آمریکایی را ساقط کنیم.
رییس مجلس خبرگان در ادامه با اشاره به سال رونق تولید 
گفت: منافع عده ای دلال سودجو باعث شده که تولید 
در این کشور رونق نگیرد تا جایی که سال گذشته هجده 
میلیارد دلار به جیب دلالان ریخته شده است و اروپایی ها 

نیز کمکی به ما نمی کنند.
آیت الله جنتی با تاکید بر این که مسئولین باید برای این 
افزود: دو هزار میلیارد  بیندیشند،  موضوع مهم تدبیری 
یک  شود،  می  محسوب  آفت  یک  کشور  در  نقدینگی 
به  نقدینگی  این  تا  است  لازم  دقیق  اقتصادی  سیاست 

سمت تولید هدایت شود.
مردم باید مطالبه گر باشند

آیت الله جنتی گفت: مردم در عین حال که باید مطالبه 
گر باشند باید به آینده نظام امیدوار باشند چرا که انقلاب ما 
به رغم مشکلاتی که دارد دستاوردهای زیادی داشته است 
و این موفقیت ها باید ما را به آینده امیدوار کند. متاسفانه 
امروز مردم از بسیاری مدیران فعلی ناامید شده اند و باید 
نیروهای جوان و کارآمد جای این مدیران ناکارآمد را بگیرند.
رئیس مجلس خبرگان رهبری، ذلت امروز آمریکا را مورد 
اشاره قرار داد و گفت: ثمره مقاومت، امروز در یمن دارد 

خودش را نشان می دهد که یک کشور مظلوم  چگونه برابر 
آل سعود ایستادگی کرده و ذلت نمی پذیرد. این روحیه در 
فلسطین و لبنان هم امروز نمایان است. نباید دچار ضعف 

شویم و امید و مقاومت نباید میان ما کمرنگ شود.
نصرالله،  از سید حسن  نامه ای  قرائت  با   ادامه  در  وی 
گفت:  امروز دبیرکل حزب الله لبنان تاکید می کند که در 
ذیل مقاومت، زیر پرچم امام خامنه ای ایستادگی خواهند 
کرد.  آیا این جملات پر حرارت رهبر حزب الله خطاب به 

رهبر معظم انقلاب چیزی جز ثمره مقاومت است!؟
حسن  سید  امروز  روحیه  کرد:  تاکید  جنتی  الله  آیت 
نصرالله نیز برآمده از حس مقاومت است و هر روز نیز این 
جریان در حال پیشرفت است. رئیس مجلس خبرگان با 
انتقاد از کسانی که دم از مذاکره با آمریکا می زنند گفت: 
برخی افراد سست عنصر در داخل به دنبال مذاکره با آمریکا 
هستند در حالی که تحریم های آمریکا و هم پیمانان او 
برای ما برکات زیادی داشته و باید قدر این فرصت را بدانیم 
و بدانیم که هدف آمریکا از مذاکره با ما تسلیم شدن ما را 
می خواهد و خواسته های آنان تمام شدنی نیست شک 
نکنید اگر با دشمن مذاکره کنیم، از پیشرفت های موشکی 
قرار خواهد  الشعاع  از جریان مقاومت، تحت  تا حمایت 
گرفت و این با روحیه عزت و مقاومت سازگاری ندارد. وی 
اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  به   اشاره  با  ادامه  در 
در اسفند ماه گفت: امسال انتخابات را پیش رو داریم که 
سرنوشت مملکت را تعیین می کند بنابراین نباید نسبت به 
آن بی تفاوت باشیم بلکه باید همه کمک کنند تا افراد خوبی 
وارد مجلس شوند و کار مردم را دنبال کنند و مشکلات  آنها را 
رفع کنند وگرنه جز این شود همین است که الان می ببینم.

قانون خط قرمز شورای نگهبان است
آیت الله جنتی ادامه داد: خط قرمز شورای نگهبان در 
انتخابات، قانون بوده و همچنان قانون خواهد بود. عده ای 
با پول های کثیف می خواهند وارد مجلس شوند و این خط 
قرمز ما در شورای نگهبان است.   رییس مجلس خبرگان 
گفت: ما تحت تاثیر افکار جریان های سیاسی قرار نمی 
گیریم. پس کسی انتظار نداشته باشد ما کسانی را به دلیل 
اینکه عده ای با آنها دشمن هستند ردشان کنیم یا کسانی را 
که عده ای با آنان دوست هستند، تایید کنیم ما برای رضایت 
خداوند کار می کنیم نه خوشامد افراد. وی تاکید کرد: راه 
برای کسانی که نظام، اسلام، قانون اساسی و ولایت فقیه را 
قبول دارند برای حضور در انتخابات باز است ولی ما حتما 
با پول های کثیف وارد  جلوی کسانی را که می خواهند 

انتخابات شوند را می گیریم.

نخواهیم گذاشت کسی با فشار و پول کثیف وارد مجلس شود

هشدارانتخاباتی آیت الله جنتی

با وجود همه  امروز  الهی  به فضل  اول رئیس جمهوری گفت: خوشبختانه   معاون 
فشارهای ناشی از تحریم های ظالمانه آمریکا، آرامش و ثبات نسبی در اقتصاد کشور حاکم 

شده است.
»اسحاق جهانگیری« روز سه شنبه در جلسه دیدار با زنان فعال اقتصادی کشور که به 
ریاست وی برگزار شد، با تاکید بر اینکه خوشبختانه امروز توانمندی و ظرفیت بسیار خوبی 
در زنان کشور شکل گرفته است، اظهار داشت: امروز شاهد آن هستیم که تعداد قابل 

توجهی از واحدهای بزرگ تولیدی توسط زنان کارآفرین به نحو مطلوب اداره می شود.
وی افزود: امروز حضور زنان در صحنه مدیریت کشور نیز به میزان قابل توجهی افزایش 
یافته و در دانشگاه های کشور به جز رشته های مهندسی، در سایر رشته ها سهم دختران 
نسبت به پسران افزایش یافته است. معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه در سال های 
اخیر تحولات بازار کار به میزان چشمگیری به نفع زنان رقم خورده است،  خاطرنشان 
کرد: براساس آمارها سهم زنان در اشتغال کشور ارتقاء پیدا کرده و این مرهون تلاش زنان 
کارآفرین است که سرمایه های مهمی برای کشور محسوب می شوند و باید مورد حمایت 
قرار گیرند. جهانگیری با تاکید براهمیت نقش زنان در مقاطع مختلف نظیر دوران انقلاب 
اسلامی و دوره دفاع مقدس،  تصریح کرد: زنان ایران در همه مقاطع با عملکرد موفق خود 
توانسته اند به اداره کشور کمک های شایانی را انجام دهند و در مقطع فعلی نیز که به 
دلیل جنگ اقتصادی و فشارهای ناشی از تحریم کشور با چالش های جدی روبرو است، 

کارآفرینان زن نقش پراهمیتی در اشتغالزایی و اقتصاد کشور ایفا می کنند.
وی ادامه داد: خوشبختانه به فضل الهی امروز با وجود همه فشارهای ناشی از تحریم 
های ظالمانه آمریکا، آرامش و ثبات نسبی در اقتصاد کشور حاکم شده است. البته این 
سخن به معنای رشد بالای اقتصادی نیست بلکه به این معنی است که دشمنان ملت 
ایران تلاش کرده اند که اقتصاد کشور را متلاشی کنند اما امروز اقتصاد ایران روی پای 
خود ایستاده و شاخص های اقتصادی ثبات نسبی را نشان می دهد. معاون اول رئیس 
جمهوری با تاکید بر اینکه زنان ایرانی از توانمندی بالایی در عرصه های مختلف برخوردار 
هستند، افزود: در گذشته باور زنان کشور نسبت به توانمندی خودشان ضعیف بود اما 

امروز اعتماد به نفس آنها تقویت شده و با قدرت و روحیه قوی در صحنه حضور دارند.
جهانگیری با اشاره به برخی گلایه های مطرح شده در جلسه درخصوص موانع پیش 
روی فعالیت استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان، عنوان داشت: حمایت از شرکت های 

دانش بنیان یکی از رویکردهای اصلی اقتصاد مقاومتی است و علاوه بر آن دولت نیز به 
توانمندی جوانان تحصیلکرده باور جدی دارد چرا که جوانان و شرکت های دانش بنیان 
توانسته اند گره های بزرگی را در کشور باز کنند. معاون اول رئیس جمهوری اضافه کرد: 
البته وجود برخی مقاومت ها در برابر گسترش استارتاپ ها و فعالیت شرکت های دانش 
بنیان چندان دور از ذهن نیست چرا که روندهای سنتی در حال تبدیل شدن به نوآوری و 
روندهای نوین هستند و ممکن است این تغییرات برای عده ای خوشایند نباشد و بخواهند 

در برابر این تغییر مقاومت کنند.
تاکید بر ضرورت حمایت از زنان کارآفرین فعال در عرصه صادرات

در عرصه  فعال  کارآفرین  زنان  از  بر ضرورت حمایت  تاکید  با  جهانگیری همچنین 
صادرات، اظهار داشت: در شرایطی که تحریم های ظالمانه آمریکا درآمدهای حاصل از 
فروش نفت ایران را هدف قرار داده است، یکی از اصلی ترین و مهمترین سیاست های 
دولت حمایت از صادرات غیرنفتی است که در همین راستا تلاش خواهیم کرد موانع پیش 
روی صادرات محصولات تولیدی زنان کارآفرین برطرف شود. وی خطاب به زنان کارآفرین 
حاضر در جلسه با تاکید بر اینکه دولت با همه توان از شما حمایت خواهد کرد، گفت: 
مسائل و دغدغه هایی که در این جلسه مطرح کردید مورد بررسی قرار خواهد گرفت و در 

چارچوب مقررات و تا حد امکان نسبت به رفع این مشکلات اقدام خواهد شد.

معاون اول رئیس جمهوری: 

آرامش در اقتصاد کشور حاکم شده است

 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: اروپایی ها مانند 
سلاح های  جنگ  زمان  در  آلمان  و  فرانسه  انگلستان، 
شیمیایی در اختیار صدام قرار می دادند و همان هایی که 
امروز تعهدات برجامی خود را انجام نمی دهند، پشتیبان 

صدام بودند.
»سرلشکر محمد باقری« در جلسه علنی روز سه شنبه 
مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: کشور ما در طی 
قرن های گذشته به عنوان کشوری ضعیف و عقب مانده 
از سوی دیگر کشورها شناخته می شد و در قرن بیستم 
به عنوان حلقه ای از زنجیره استکبار غربی ماموریتی غیر 

بومی از جانب آمریکا و ناتو داشت.
وی با بیان این که ایران در ۴۰ سال اخیر با شاخص های 
دیگری شناخته شده است، گفت: کشور ما در چهار دهه 
رهبری  و  اسلامی  انقلاب  مانند  هایی  شاخص  با  اخیر 
بی نظیر امام و در ادامه رهبری مقتدرانه مقام معظم رهبری 
و در کنار این ها با شاخصی به نام دفاع مقدس شناخته 
با  ایران همان کشوری است که  افزود:  شده است. وی 
وجود بی طرفی و با وجود عدم تجاوز به کشورهای دیگر 
در خلال جنگ های روسیه مورد تجاوز قرار گرفت و بخش 
هایی از آن جدا شد. همچنین در جنگ های جهانی مورد 
تجاوز و قطحی قرار گرفت و نیمی از جمعیت خود را از 
دست داد، اما حتی ریالی خسارت دریافت نکرد و هیچ 

کشوری هم از ایران عذرخواهی نکرد.
سرلشگر باقری ادامه داد: در ۴۰ سال اخیر هرگاه ایران 
مورد تجاوز قرار گرفت، به نحو دیگری عمل کرد و کارنامه 
دیگری را از خود نشان داد، این در حالی بود که استکبار 

جهانی از کشوری حمایت کرد که برای شروع جنگ ۸ 
ساله خود را آماده کرده بود،  حمله عراق به ایران با هدف 

تجزیه ایران ظرف ۲ ماه طراحی شده بود.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: دشمن ما از یک 
سال و نیم بعد از انقلاب اسلامی، ارتش خود را مجهز کرد و 
برای تجاوز به ایران طرح ریزی داشت و از سایر کشورها نیز 
حمایت گرفت. این حمله آنچنان طراحی شده بود که اگر 
برابر روال عادی جنگ ها پیش می رفت حداکثر ظرف دو 
ماه باید ایران سقوط می کرد یا مورد تجزیه قرار می گرفت.

وی افزود: کشور متجاوز به ایران، از پول کشورهای عرب 
منطقه برخوردار بود و در روزی که مرحوم آیت الله هاشمی 
به پادشاه عربستان اعتراض کرد که شما 3۵ هزار میلیارد 
دلار به عراق کمک کرده اید، پادشاه عربستان گفت ما ۵۰ 
هزار میلیارد دلار به عراق کمک کرده ایم. این در حالی 
بود که زمین، هوا و دریای کشورهای عربی نیز در اختیار 
کشور متجاوز به ایران قرار می گرفت. راه آهن و بنادر کویت 
و عربستان نیز در اختیار صدام بود و سلاح های به روز را 
گفت:  باقری  سرلشکر  دادند.  می  قرار  عراق  اختیار  در 
عربستان در دوران جنگ تحمیلی بیش از ۵۰ میلیارد دلار 
به صدام کمک کرد، زمین، هوا و دریای کشورهای منطقه 
از جمله کویت و عربستان همگی در اختیار صدامیان بود. 
از جهت تسلیحاتی تمامی قدرت های آن روز دنیا سلاح 

های روزآمد خود را در اختیار عراق قرار می دادند.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح خاطرنشان کرد: تمامی 
۵ هزار تانک و ۴۵۰ فروند هواپیمای عراق در طول جنگ  
نابود شدند و عراق در شرایطی جنگ را پایان داد که ۷ هزار 

تانک و ۶۰۰ فروند هواپیما در اختیار داشت.
وی ادامه داد:  اروپایی ها مانند انگلستان، فرانسه و آلمان 
می دادند،   قرار  صدام  اختیار  در  شیمیایی  های  سلاح 
انجام  را  خود  برجامی  تعهدات  امروز  که  همان هایی 

نمی دهند، پشتیبان صدام بودند.
وی افزود: هرچند ۲۰۰ هزار شهید و هزاران جانباز و آزاده 
در راه دفاع از میهن دادیم اما این دفاع، برکات زیادی برای 
ملت ایران داشت و اگر هزینه دادیم این هزینه ها با تسلیم 

و پذیرش تجزیه در برابرحمله دشمن قابل مقایسه نیست
 با کشور های منطقه هیچ دشمنی نداریم

 وی اضافه کردد: اکنون نیز باید با یکدلی و دوری از جناح 
آرمان ها دست در دست  گرایی و حزب گرایی در مسیر 
یکدیگر دهیم و اگر اراده و اقدامی نسبت به تجاوز به کشور 
صورت گیرد با قاطعیت در برابر آن بایستیم و همان رفتاری 
صورت  انگلیسی  متخلف  کشتی  و  متجاوز  پهپاد  با  که 
داد:  ادامه  باقری  سرلشگر  سردار  باشیم.  داشته  گرفت 
نتیجه تجاوز به کشورمان، انهدام و اسارت خواهد بود اما 
به کشورهای منطقه نیز اعلام می کنیم با هیچ کدام از شما 
دشمنی نداریم و امارات و عربستان که در رأس کشورهایی 
هستند که علیه ما توطئه می کنند راه را گم کرده اند و باید 

به دامان اسلام بازگردند و با ایران همکاری کنند.
اگر  داشت:  اظهار  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رئیس 
تجربه ای از دفاع مقدس و جنگ های بعدی داریم و اگر 
صنایع دفاعی خودکفا داریم و شجاع و ایثارگر هستیم، همه 
متعلق به جهان اسلام است و می خواهیم همه آن ها از این 

برکات بهره مند شوند.

سرلشکر باقری: 

کشورهای بدعهد در برجام، پشتیبان صدام بودند

 رئیس ستاد ارتش با اشاره به افزایش چشم گیر قدرت نظامی ایران نسبت به دوران 
دفاع مقدس گفت: امروز با وجود انواع سامانه های راداری بومی حتی سر سوزنی خلاء 

راداری در کشور وجود ندارد.
امیر دریادار »حبیب الله سیاری« ، به مناسبت آغاز هفته دفاع مقدس، اظهارداشت: 
هدف اصلی دشمن از آغاز جنگ تحمیلی زمین گیر کردن انقلاب اسلامی ایران بود. 
در کنار آن اهدافی همچون در اختیار گرفتن اروند رود، تصاحب خوزستان و دسترسی 
به سواحل خلیج فارس را پیگیری می کرد. وی با تاکید بر اینکه ما امروز در اوج قدرت 
دفاع از کشور هستیم، گفت: قدرت دفاعی جمهوری اسلامی ایران نسبت به دوران 
دفاع مقدس و قبل آن بسیار متقاوت است، امروز جمهوری اسلامی ایران یک قدرت 
برتر نظامی محسوب می شود. معاون هماهنگ کننده ارتش توضیح داد: در زمان شروع 
دفاع مقدس سلاح های ما غربی بودند و خیلی تجهیزات عمده و قوی نداشتیم و کاربری 
و تعمیرات آنها با ما نبود اما امروز نه تنها تجهیزات خود را کاملا بومی تولید می کنیم بلکه 

از تاکتیک های بومی و متناسب با تهدیدات نیز بهره می بریم.
سیاری نیروی انسانی را یکی از مهمترین مولفه های قدرت دفاعی دانست و گفت: 
نیروی انسانی حاضر در نیروهای مسلح امروز با آموزه های دینی تربیت شده اند و به 

خوبی برای دفاع از کشور و جانفشانی آماده اند.
از دوران دفاع مقدس اشاره  انواع موشک و شناورهای دریایی پس  وی به ساخت 
کرد و گفت: در دوران دفاع مقدس ما موشکی در اختیار نداشتیم و نیروی دریایی ما 
در خلیج فارس محدود بود اما امروز انواع موشک های دوربرد می سازیم و ناوهای بومی 
را به دور دست ها اعزام می کنیم. معاون هماهنگ کننده ارتش توضیح داد: در زمینه 
پدافندهوایی در زمان دفاع مقدس ما یک موشک ارتفاع متوسط به نام هاگ داشتیم اما 

ما امروز آنقدر سامانه پدافندهوایی داریم که باید برای آنها لیست تهیه کنیم.
سیاری با اشاره به وجود خلاء راداری در دوران جنگ تحمیلی گفت: امروز با وجود انواع 
سامانه های راداری بومی حتی سر سوزنی خلاء راداری در کشور وجود ندارد. وی با تاکید 
بر اینکه به هیچ عنوان از حجم زیاد تجهیزات دشمن هراس نداریم، تصریح کرد: امروز 
تاکتیک های خود را آن طور که می خواهیم طراحی می کنیم؛ امروز در جایی قرار گرفتیم 
که هیچ دشمنی جرات تعرض به ایران اسلامی را نخواهد داشت. معاون هماهنگ 
کننده ارتش قدرت بازدارندگی جمهوری اسلامی ایران را در بالاترین حد توصیف کرد و 
افزود: امکان دارد که دشمن نقطه ای را در ابتدا بزند، اما بسیار متضرر خواهد شد؛ شاید 

دشمنان شروع کننده جنگ باشند اما قطعا پایان جنگ با آن نخواهد بود.

امیر دریادار سیاری:

 هیچ خلاء راداری در کشور نداریم

مصطفی داننده*
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چگونه عملکرد مناسب هیجانی داشته باشیم

به  موقع احساساتتان را بروز دهید!

نشان دادن عملکردهای مناسب هیجانی، قاطعیت، ابراز رضایت، خرسندی، پذیرش 
انتقاد و امثال آن همه شایستگی های هیجانی هستند که ارتباط فرد را با دیگران معنادارتر 
ساخته و از عناصر مهم و تعیین کننده کارآمدی در زندگی فردی و اجتماعی محسوب 

می شود.
خیلی خجالتی و تعارفی هستم و زمانی که باید احساساتم را بروز دهم نمی توانم. از این 

بابت خیلی در زندگی لطمه خورده ام لطفاً بفرمایید چگونه بر آن غلبه کنم؟
احساسات و هیجانات به لایه کودک درونی شخصی ما برمی گردد. لذا وقتی این لایه به  
خوبی فعالیت کند و مجال بروز داشته باشد می تواند به  مرور ما را به سمت شادی و نشاط و 
سلامت روان بیشتر سوق دهد. بروز احساسات درونی چه در تنهایی و چه در جمع نیاز به 
پررنگ نمودن این لایه شخصیتی دارد و البته اکتسابی بوده و می تواند یاد گرفته شود. کافی 

است گام به گام قدم بردارید و به  تدریج این تمرین را داشته باشید.
کسانی که بازداری های زیادی دارند همواره چه در غم و چه در شادی احساس و هیجان 
خو د را بروز نمی دهند و چنین امری موجب می شود تا گاه حتی خشم نیز ایجاد کند و یا در 

مورد برخی هیجانات به بیماری منجر شود.
با رعایت این سه گام می توانید به موقع احساساتتان را بروز دهید:

گام اول: خودآگاهی
خودآگاهی که کلید هوش هیجانی است به معنای آگاهی داشتن از احساسات خود، در 
زمان بروز آن ها است. خودآگاهی یعنی بازشناسی احساسات و تمایلات و عواطف خود، 

شناخت نقاط ضعف و قوت خود و عوامل به وجود آورنده احساسات است.
فردی را در نظر بگیرید که در ابتدای روز، یک ارباب رجوع خشن او را آزرده خاطر ساخته 
است، سپس ساعت ها پس  از آن، تندخویی می کند، جایی که اصلًا مناسب نیست شروع 
به پرخاش می کند )مانند زمان رانندگی کردن( و بدون هیچ دلیلی از افراد خرده می گیرد. 
ممکن است او از علت اینکه به تندخویی خود ادامه می دهد کاملًا بی خبر باشد و حتی 
اگر کسی او را متوجه این امر کند شگفت زده شده و پاسخ تندی به وی بدهد. اگر این فرد 
توانایی خودآگاهی داشته باشد می تواند مسائل را از نو ارزیابی کند، تصمیم بگیرد و خود را 
از احساساتی که از صبح بر او چیره شده رها سازد و نگرش و حالت روانی خود را تغییر دهد 
یعنی آغاز مدیریت بر هیجان خود که یکی دیگر از مؤلفه های هوش هیجانی است. این 

خودآگاهی می تواند شامل ارزیابی افکار، تعبیر و تفسیر از وقایع و... باشد.
گام دوم: مدیریت هیجان

خودکنترلی به این معنا نیست که شما احساسات واقعی خود را انکار یا سرکوب نمایید. 
همچنین به معنا ی کنترل بیش  از حد و پنهان کردن همه احساسات هم نیست، بلکه به 
معنای این است که شما انتخاب کنید که هیجاناتتان را چگونه و در چه زمانی بروز دهید 
و بدین ترتیب قادر می شوید به گونه ای که به روابطتان با دیگران آسیب نرسد، هیجانات 
منفی خود را متعادل نموده و به اهداف خود نائل شوید. در بحث کنترل هیجان ها هدف، 

دستیابی به تعادل است نه سرکوبی هیجان ها.
هیجان مناسب مطلوب است، یعنی هیجانی که با موقعیت، تناسب دارد و در زمان 
مناسب به  اندازه مناسب، در مقابل فرد مناسب و به روش مناسب ابراز می شود. در واقع 
کنترل هیجانی، کلید سلامت عاطفی شما است. در این حیطه از افکار تعمیم دهنده 
دوری کنید مثلًا در فلان زمان مرا تحویل نگرفتند نتوانستم احساساتم را به  خوبی بروز دهم. 
دیگران در مورد من چه فکر می کنند؟ بی دلیل قضاوت نکنید و برچسب نزنید. برای دیگران 

بی دلیل قانون وضع نکنید مثل  اینکه او باید در مقابل احساسات من چنین رفتار کند.
گام سوم: فراگیری مهارت های اجتماعی

مهم ترین مهارت شناسایی حقوق خود و احترام به حقوق شخصی است. در این صورت 
است که اگر خواسته شما بر خواسته دیگری ارجح است برای تحقق آن تلاش می کنید و 
یا زمینه ای را برای تحقق متعادل خواسته هر دو طرف فراهم می آورید. در این صورت است 
که به احساسات خود نیز جامه عمل می پوشانید و آن را در حد عرف و با توجه به موقعیت 
اجتماعی و مخاطبین خود برای بروز آماده می کنید.بروز احساسات به بایدها و نبایدهای 
شما برمی گردد. وقتی شما آداب و قوانین انعطاف ناپذیری را برای احساسات خود وضع 
می کنید برای بروز آن دچار مشکل می شوید. در اصل قضیه باید برای خود مشخص کنید 
که چه احساساتی وزین و مجاز است و چه احساساتی غیرمجاز و سپس با تمرین سعی 
کنید آرام آرام بروز احساسات را به میزان مجاز آن نزدیک کنید. شاید در وهله اول تمرین 
نتوانید به  اندازه کافی ابراز احساسات داشته باشید اما با پیشروی و تمرین به مرور بر این امر 
مسلط می شوید و این تسلط به میزان حقوقی که برای خود قائلید یا میزان احساساتی که 
مجاز می دانید و خواست و اراده شما بستگی دارد.اگر بخواهید و بروز احساسی را غیرمجاز 
ندانید می توانید با تمرین به نتیجه برسید. پس لازم است در مورد میزان احساسات در رابطه 

با هر موضوع خوب تأمل کنید؛ و از تعصب و بازداری بی دلیل خودداری کنید.

تولید جریان برق از گرمای اگزوز خودروها!
دانشمندان به روش کارآمدتری برای تبدیل گرما به انرژی الکتریکی دست یافتند.

یک تیم بین المللی از دانشمندان دانشگاه اوهایو، دانشگاه ایالتی کارولینای شمالی و 
آکادمی علوم چین، دریافتند که چگونه گرما را به دام بیندازند و آن را به برق تبدیل می 
کنند.این کشف بر اساس ذرات ریزی به نام پارامغناطیس ها صورت گرفته است که آهنربا 
نیستند، اما دارای شار مغناطیسی هستند. آهن رباها هنگام گرم شدن، نیروی مغناطیسی 
خود را از دست می دهند و به پارامغناطیس تبدیل می شوند.هرمانس، استاد مهندسی 
مکانیک و هوافضا در دانشگاه ایالتی اوهایو در توضیح این ایده گفت: باور متعارف این 
بود که اگر یک ماده پارامغناطیس را گرم کنید، هیچ اتفاقی نمی افتد، اما ما دریافتیم که 
این مطلب درست نیست. در واقع ما به روش جدید برای طراحی نیمه هادی های حرارتی 
- موادی که گرما را به برق تبدیل می کنند- دست یافتیم.تا زمان این کشف، هیچ کس 
تصور نمی کرد از مواد پارامغناطیس بتوان برای برداشت گرما استفاده کرد، زیرا دانشمندان 
تصور می کردند که پارامغناطیس ها قادر به جمع آوری انرژی نیستندبا این حال، آنچه 
تیم تحقیقاتی دریافتند این است که پارامغناطیس ها الکترون ها را فقط برای مدت زمان 
یک میلیاردم از یک میلیونیم ثانیه به جلو می رانند، و این مدت زمان برای برداشت انرژی 
توسط این دسته از مواد کافی است.در واقع یافته جدید این محققان این است که اجزای 
پارامغناطیس در واقع نوعی چرخش الکترونیکی را به وجود می آورند که می تواند باعث 
جمع آوری انرژی شود.این ایده می تواند باعث تولید انرژی کارآمدتری از گرما در مواردی 

مانند اگزوز خودرو و فرآیندهای صنعتی شود.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک ۲۴۲ فرعی از ۱۰۸۷۵  اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم اراضی 3۰ متری عطاران – کوچه ۱۷- روبروی فرعی شماره ۶ که 
بنام اکبر شیوخی  فرزند رحیم  میباشد ، در جریان ثبت است که بعلت تبصره ذیل ماده ۱3 
قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق 
ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود ، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 
۱/۱۰۷۰۷ –۹۸/۶/۲۱ تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ ۹۸/۸/۰۱ 
ساعت ۸/۵ الی ۱۲ صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و 
خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در 
محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی ار تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه 
خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد 
ضمنا تبصره ماده مصوب ۷3/۲/۲۵ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با 
اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره 

ارائه نماید./ق
محمدرضا ادیبان - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:  ۱۳9۸/7/۳

رئیس اداره جوانان دفتر سلامت 
جمعیت، خانواده و مدارس وزارت 
که  هنگامی  گفت:  بهداشت 
دانش آموزان بدون صرف صبحانه به 
مدرسه می روند میزان یادگیری شان 
کاهش  قابل توجهی  میزان  به 

می یابد.
اینکه  به  اشاره  با  اردلان  گلایل 
میلیون   ۱۴ به  نزدیک  امسال 
را  دانش آموز سال تحصیلی جدید 
یک  کرد:   اظهار  می کنند،  شروع 
صبحانه کامل و مقوی باعث ارتقای 
می شود،  دانش آموزان  یادگیری 
زیرا هنگامی که آن ها بدون صرف 
میزان  می روند  مدرسه  به  صبحانه 
یادگیری شان به میزان قابل توجهی کاهش می یابد. اردلان ادامه داد: هنگامی که مدت زمان ناشتایی دانش آموزان 
طولانی می شود نگهداری قند خون در سطح مغز برای یادگیری دشوارتر می شود و همین موضوع باعث به هم 

خوردن تمرکز حواس دانش آموزان می شود.
او بیان کرد: دانش آموزان می توانند از نان، پنیر، تخم مرغ و شیر به عنوان منابع انرژی، پروتئین و فیبر و کلسیم 

در وعده صبحانه خود استفاده کنند.
کمبود مواد غذایی غیرخانگی از املاح و ویتامین های ضروری بدن

رئیس اداره جوانان دفتر سلامت جمعیت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت با اشاره به اینکه مصرف غذا های 
غیرخانگی در کودکان و دانش آموزان بسیار شایع است، افزود: مواد غذایی غیرخانگی و صنعتی دارای املاح و 
مواد معدنی به میزان کافی نیست و دانش آموزان برای حفظ و ارتقای سلامت خود باید از مواد غذایی ریزمغذی که 
دارای انواع املاح و ویتامین های مختلف است در وعده های غذایی خود به خصوص صبحانه و میان وعده استفاده 
کنند. اردلان گفت: وزارت بهداشت برنامه های آموزشی ویژه دانش آموزان در طول سال تحصیلی دارد و با همکاری 

و تعامل آموزرش و پرورش مراقبان سلامت جهت برگزاری دوره های آموزشی به مدارس اعزام می کند.
او یادآوری کرد: سلامت دانش آموزان یکی از محور های توسعه پایدار هر کشوری محسوب می شود، زیرا آن ها 
آینده سازان ایران هستند و حفظ و ارتقای سلامت و سبک زندگی سالم آنها باعث می شود که دوران میانسالی و 

بزرگسالی سالمی داشته باشند.

با این خورنی های خوشمزه به سلامت عضو تولید کننده انسولین در 
بدن کمک کنید.

  پانکراس بخش مهمی از دستگاه گوارش ما است. این عضو نه تنها 
غذای اسیدی دریافت شده از معده ما را خنثی می کند، بلکه آنزیم های 
ترشح شده از آن به هضم کربوهیدرات ها، پروتئین ها و چربی ها کمک 
می کنند. پانکراس مسئول تنظیم قند خون و عملکرد بهتر دستگاه 
گوارش در بدن است. در ادامه این متن با مواد غذایی که به عملکرد بهتر 

این عضو کمک می کند آشنا شوید.
التهابی طبیعی  ماده ضد  به عنوان یک  اغلب  زردچوبه  زردچوبه: 
شناخته می شود که به کاهش درد ناشی از احساس سوزش در پانکراس 
کمک می کند. بعلاوه، باعث تولید انسولین در این عضو شده و سطح 

قند خون را تنظیم می کند و از دیابت هم جلوگیری می کند.
سیر: سیر یک آنتی بیوتیک طبیعی است. این ماده غذایی با ترمیم 
بافت های اندام های مختلف داخلی از جمله پانکراس باعث افزایش 

ایمنی شما می شوند.
اسفناج: اسفناج به دلیل بالابودن مقادیر بالای ویتامین B و آهن، نیاز های اساسی پانکراس را برآورده می کند. آهن به جلوگیری از التهاب کمک 
می کند و ویتامین B برای عملکرد پانکراس نیاز است. اسفناج غنی از یک ماده ضد سرطان به نام MGDG )مونوگالاکتوزیل دی گلیسرول( است که 

می تواند احتمال ابتلا به سرطان لوزالمعده را کاهش دهد.
کلم بروکلی: کلم بروکلی و سایر سبزیجات مانند کلم و گل کلم برای سلامت پانکراس مفیدند و به دلیل دارابودن مواد مغذی قابل جذب و فلاونوئید ها 

به تقویت مکانیسم سم زدایی بدن کمک می کند.
انگور قرمز: انگور قرمز حاوی یک ماده فنولیک به نام رسوراترول است که به عنوان یک آنتی اکسیدان قدرتمند در نظر گرفته می شود و به کاهش 

التهاب لوزالمعده کمک می کند و سلول های سرطانی آن را از بین می برد.
سیب زمینی شیرین: آیا شما به این تئوری اعتقاد دارید که اگر یک ماده غذایی شبیه یک عضو موجود در بدن ما به نظر برسد، به پرورش آن عضو 
خاص کمک می کند؟ مانند گردو برای مغز، کرفس برای استخوان و گوجه فرنگی برای قلب، جالب است بدانید که شباهت زیادی بین سیب زمینی 
شیرین و پانکراس وجود دارد و این ماده غذایی خطر ابتلا به سرطان لوزالمعده را تا ۵۰ درصد کاهش می دهد. همچنین با آزاد کردن قند به تدریج در 

جریان خون، سطح قند خون را تثبیت می کند.
قاصدک: چای قاصدک در سم زدایی از کبد و پانکراس موثر است و باعث ترمیم بافت های آسیب دیده پانکراس و افزایش تولید صفرا می شود. 
افرادی که به التهاب پانکراس یا پانکراتیت حاد هستند فقط باید حدود 3۰ تا ۴۰ درصد کالری را از چربی و فقط از منابع طبیعی دریافت کنند و از 
مصرف هر نوع مواد غذایی فرآوری شده و کربوهیدرات تصفیه شده خودداری کنند. نوشیدن مقدار زیادی آب برای جلوگیری از هرگونه بیماری مرتبط 

با پانکراس حائز اهمیت است.

انسولین ساز های طبیعی را بیشتر بشناسیدکاهش کیفیت یادگیری دانش آموزان با نخوردن صبحانه

آیا شما هم از آن دسته افرادی هستید که هنگام خواب، دستانتان بی حس می شود؟ 
بیدار  از خواب  ناگهانی  به طور  در دستانتان  با احساس غیرمنتظره ای  تاکنون  آیا 
شده اید؟ آیا دستانتان چندین بار در شب بی حس می شود و شما را با احساس بدی از 

خواب بیدار می کند؟ اگر چنین است، ادامه مطلب را بخوانید!
خوابیدن در وضعیت بد مثلًا زمانی که دستتان زیرتان می ماند و تحت فشار قرار 
می گیرد می تواند یکی از ساده ترین دلایل گرفتگی یا بی حسی در دست ها باشد که 
خیلی زود بعد از بیدار شدن این مشکل رفع می شود. اما موارد دیگری هم وجود دارد 
که در آن ها این احساس بی حسی و به خواب رفتن دست ها هیچ ارتباطی با موقعیت 

شما ندارد.
 این احساس ناخوشایند را گاهی اوقات ممکن است در مناطق دیگر مانند پاها یا 
ران هایتان نیز احساس کنید. بیایید نگاهی به دلایل بی حسی و گزگز شدن دست ها 

بیندازیم.
دلایل به خواب رفتن دست ها

سندروم تونل کارپال
سندروم تونل کارپال بدون شک شایع ترین علت ایجاد این مشکل است. سه انگشت 
اصلی شست، اشاره و میانی بیشترین تأثیر را از سندرم تونل کارپال می پذیرند. این 
مشکل در اثر فشرده شدن عصب مدیان ایجاد می شود، یک نوروپاتی محیطی که به 
مچ دست فشار وارد می کند و باعث ایجاد علائمی مانند درد، مشکل در حرکت، کاهش 

حساسیت و بی حسی می شود و افراد بیشتر در شب از این علائم رنج می برند.
کار زیاد در طول روز

بعضی اوقات مچ دست خسته می شود. کارهای دستی مانند تایپ کردن زیاد با رایانه، 
استفاده از قیچی، ابزار و خیاطیِ زیاد می تواند به اعصاب دست آسیب برساند. خم و 
راست کردن بیش از حد این ناحیه به آن فشار اضافی وارد می کند و باعث می شود افراد 

هنگام شب که دیگر حرکت نمی کنند و فشار از روی اعصاب و تاندون ها کاملا برداشته 
می شود، احساس بی حسی و سوزن سوزن شدن در ناحیه ی دست ها را تجربه کنند.

احتباس مایعات
وجود چند کیلو اضافه وزن، ورزش نکردن و یا داشتن یک رژیم غذایی نامناسب 
می تواند به دلیل احتباس مایعات باعث تورم در دست و پا شود. سوزن سوزن شدن 
دست ها همیشه در شب شدیدتر است. در طول شب، خون به آن اندازه جریان ندارد، 

بنابراین فشاری ایجاد می کند که منجر به این ناراحتی می شود.
B۱۲ کمبود ویتامین

ویتامین B۱۲ برای عملکرد صحیح مغز و سیستم عصبی مرکزی، سنتز DNA و 
ساخت گلبول های قرمز ضروری است. اغلب اوقات، رژیم غذایی نامناسب منجر 
به کمبود ویتامین های گروه B می شود. این کمبود ویتامینی عواقب زیادی به همراه 
دارد. خستگی، خواب آلودگی، رنگ پریدگی پوست، تاکیکاردی و بی حسی دست و پاها 

مشخصه کمبود ویتامین B۱۲ است.
نشانگان خروجی قفسه سینه

نشانگان خروجی قفسه سینه یا سندرم توراسیک اوت لت )TOS( مجموعه ای از 
اختلالات است که به دلیل تحریک، آسیب یا فشرده شدن اعصاب یا رگ های خونی در 
ناحیه زیر گردن و بالای قفسه سینه به وجود می آید. بی حسی در ناحیه ساعد، دست 
و انگشتان از علائم شایع فشرده شدن عصب است که می تواند باعث ایجاد درد در 

قسمت هایی از گردن، شانه، بازو یا دست شما شود.
دیابت

همان طور که می دانید دیابت یک بیماری مزمن است که باعث افزایش قند خون 
می شود. دیابت زمانی اتفاق می افتد که بدن شما یا به طور مؤثر به انسولین پاسخ 

نمی دهد یا به اندازه کافی آن را تولید نمی کند.

تقریباً نیمی از کل مبتلایان به دیابت نوعی آسیب عصبی دارند، از جمله نوروپاتی 
محیطی و سندرم تونل کارپال که می توانند باعث درد، بی حسی و ضعف در دستانشان 

شود.
شیمی درمانی و برخی داروها

شیمی درمانی و برخی داروها می توانند به اعصاب محیطی آسیب برسانند. مطالعات 
نشان می دهد که نوروپاتی محیطی ناشی از شیمی درمانی 3۰ تا ۶۸ درصد از افراد 

تحت معالجه را تحت تأثیر قرار می دهد.
شوند  محیطی  نوروپاتی  موجب  است  ممکن  که  شده  شناخته  داروهای  سایر 
عبارت اند از ضدتشنج ها، برخی داروهای قلب و کاهش دهنده فشارخون و برخی از 

آنتی بیوتیک ها از جمله مترونیدازول و فلوروکینولون.
دیگر بیماری ها و شرایطی که موجب بی حسی دست ها می شود:

- روماتیسم مفصلی - بیماری  ام اس -لوپوس - بیماری لایم - اچ آی وی و ایدز - 
سفلیس - سندرم شوگرن - کم کاری تیروئید - سندرم گیلن باره - پدیده رینود - کیست 

گانگلیون - مصرف الکل
توصیه های درمانی هنگام بی حس شدن دست ها

قبل از اینکه بخوابید، یک قاشق غذاخوری روغن کتان بخورید. طبق مطالعات 
متعددی، روغن بزرک یک ضدالتهاب مؤثر است که بر روی اندام های انتهایی عمل کرده 

و احساس بی حسی در دست ها را کاهش می دهد.
دستانتان را در روشویی در آب غوطه ور کنید. افزودن چند قالب کوچک یخ باعث 
می شود این کار مؤثرتر باشد. قرار دادن دست ها در آب خنک باعث تسکین فشار و 
التهاب اطراف اعصاب و کاهش درد می شود. این کار را قبل از رفتن به رختخواب انجام 

دهید و اثر آن را ببینید!
مصرف نمک و نوشیدنی های اسیدی را کاهش دهید. این محصولات التهاب و درد 

را بدتر می کنند.
بدنتان را به خوبی هیدراته نگه دارید. حداقل روزانه دو لیتر آب بنوشید. آب برخی 
سبزیجات مدر بوده و به پاکسازی بدنتان کمک می کنند به این ترتیب هم بدنتان 
هیدراته می شود و هم از این طریق از احتباس مایعات جلوگیری می کنید. به عنوان 
مثال مقداری کنگرفرنگی را در آب بجوشانید، مخلوط را صاف کنید و سپس آن را با آب 

نصف لیمو مخلوط کنید.
تن،  ماهی  کنید.  وارد  خود  غذایی  رژیم  در  را   B ویتامین  که  است  مهم  این 
سیب زمینی ها، موز و سایر سبزیجات سبز برگ دارای این ویتامین ضروری هستند. 
علاوه بر این، شما می توانید با نظر پزشک از مکمل های موجود در داروخانه ها یا 
فروشگاه های مواد غذایی سالم برای غنی سازی رژیم خود استفاده کنید. با مصرف 
مواد غذایی غنی از ویتامین های گروه ب و مکمل های حاوی آن، ممکن است شب ها 

دیگر احساس بی حسی در دست ها را تجربه نکنید.
در صورت لزوم مچ بند ببینید. اگر کارهای دستی زیادی انجام می دهید که شما را به 
مدت چند ساعت مجبور به استفاده از دست و مچتان می کند، از مچ بند کشی استفاده 
کنید. این مچ بندها فشار کافی برای محافظت از اعصاب و مفاصلتان را فراهم خواهند 

کرد.
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کنید؟

اگر بی حسی دستتان ادامه دار است و با تغییر موقعیتتان بهبود نمی یابد، به پزشک 
مراجعه کنید.

اگر به طور کاملًا ناگهانی دچار بی حسی و خواب رفتن دست هایتان شُدید به ویژه 
هنگامی که با ضعف یا فلج، مشکل در صحبت کردن و یا سردرد شدید و ناگهانی همراه 
بود خیلی سریع به پزشک مراجعه کنید؛ زیرا این ها علائم بالقوه یک وضعیت اورژانس 

پزشکی مانند سکته مغزی است.

دلایل مورمور شدن دست ها هنگام خواب و توصیه های درمانی

چرا وقتی می خوابم، دست هایم بی حس می شوند؟

شرایط  این  است.  دردناک  اختلال  یک  دهان  سوزش  سندرم 
موجب درد و سوزش یا احساس سوزن سوزن شدن در گلو و اطراف 

دهان می شود.
احساس سوزش در گلو علامتی شایع برای عفونت ها و شرایط 
پزشکی زمینه ای دیگر است که می تواند خودبخود یا همراه با علائم 

دیگر شکل بگیرد.
امکان درمان خانگی سوزش گلو در بسیاری موارد وجود دارد. 
استراحت کافی و نوشیدن مایعات فراوان دو عامل کلیدی برای 

بهبودی محسوب می شوند.
در ادامه با برخی دلایل شایع سوزش گلو و درمان آنها بیشتر آشنا 

می شویم.
سرماخوردگی و آنفلوآنزا

سرماخوردگی یا آنفلوآنزا یکی از شایع ترین دلایل سوزش گلو 
توانند موجب این بیماری ها شوند که بر  است. ویروس ها می 
دستگاه تنفسی تاثیر می گذارند. از علائم شایع سرماخوردگی یا 

آنفلوانزا می توان به موارد زیر اشاره کرد:
 - عضلانی  دردهای   - بینی  آبریزش   - سرفه   - گلو  سوزش   -

خستگی - سردرد
آنفلوآنزا می تواند موجب بروز برخی عوارض شود، از این رو، هر 
فردی که علائمی جدی مانند دشواری در تنفس، درد سینه، تشنج، 

و سرگیجه را تجربه می کند باید کمک پزشکی دریافت کند.
التهاب لوزه

لوزه ها غدد لنفاوی در پشت گلو هستند که به مبارزه با ویروس ها 
و باکتری ها کمک می کنند. التهاب لوزه یا تونسیلیت عفونتی است 

که موجب تورم لوزه ها می شود.
عفونت معمولا موجب علائم زیر می شود:

- درد و ناراحتی در گلو  - دشواری در بلع - قرمزی یا تورم لوزه ها
- سردرد - خستگی - تب - درد گوش  

التهاب لوزه معمولا طی یک تا دو هفته بهبود می یابد. افراد می 
توانند با استراحت کافی، مصرف مایعات فراوان، داروهای مسکن 
بدون نسخه، و قرص های مکیدنی در خانه نیز این شرایط را درمان 

کنند.
بیماری بازگشت اسید معده به مری

بیماری بازگشت اسید معده به مری )GERD( به واسطه ضعف یا 
شل شدن بیش از حد عضله ای که مری را به معده متصل می کند، 
رخ می دهد. زمانی که این عضله به میزان کافی منقبض و سفت 
نمی شود، غذا یا اسید معده می تواند به سمت گلو و گاهی اوقات 

پشت دهان حرکت کند.
از علائم شایع این بیماری می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- حالت تهوع - بوی بد دهان - درد سینه - دشواری در بلع - 
احساس سوزش در گلو

درمان بیماری بازگشت اسید معده به مری اغلب شامل تغییرات 
سبک زندگی، مانند پرهیز از غذاهای چرب و اسیدی می شود. 
برخی افراد برای بهبود این شرایط ممکن است به مصرف دارو یا 

انجام عمل جراحی نیاز داشته باشند.
گلودرد میکروبی

گلودرد میکروبی یا استرپتوکوکی یک عفونت باکتریایی است که 
موجب علائم دردناکی از جمله موارد زیر می شود:

- سوزش گلو - احساس درد هنگام بلع - تب - سردرد - حالت 
تهوع - قرمزی یا تورم لوزه ها

پزشک ممکن است برای درمان این شرایط آنتی بیوتیک تجویز 
کند. همچنین، بیمار باید استراحت کافی و نوشیدن مایعات فراوان 

را در دستور کار خود قرار دهد.
مونو

مونونوکلئوز عفونی که بیشتر به نام مونو شناخته می شود، یک 
عفونت ویروسی بسیار واگیردار است. نوجوانان و جوانان احتمال 

بیشتری دارد به این بیماری مبتلا شوند.
علائم بیماری معمولا چهار تا شش هفته پس از تماس با ویروس 
ظاهر می شوند. سوزش و درد گلو از نخستین علائم مونو است. از 

دیگر علائم این بیماری می توان به موارد زیر اشاره کرد:
راش   - - سردرد  دردهای عضلانی   - خستگی شدید   - تب   -

پوستی
روند بهبودی مونو اغلب دو تا چهار هفته طول می کشد، اما برخی 
افراد ممکن است برای چند ماه نیز با علائم مواجه باشند. درمان 
این بیماری شامل استراحت، مصرف داروهای مسکن بدون نسخه 

و نوشیدن مایعات فراوان می شود.
مونو به راحتی پخش می شود. افراد مبتلا به این بیماری نباید غذا، 
نوشیدنی، و وسایل شخصی خود را به اشتراک بگذارند و همچنین 

باید از بوسیدن و دست دادن با دیگران پرهیز کنند.
سندرم سوزش دهان

شرایط  این  است.  دردناک  اختلال  یک  دهان  سوزش  سندرم 
موجب درد و سوزش یا احساس سوزن سوزن شدن در و اطراف 

دهان می شود.
از دیگر علائم سندرم سوزش دهان می توان به خشکی دهان و 
احساس مزه ای عجیب در دهان اشاره کرد. این شرایط می تواند بر 

لب ها، زبان، یا سقف دهان را تحت تاثیر قرار دهد.
جویدن  یا  سرد،  نوشیدنی  یک  مصرف  یخ،  های  تکه  مکیدن 
آدامس می تواند به مدیریت ناراحتی کمک کند. همچنین، افراد 
مبتلا به سندرم سوزش دهان باید از چیزهایی که موجب تحریک 
دهان می شوند، مانند الکل، تنباکو و غذاهای تند یا اسیدی پرهیز 

کنند.
ازوفاژیت

ازوفاژیت به التهاب مری گفته می شود. بیماری بازگشت اسید 
معده به مری، برخی داروها، عفونت، یا آلرژی می توانند موجب این 
التهاب شوند. از علائم شایع التهاب مری می توان به سوزش گلو، 

دشواری در بلع، و سوزش سردل اشاره کرد.
بروز  موجب  تواند  می  مری  التهاب  درمان،  عدم  صورت  در 
مشکلات سلامت مداوم شود، اما درمان می تواند به بهبودی کامل 

منتج شود.
این  است.  ائوزینوفیلی  ازوفاژیت  مری  التهاب  اشکال  از  یکی 
یک آلرژی غذایی مزمن است که موجب التهاب مری می شود. 
تشخیص این شرایط می تواند دشوار باشد و متخصصان برای ارائه 

برنامه درمان ممکن است نیازمند همکاری با یکدیگر باشند.
پزشک می تواند از طریق نمونه برداری بافت گلو، یا آزمون خراش 
پوست یا آزمایشات خون احتمال ابتلا به ازوفاژیت ائوزینوفیلی را 

بررسی کند.
اگر غذایی خاص موجب واکنش می شود، پرهیز از آن اغلب به از 

بین رفتن التهاب منجر می شود.
درمان های خانگی

با توجه به شرایطی که مسئول احساس سوزش در گلو است، فرد 
ممکن است نیازمند دریافت یک برنامه درمانی از پزشک باشد.

با این وجود، زمانی که علائم به واسطه یک سرماخوردگی، آنفلوآنزا 
یا التهاب لوزه شکل گرفته اند، درمان های خانگی نیز می توانند 

برای بهبود علائم و تسکین درد موثر باشند.
تامین آب مورد نیاز بدن طی روند بهبود سرماخوردگی یا آنفلوآنزا از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است زیرا بدن باید مایعاتی را که به واسطه 
آبریزش بینی یا تعریق از دست می دهد، جایگزین کند. همچنین، 
آب به عملکرد درست بدن و مبارزه با باکتری ها و ویروس ها کمک 
می کند. نوشیدن مایعات فراوان از خشک شدن گلو که می تواند 
موجب تحریک گلو شود، نیز پیشگیری می کند. برای تسکین 
شرایط گلوی خود می توانید نوشیدن ترکیب آب داغ، عسل و لیمو 

را مد نظر قرار دهید.
گرم نگه داشتن گلو نیز می تواند به کاهش درد کمک کند زیرا گرما 
موجب شل شدن عضلات شده و می تواند درد را تسکین دهد. یک 

روسری یا شال را به دور گردن خود ببندید تا آن را گرم نگه دارد.
بدن برای بهبودی به زمان نیاز دارد و استراحت عاملی کلیدی 
در این زمینه است. از محل کار یا مدرسه مرخصی گرفته و فعالیت 
بدنی خود را کاهش دهید زیرا این کار به بهبودی سریع تر کمک 

کرده و از پخش شدن بیماری پیشگیری کند.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم

درمان های خانگی معمولا بهترین گزینه برای التهاب لوزه یا یک 
سرماخوردگی هستند، اما شرایط دیگر ممکن است به دارو نیاز 
داشته باشند. اگر سوزش گلو برای بیش از دو هفته ادامه داشته 

است به پزشک مراجعه کنید.
علائم جدی تری می توانند سوزش گلو را همراهی کنند. اگر یک 
بزرگسال به آنفلوانزا مبتلا است و هر یک از علائم زیر را نیز دارد، به 

دریافت کمک پزشکی فوری نیاز دارد:
- درد سینه - سرگیجه - سردرگمی - ادرار نکردن - درد عضلانی 

شدید - ضعف شدید - دشواری در تنفس - تشنج
افرادی که بیش از ۶۵ سال سن دارند، کودکان، زنان باردار و افراد 
دارای سیستم عامل ضعیف در صورت مواجهه با علائمی که موجب 

نگرانی آنها می شود باید به پزشک مراجعه کنند.

سوزش گلو؛ از دلایل تا درمان
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رئیس ستاد اربعین حسینی اوقاف و امور خیریه  خبرداد
فعالیت ۵4 موکب اوقاف و امور خیریه در ۱۰ محور

 نشست ستاد اربعین سازمان اوقاف و امور خیریه با محوریت مرز مهران با حضور مدیران 
کل اوقاف و امور خیریه استان های معین ایلام در سازمان اوقاف و امور خیریه این استان 
برگزار شد.  حجت الاسلام »محمد نوروز پور« رئیس ستاد اربعین حسینی اوقاف و امور 
خیریه محور مرز مهران و مدیر کل بقاع متبرکه سازمان اوقاف و امور خیریه کشور، در این 
نشست اظهار کرد: سازمان اوقاف و امور خیریه از تمام توان و ظرفیت های بقاع متبرکه 
استان های معین در مرز مهران در راستای ارائه خدمت به زوار اربعین حسینی استفاده 
خواهد کرد. وی، با بیان اینکه کارهای فرهنگی در رأس فعالیت های این سازمان در سطح 
مساجد و موکب های اوقاف و امور خیریه استان ها در مرز مهران در ایام اربعین حسینی 
قرار دارد، یادآور شد: براساس تأکیدات نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه ایلام باید 
به فعالیت های فرهنگی در سطح موکب های اربعین حسینی توجه ویژه ای شود. مدیر کل 
بقاع متبرکه سازمان اوقاف و امور خیریه کشور با اشاره به اینکه این ادارات کل اوقاف و 
امور خیریه 3۱ استان کشور در ۱۰ محور و میزهای تردد زوار اربعین حسینی تقسیم بندی 
کرده است، گفت: سال گذشته حدود ۵۴ موکب اوقاف و امور خیریه در مسیر تردد زوار 
اربعین حسینی در بخش های مختلف اسکان، تغذیه و امورات فرهنگی فعالیت داشته اند. 
پورنوروز، با بیان اینکه امسال نیز از تمام ظرفیت ها در راستای ارائه خدمت به زوار اربعین 
حسینی استفاده می شود، خاطرنشان کرد: در این راستا مبلغین مذهبی و روحانیون 
استان های مختلف برای فعالیت فرهنگی و کمک به موکب ها در امر خدمات رسانی به زوار 
به مرز مهران اعزام خواهند شد. مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان ایلام نیز در این نشست 
با تقدیر از فعالیت های مدیران اوقاف و امور خیریه استان های معین ایلام در مرز مهران در 
امر خدمات رسانی به زوار، گفت: در سال جاری تلاش شده که یک آشپزخانه دائمی با 
همکاری استان های ایلام، سمنان، گلستان، گیلان، خراسان شمالی و استان آذربایجان 
غربی در محل قدمگاه امامزاده ابراهیم قتال )ع( برای پخت غذا و توزیع در بین زوار 
اربعین حسینی احداث شود. حجت الاسلام مرتضی عزیزی با بیان اینکه کار احداث این 
آشپزخانه دائمی با سازه سبک در مرز مهران آغاز شده است، ابراز کرد: پیش بینی می شود 
روزانه ۱۰ هزار پرس غذا در این آشپزخانه پخت و از طریق موکب های این سازمان در مرز 
مهران بین زوار اربعین حسینی توزیع گردد. حجت الاسلام عظیم آسوده، مدیر کل اوقاف و 
امور خیریه استان خراسان شمالی ، حجت الاسلام سهراب سلیمانی فرد، مدیر کل اوقاف 
و امور خیریه استان گلستان، حجت الاسلام ناصر جوانبخت، مدیر کل اوقاف و امور خیریه 
آذربایجان غربی و مدیر کل اوقاف و امور خیریه سمنان نیز در مورد نحوه خدمات رسانی به 
زوار اربعین حسینی در مرز مهران ضمن ارائه گزارش، آمادگی استان  های خود را برای ارائه 

خدمات هر چه بیشتر به زوار  اربعین اعلام کردند.
 

معاون  اداره کل راه و شهرسازی استان قم مطرح کرد

وضعیت اقتصادی مانع اصلی عدم استقبال 
ازتسهیلات بافت فرسوده 

معاون بازآفرینی شهری و مسکن اداره کل راه و شهرسازی قم وضعیت اقتصادی را 
مانع اصلی استقبال نکردن مردم از تسهیلات بافت فرسوده دانست و گفت: با توجه به 
قیمت ساخت مسکن، مبلغی که به عنوان تسهیلات نوسازی مسکن پرداخت می شود، 
در سال های گذشته پاسخگوی نیاز بود، ولی امسال این مبلغ ناچیز است. داوود طلوعی 
افزود: حتی اگر میزان وام نیز افزایش یابد، ساکنان بافت فرسوده توانایی پرداخت اقساط 
وام را ندارند. وی اضافه کرد: از سوی دیگر خانه های موجود در بافت فرسوده معمولا شامل 
چند واحد است و سود تسهیلات برای متقاضی سنگین می شود که این مساله یکی از 
موانع استقبال ساکنان از دریافت وام نوسازی منازل می باشد. وی در عین  حال بیان کرد: 
بافت های فرسوده ناکارآمد می باشد و آسیب پذیری آن ها در برابر حوادث طبیعی بالاست 
که از ساکنان این محله ها انتظار می رود نسبت به نوسازی منازل خود اقدام کنند. طلوعی 
افزود: دولت نیز متناسب با نوسازی، اعتباراتی برای خدمات روبنایی و زیربنایی محله های 
واقع در بافت فرسوده اختصاص می دهد و انشعاب های آب و فاضلاب، برق، گاز، مخابرات 
و اماکنی ازجمله مدارس، مساجد و درمانگاه بازسازی می شود. وی در ادامه گفت: از سال 
۸۶ تا آذرماه سال گذشته، صاحبان ۱۰ هزار و ۹۶3 واحد مسکونی واقع در بافت فرسوده 
برای دریافت تسهیلات نوسازی به بانک مسکن معرفی  و متقاضیان هشت هزار و ۷۴۱ 
واحد موفق به دریافت تسهیلات شده اند. وی بیان کرد: امسال سهم پرداخت تسهیلات 
به متقاضیان در استان قم ۴۰۰ واحد بود که تاکنون متقاضیان نوسازی ۱۲3 واحد به 
بانک معرفی شده اند. به گفته معاون اداره کل راه و شهرسازی قم، ۲۸ درصد متقاضیان 
دریافت تسهیلات نوسازی ساکن خیابان جوب شور، ۱۹ درصد خیابان سمیه، ۱۴ درصد 
خیابان هفت تیر، ۱۰ درصد خیابان امامزاده ابراهیم)ع(، ۱۲ درصد خیابان خاکفرج، ۵ 
درصد  خیابان ایستگاه، 3 درصد خیابان آذر، ۴.۵ درصد خیابان زینبیه، سه درصد خیابان 
دروازه ری و ۴.۵ درصد نیز ساکن سایر محله ها بوده اند. وی بابیان این که تسهیلات صرفا 
به متقاضیانی که در محدوده بافت فرسوده سکونت دارند، پرداخت می شود، گفت: طبق 
شیوه نامه ابلاغ شده در فروردین ماه امسال، میزان تسهیلات ۵۰۰ میلیون ریال با سود ۹ 
درصد دوران مشارکت در نظر گرفته شده است. وی ادامه داد: وام در چهار مرحله ساخت 
خانه شامل پی و فونداسیون، اسکلت، سقف و نازک کاری از طریق کارشناس بانک تایید 
و پرداخت می شود. طلوعی خاطرنشان کرد: این اقدامات باید از طریق آورده فرد انجام 

شود و پس از اتمام و تایید کارشناس بانک، قسط های تسهیلات به فرد پرداخت می شود.
 

معاون اداره نشر ارزش های دفاع مقدس قم:
استان قم ۱3۰ زن شهید تقدیم انقلاب نموده است

معاونت خواهران اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم گفت: این شهر 
در دوران دفاع مقدس و دوران مبارزه برای پیروزی انقلاب اسلامی، ۱3۰ زن شهید تقدیم 
انقلاب نموده است. ریحانه غلامیان افزود: درصد بالایی ازاین شهیدان مربوط به دوران 
دفاع مقدس و بمباران های دشمن بعثی در نقاط مختلف شهر است. به گفته وی، بیشترین 
و باجک در دوران دفاع مقدس  ابراهیم)ع(  امامزاده  به مناطق  تعداد شهیدان مربوط 
می باشد. وی خاطرنشان کرد: ۱۸ تن از این بانوان که معروف به »شهدای فاطمیه قم 
هستند«، در ایام فاطمیه سال ۶۵، درحالی که در مجلس روضه حضرت زهرا)س( شرکت 
کرده بودند، بر اثر بمباران هوایی دشمن بعثی به شهادت رسیدند. غلامیان با بیان این که 
۱۹۰ تن از زنان قم در دوران دفاع مقدس در ستاد پشتیبانی فعالیت می کردند، گفت: 
این زنان فعالیت هایی از جمله شستن لباس های رزمندگان، بافتن لباس گرم، جمع آوری 
آذوقه، لباس و تجهیزات اولیه داشتند. وی ادامه داد: تعدادی از بانوانی نیز به صورت 
مددکار و امدادگر پشت جبهه ها فعالیت داشتند، به طوری که برخی بانوان بیش از یک 
سال به دور از خانواده و پشت جبهه امدادرسانی می کردند. وی با اشاره به زنان شهیده 
شاخص قم، گفت: شهید فخرالسادات کفاش حسینی از زنان شهید قم است که مبلغ و 
مبارز بوده که همسر و ۲ فرزندش نیز در دوران جنگ تحمیلی به شهادت رسیده اند. معاون 
اداره نشر ارزش های دفاع مقدس قم خاطرنشان کرد: شهید طیبه واعظی نیز از جمله 
بانوان مبارز قبل از پیروزی انقلاب است که علاوه بر خودش، همسر، برادر و خانم برادرشان 
در دوران مبارزه برای پیروزی انقلاب به شهادت رسیده اند. وی با اشاره به این که ۸۴ نفر از 
بانوان قمی نیز در جنگ تحمیلی جانباز شده اند، ادامه داد: زهرا الماسیان و فرشته چتر 

عنبری که از نویسندگان دوران دفاع مقدس بود، از جمله جانبازان این شهر می باشند.
 

رئیس کنگره شهدای استان قم:
برپایی کنگره شهدا باعث ایجاد وحدت در قم 

می شود
رئیس کنگره شهدای استان قم گفت: برگزاری کنگره شهدا در قم موجب ایجاد وحدت 

در بین مردم و دستگاه های استان و مسئولان می شود.
احمد حاجی زاده شامگاه دوشنبه در جلسه شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: یکی 
از وقایع عبرت آموز تاریخ، عاشورا است که در قرآن نیز ۷ مرتبه بر عبرت آموزی تأکید شده 
است.وی بیان داشت: دشمن در میدان سخت از ملت ایران شکست خورده است و پس 
از آن ۸۰ کشور در جنگ نرم علیه ایران وارد میدان شدند. رئیس کنگره شهدای استان قم 
با بیان اینکه برخی امروز به دنبال جمع کردن نام شهدا هستند، افزود: هدفشان این است 
که از این طریق ملت را امتحان کنند و امروز این شهدا گنج های پنهان و گران بهایی هستند 
که باید آنان را کشف و پیام آنها را درک کرد.وی بیان داشت: امروز وظیفه داریم تا نگذاریم 
پیام شهیدان به فراموشی سپرده شود که برگزاری کنگره های شهدا برای همین امر است 
و از طرفی دشمن از تمام ابزار برای از بین بردن فرهنگ ایثار و شهادت بهره می برد که 
باید در برابر آنها ایستاد.حاجی زاده با بیان اینکه برپایی کنگره شهدا باعث ایجاد وحدت 
در قم می شود، گفت: کنگره شهدا باید موجب شود تا همه استان با هم وحدت پیدا کنند 
و پیام شهدا را همگی بشنوند و رهبر معظم انقلاب برای تولید آثار ماندگار در این عرصه 
برای جوانان تأکید دارند.وی عنوان کرد: اتاق اندیشه ورز در قم برای کنگره ملی شهدا راه 
اندازی شده و کلیه مؤسسات راوی و سیره شهدا در این مجموعه گردهم آمدند. کنگره ملی 

شهدای استان بهمن ماه سال ۹۹ در شهر مقدس قم برگزار خواهد شد.
 

کارشناس هواشناسی قم:

قم آخر هفته گرم تری خواهد داشت
رئیس اداره پیش بینی هواشناسی قم گفت: بر اساس نقشه های هواشناسی، پیش بینی 

می شود این استان آخر هفته گرم تری نسبت به اوایل و اواسط هفته جاری داشته باشد.
محمدرضا قاضی افزود: حداکثر و حداقل دمای امروز 3۸ و برای امشب نیز ۱۷ درجه 
سانتیگراد پیش بینی می شود. قاضی بیان کرد: در روز پنجشنبه آسمان قم صاف و در 
برخی نقاط با وزش باد ملایم با سرعت ۲۰ تا ۲۵ کیلومتر بر ساعت همراه است و دمای 
هوا رو به افزایش خواهد بود. وی اضافه کرد: حداکثر دمای پنجشنبه 3۹ درجه سانتیگراد 
خواهد بود و پیش بینی می شود دما در روز جمعه به ۴۰ درجه نیز برسد. وی بیان کرد: 
احتمال دارد هفته آینده با فعال شدن سامانه بارشی در کشور، دمای هوا در روزهای 

دوشنبه و سه شنبه مقداری تعدیل و خنک تر شود.

با  بردباری  و  تقوا  پیشوای  عنوان  به  سجاد)ع(  امام 
فعالیت های فرهنگی توانستند راهنمای امت اسلامی 
در شرایط بحرانی باشند و با شجاعت ودرایت به تبیین 
واقعه عاشورا پرداختند و این گونه پیام این حماسه بزرگ را 

به جهانیان رساندند.
معنویت را به حق باید گمشده جهان امروز دانست، 
افتاده  این مقوله دور  از  و صنعتی که  پیشرفته  جهان 
تا  انجام می دهد  انسان  تمامی تلاشی که  با وجود  و 
این  همیشه  اما  بزند  رقم  را  خوشبختی  خویش  برای 
احساس، زودگذر و تهی است. در واقع بشر نیاز به مامن 
و پناهگاهی جدای از این ظواهر دارد. بنابراین راه نجات 
انسان امروزی استمداد از پیشوایان دینی است؛ آنهایی 
که الگویی راستین برای زندگی اجتماعی و معنوی بشر 
به شمار می روند و در این میان امام سجاد)ع( چهارمین 
پیشوایان محسوب می  این  از  نمونه ای  امام شیعیان 

شود.
این امام همام در طول زندگی پربار خویش با عملکردی 
که در مواقع مختلف و در ارتباط با حوادث گوناگون نشان 
داد توانست به خصوص پس از قیام عاشورا اسلام را زنده 
نگه دارد و از تحریف بسیاری از مسایل مربوط به اسلام و 

خاندان پیامبر)ص( جلوگیری کند.
افشاگری های امام سجاد)ع( و خطبه های ایشان برای 
نشان دادن چهره واقعی خلفای اموی باعث شد تا از 
وجود ایشان احساس خطر کنند به همین سبب هشام 
بن عبدالملك، این امام همام را مسموم کرد و سرانجام 
آن بزرگوار در ۱۲ محرم ۹۵ هجری قمری به مقام والای 
شهادت نایل آمد. پیکر پاك امام سجاد)ع( در قبرستان 
بقیع به خاك سپرده شد. مناسبت سالروز شهادت امام 
زین العابدین)ع( با »حبیب زمانی محجوب« عضو هیات 
علمی پژوهشگاه علوم اسلامی امام صادق)ع( به گفت 

وگو پرداخته است ایم.
امام سجاد)ع( روایتگر نهضت عاشورا

زمانی محجوب درباره نقش امام سجاد)ع( در حادثه 
کربلا و پس از آن گفت: امام سجاد)ع( در واقعه عاشورا 
حدود ۲3 سال سن داشت و به سبب اینکه در همان 
نقش  نتوانست  برد،  می  رنج  بیماری  مشکل  از  روزها 
مستقیمی در صحنه های جنگ داشته باشد. البته امروز 
در میان افراد این تفکر نقش بسته که امام سجاد)ع( بیمار 
بودند و همه فکر می کنند که ایشان تمام عمر را به این 
نحو گذراند اما این اشتباه است زیرا بیماری تنها برای 
مدت کوتاهی اتفاق افتاد و پس از آن امام)ع( فعالیت 

های بسیار ارزشمندی انجام داد.
امام  اسلامی  علوم  پژوهشگاه  علمی  هیات  عضو 
صادق)ع( اظهار داشت: عمده فعالیت های این امام 
همام را باید پس از واقعه عاشورا دانست زیرا اگر ایشان 
و حضرت زینب)س( نبودند شاید این واقعه نمی توانست 
به این گونه اثرگذار به نسل های بعدی منتقل شود. امام 
سجاد)ع( حقیقت، فلسفه و چگونگی این واقعه را برای 
جامعه بازگو کرد و اگر این مهم از طرف ایشان صورت 
نمی گرفت، با توجه به راویان مختلفی که درباره قیام 
عاشورا وجود داشت، حقیقت اصلی قیام به نسل های 
دیگر انتقال نمی یافت، همچون بسیاری از وقایع تاریخی 
که مطالب اندکی درباره آنها وجود دارد اما در خصوص 
واقعه کربلا مطالب مهم و ارزشمندی در دسترس هست 

که این مهم به سبب نقش امام سجاد)ع( و سخنرانی 
های ایشان پی از این واقعه به شمار می رود که با تبیین 
تمام  اذهان  در  را  نهضت  این  علمی؛  و  دقیق  عقلی، 

مسلمانان زنده نگه داشت.
سخنرانی های امام سجاد)ع(

وی در ارتباط با سخنرانی های امام سجاد)ع( توضیح 
داد: این امام بزرگوار در کوفه، مدینه و شام برای بیان واقعه 
عاشورا نقش محوری داشت. به اینگونه که وقتی کاروان 
عاشورا به کوفه انتقال داده شد، ایشان پیش از رسیدن 
به کوفه یك سخنرانی در بیان مظلومیت امام حسین)ع( 
و یارانشان انجام داد به میزانی که مردم گریه می کنند 
شما  گریه  به  که  گوید  می  کوفیان  به  ایشان  هرچند 
اعتمادی نیست چراکه در واقعه عاشورا امام حسین)ع( 

را تنها گذاشته بودند و از آنها می خواهد که توبه کنند.
امام  اسلامی  علوم  پژوهشگاه  علمی  هیات  عضو 
صادق)ع( در گفت و گو با ایرنا در ادامه افزود: امروز برخی 
دوست دارند که امامان را شخصیت هایی نشان دهند که 
همیشه مورد ستم واقع شده اند و همین امر هم باعث 
می شود که اشتباه هایی در ارتباط با آنها صورت بگیرد. 
برای نمونه هنگامی که منابع می گویند امام سجاد)ع( را 
پس از واقعه کربلا به »خرابه شام« انتقال دادند همه فکر 
می کنند که این مکان خرابه هایی بیش نبوده است در 
صورتی که خرابه شام نام محله ای بوده است که مردم در 
آن زندگی می کردند و امام سجاد)ع( یکی از مهمترین و 
قاطع ترین سخنرانی های خود را آنجا و در حضور یزید 

انجام می دهد.
ارزش و اعتبار صحیفه سجادیه

وی درباره صحیفه سجادیه عنوان کرد: این کتاب پس 
از قرآن و نهج البلاغه جزو کتاب های مقدس مسلمانان 
است که در نوشته های مختلف به عنوان »انجیل اهل 
بیت«، »زبور آل محمد« و ... معرفی می شود و این امر 
نشان دهنده ارزش و اعتبار آن است. همچنین علما 
درباره  تشیع  و  تسنن  اهل  از  بسیاری  نویسندگان  و 
ارزش و ویژگی های آن سخنانی گفته اند. برای نمونه 
الدین مرعشی  الله شهاب  در ۱3۵3خورشیدی »آیت 
برای »علامه  را  از صحیفه سجادیه  نجفی« نسخه ای 
طنطاوی جوهری« مفتی مصر ارسال می کند. او در 
پاسخ می گوید: »آن را کتابی یگانه یافتم که مشتمل 

برعلوم، معارف و حکمت هایی است که در غیر آن یافت 
نمی شود. حقا که این از بدبختی است ما )اهل سنت( 
تا کنون به این اثر گران  بهای جاوید از میراث  های نبوت 
و اهل بیت دست نیافته ایم. من هر چه در آن مطالعه و 
دقت می کنم می بینم که بالاتر از کلام مخلوق و دون کلام 

خالق است، راستی چه کتاب کریمی است«.
زمانی محجوب خاطرنشان کرد: عمده کتاب صحیفه 
سجادیه دعاهایی است که به لحاظ محتوایی مضامین 
ادبی و تربیتی ارزشمندی دارد. هرچند این کتاب بیشتر 
به عنوان دعا شناخته شده است اما در دل آن مضامین 
مختلف اجتماعی، عقیدتی، فرهنگی و ... وجود دارد که 
خلافت و حکام زمان خود را نقد کرده است و با استفاده 
از آن به مردم نشان می دهد که این حکام مقام خلافت 

را غصب کرده اند.
امام  اسلامی  علوم  پژوهشگاه  علمی  هیات  عضو 
صادق)ع( یادآور شد: یکی از مهمترین بخش های این 
کتاب ارزشمند، دعاهایی است که در حق پدر و مادر و 
همسایه وجود دارد بنابراین امروز صحیفه سجادیه به 
لحاظ تربیتی و اجتماعی می تواند بسیار راهگشا باشد 
زیرا بسیاری از مسایل اجتماعی در قالب دعا و مناجات 
در آن وجود دارد. برای نمونه امام سجاد)ع( در این کتاب 
برای افرادی که از مرزها نگهبانی می دهند، دعا می کند. 
از این رو لازم است که هر فردی این کتاب را برای یك بار 

هم مطالعه کند و آن را در زندگی خود به کار بگیرد.
امام سجاد)ع(؛ الگویی برای امروز جامعه

وی با اشاره به الگو قرار دادن امام سجاد)ع( در جامعه 
کنونی گفت: در زمان امام سجاد)ع( به سبب اختناق و 
سختگیری هایی که وجود دارد رویکرد این امام بزرگوار 
به طرف فعالیت های فرهنگی و تربیتی سوق پیدا می 
کند. از این رو مهمترین ویژگی که باعث این اتفاق می 
شود صبر و تحمل امام)ع( در برابر سختی ها و مشکلات 
است. بنابراین نتیجه می گیریم که امام سجاد)ع( درست 
ترین کار را در سختی ها انجام داد. همین ویژگی نیاز 
امروز جامعه ما در عرصه فردی و اجتماعی است؛ یعنی 
اکنون که جامعه دچار سختی ها و مشکلات شده است 
مردم باید سعی کنند مناسب ترین کار را انجام دهند و با 
توجه به احساسات و فضاسازی های انجام شده تصمیم 

گیری نکنند.

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان  مطرح کرد

تصفیه و بازچرخانی آب خاکستری در 
ساختمانها راهکاری برای مدیریت مصرف آب

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با انعقاد تفاهمنامه ای با سازمان نظام مهندسی 
ساختمان استان، پروژه تصفیه و بازچرخانی آب خاکستری   در ساختمانها را در دستور 

کار قرارداد .
مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان افزود: در حال حاضر، این تفاهم نامه 
برای الزام اجرایی آن، به کمیسیون عمران شورای شهر ارجاع داده شده است. مهندس 
هاشم امینی  با بیان اینکه بر اساس قانون توسعه و بهینه سازی آب شرب شهری و روستایی 
با ابلاغیه آیین نامه هیات وزیران به تاریخ ۹۶/۵/۱۶  سازمان نظام مهندسی ساختمان 
معاونت  و  بهداشت  مرکز  زیست،  محیط  سازمان  و  فاضلاب  و  آب  شرکت  همکاری  با 
شهرسازی و معماری شهرداری اصفهان مکلف شدند برنامه اجرایی تصفیه و بازچرخانی 
آب خاکستری را تدوین کنند اظهار میکند: این برنامه به صورت دقیق و جامع در ۱۲بخش 
تهیه شده که طبق ماده ۷ آییننامه مذکور شرکت های آب و فاضلاب شهری و روستایی 
مکلف میشوند پس از تاییدیه نظام مهندسی ساختمان در شهرها و بنیاد مسکن انقلاب 

اسلامی در روستاها اقدام به نصب تاسیسات بازچرخانی آب ساختمانها نمایند.
وی ادامه داد: تبصره ۷ همین ماده بر تخفیف ۲۰ درصد کارمزد دفع فاضلاب اشاره دارد. 
مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان ادامه میدهد: در چند سال اخیر ، شرکت 
آب و فاضلاب استان اصفهان اقدام  به  راهاندازی پیکج تصفیه آب خاکستری در دانشگاه 
اصفهان نموده  است. مضافا آنکه  مجموعه سیتی سنتر و دانشگاه صنعتی اصفهان  نیز 

با استفاده از پساب فاضلاب تصفیه شده گامی در جهت مدیریت مصرف آب برداشتهاند.
وی با اشاره به چگونگی تامین اعتبارات پروژه پکیج تصفیه آب خاکستری دانشگاه 
اصفهان  عنوان کرد: اعتبارات لازم برای راه اندازی این پکیج تصفیه از محل  اعتبارات 
آبیاری فضای سبز دانشگاه  تامین گردید، ونیز پساب تصفیه شده برای  عمرانی ملی 

استفاده میشود.
وی می افزاید: برخی مصرف کنندگان از جمله تعدادی از مشترکین خانگی وادارات 
آب  از  مجدد  استفاده  به  داوطلبانه  و  خودجوش  صورت  به  استان  پرورش  و  آموزش 
خاکستری و پساب رو آوردهاند که تجربه های موفقی در این زمینه حاصل شده است  
مهندس هاشم امینی  با اشاره به اینکه نیمی از فاضلاب شهری در خانه ها تولید و تبدیل 
به آب خاکستری میشود تصریح میکند: بازچرخانی آب خاکستری با توجه به تغییر اقلیم 
و وضعیت بحران آب ضروری است.  چرا که به طور معمول،  میزان تقریبی آب مصرفی 
در حمام بین  ۲۵ تا ۵۰ لیتر ، در استفاده از  لباسشویی۱۰ تا ۲۰ لیتر و ۵ تا ۱۵ لیتر در 
ظرفشویی می باشد  که این میزان آب مصرفی در یک واحد مسکونی   میتواند در فرایند 

بازچرخانی آب خاکستری مورد استفاده قرار گیرد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با بیان اینکه در حال حاضر، متوسط 
سرانه مصرف آب در بخش خانگی در اصفهان حدود ۱۵۰ لیتر برای هر نفر در شبانه روز 
است خاطرنشان ساخت: این میزان مصرف آب  با توجه به اقلیم آب و هوایی اصفهان باید 
به ۱۲۰ لیتر در شبانهروز کاهش یابد.   وی تصریح کرد: برای برون رفت از تنش آبی و یا به 
عبارت بهتر، برای سازگاری با کمآبی، مدیریت مصرف آب یکی از راهکارهای مؤثر است.و 
در این میان  تصفیه، بازچرخانی و استفاده مجدد از آب خاکستری یکی از راهکارهای 

اصلی مدیریت مصرف آب محسوب میشود.

معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد

 حضور 6۰۰ دانشجوی جدیدالورود در 
دانشگاه علوم پزشکی قم

معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: ۹ رشته تخصصی اطفال، داخلی،  
جراحی، قلب و عروق، زنان و زایمان، طب اورژانس، بیهوشی، مغز و اعصاب و پزشک 
خانواده در مجموعه دانشگاه علوم پزشکی قم فعال است که دو رشته تخصصی قلب و زنان 

برای نخستین بار دانشجو گرفته است.
دکتر سید حسن عادلی با تبریک فرارسیدن سال تحصیلی جدید گفت: ثبت نام ها و 
انتخاب واحدها برای دانشجویان انجام و دانشجویان در مقاطع مختلف سال تحصیلی 
جدید را آغاز می کنند. وی بیان داشت: امسال ۶۰۰ دانشجوی جدیدالورود به جمع 
دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی قم افزوده می شوند که در رشته های مختلف تحصیلی 
فعالیت خود را آغاز خواهند کرد. معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: 
در دو رشته دکترای تخصصی نیز دانشجوی PHD مجوز پذیرش دانشجو اخذ شده است 
که رشته مهندسی بافت از جمله آنهاست که در کمتر از ۱۰ دانشگاه کشور در این رشته 

پذیرش دانشجو دارند و استان قم به این موفقیت رسیده است.
به رشته های مقطع در دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: ۲۸ رشته در  اشاره  با  وی 
این زمینه داریم که چهار رشته مربوط به کارشناسی ارشد، ۹ رشته مربوط به دستیاری 
تخصصی، دو رشته مربوط به PHD و ۱3 رشته نیز مربوط به کارشناسی، دکترای حرفه 
ای پزشکی و دندانپزشکی است. دکتر عادلی با اشاره به جذب دانشجو از دیگر کشورها 
گفت: دانشگاه علوم پزشکی قم در حال حاضر موفق به جذب بیش از ۱۰۰ دانشجو از 
دیگر کشورها شده است که این دانشجویان از کشورهای عراق، افغانستان، پاکستان، هند، 
ترکیه، عربستان و... در این دانشگاه مشغول به تحصیل هستند. معاون آموزشی دانشگاه 
علوم پزشکی قم عنوان داشت: امسال ۲ هزار و ۲۰۰ دانشجو در ۷ دانشکده دانشگاه علوم 
پزشکی قم مشغول به تحصیل می شوند که ۲۲۰ نفر از اساتید به عنوان هیئت علمی در 

این دانشکده ها مشغول به فعالیت خواهند بود.
 

معاون شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم  خبرداد

اصلاح و توسعه بیش از ۱۰ کیلومتر شبکه آب 
شرب روستاهای استان قم

 معاون نظارت بر بهره برداری شرکت آب و فاضلاب روستائی استان قم گفت : در شش 
ماهه نخست سال جاری بیش از ۷۵۰۰ متر شبکه آبرسانی روستاهای استان قم اصلاح و 

بیش از ۲۷۵۰ متر شبکه آبرسانی جدید در روستاهای استان قم ایجاد شده است.
مهندس سید احسان صائبی نیا با بیان اینکه بخشی از هدر رفت آب، مربوط به فرسودگی 
شبکه های آبرسانی است گفت: عملیات ایجاد و اصلاح شبکه های آبرسانی روستاهای 
استان قم بصورت ادامه دار در حال اجرا بوده و امیدواریم با تخصیص اعتبارات تا پایان سال 

جاری این روند ادامه داشته باشد.
مهندس صائبی نیا تصریح کرد: اصلاح و توسعه شبکه آبرسانی در روستاهای ونان، 
سرخده، منصور آباد، کاسوا،  نایه، گیو، چاهک، دولت آباد، محمد بیک، الگان، قاهان، 
جنت آباد، مبارک آباد، جنداب، راهجرد، عنایت بیک و طایقان به انجام رسیده و با این اقدام 

کاهش قابل ملاحظه ای در هدر رفت آب در این روستاها ایجاد شده است.
معاون نظارت بر بهره برداری شرکت آبفار قم خاطر نشان کرد:  کاهش آمار و حوادث 
اتفاقات در شبکه توزیع، افزایش عمر تاسیسات آبرسانی روستایی و توزیع پایدار و عادلانه 

آب در روستاها از جمله پیامدهای اجرای این قبیل پروژه ها است.
مهندس صائبی نیا در انتها با اشاره به  هزینه بالای پروژه های آبرسانی روستایی گفت: 
هدف همه کارکنان شرکت آبفای روستائی استان قم ارائه خدمات مطلوب در زمینه تامین 
آب شرب سالم و بهداشتی برای همه روستاها بصورت عادلانه می باشد و از همه روستائیان 
عزیز خواهشمندیم با رعایت الگوی مصرف آب ما را در رسیدن به این امر مهم یاری نمایند.

مراسم گرامیداشت هفته دفاع مقدس در 
مدرسه فیضیه قم برگزار شد

مراسم گرامیداشت هفته دفاع  مقدس دوشنبه شب با حضور جمعی از طلاب و روحانیون 
بسیجی در سالن اجتماعات مدرسه علمیه فیضیه قم برگزار شد.

در این مراسم که با حضور حجت الاسلام والمسلمین عبدالله حاجی صادقی نماینده 
ولی فقیه درسپاه ، سردار شاهچراغی فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( و جمعی از 
اساتید حوزه علمیه قم ترتیب یافته بود، نماینده ولی فقیه در سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( 
قم بر ضرورت تبیین آموزه های دفاع مقدس در جامعه تأکید کرد و گفت: شهدا حق بزرگی 
بر ما دارند و نباید اجازه دهیم هیچگاه از جانگذشتگی شهیدان برای حفظ اسلام و انقلاب 

مورد بی توجهی قرار بگیرد.
حجت الاسلام و المسلمین سید حسن اکبری با بیان اینکه شهدا همه هستی خود را 
به تأسی از حضرت اباعبدالله الحسین)ع( برای دین و معنویت فدا کردند، اظهار داشت: 
امام حسین)ع( کشتی نجاتی است که می تواند همه بشریت را به سمت سعادت و سلامت 

حرکت دهد.
در پایان این مراسم نیز از تعدادی از روحانیون ایثارگر و جانباز هشت سال دفاع مقدس با 

اهدای لوح تقدیر تجلیل بعمل آمد.

به مناسبت سالروز شهادت چهارمین امام شیعیان؛

نقش محوری امام سجاد)ع( در تبیین واقعه عاشورا

اجتماعی

نگاهی به سینمای دفاع مقدس به رغم درخشش ها و موفقیت این سینما در طی ۴ دهه 
گذشته نشان از یک خلاء محسوس دارد و آن زنان و جایگاهی است که در این سینما از 

آن برخوردارند.
سینمای دفاع مقدس  در همان ایام زاده شد و به رشد و بلوغ رسید و سینمای ایران 
را جانی تازه بخشید، نقش زنان در این سینما همانند حضور آنان در بسیاری از عرصه 
ها، آنچنان که باید مورد توجه واقع نشده است؛ در تاریخ معاصر کشور در بعد از انقلاب 
اسلامی، شهیدان زن بسیاری داریم که در ایام دفاع مقدس و در راه وطن پابه پای مردان 
جنگیده اند و امروز همچنان که نمود و نماد حضور برجسته این زنان را در جامعه شاهد 
نیستیم، در سینمای موفق دفاع مقدس هم حضور پررنگی از آنان ندیده ایم؛ حتی مادران 
و همسرانی که مردانشان را راهی جبهه ها کرده اند و در درجه درخوری از یادآوری و 

تذکرند را هم بسیار کم دیده ایم و کمتر نشانی از توجه بر این آدم ها وجود دارد.
به  تاکید می شود، توجه  بر آن  از موارد مهمی که در جامعه شناسی همواره  یکی 
زندگی مردم و دریافت درباره آنان از طریق شیوه و سبک های زندگیشان است؛ نگاهی 
به سینمای معاصر شاید مصداق دیگری از غلبه روح مردسالاری بر جامعه باشد چرا که 
حضور موثر زنان را دائما سرکوب کرده و به حاشیه می برد؛ چنانچه به جز یکی دو سال 
اخیر تا پیش از این ما تصویر و یادوارده ای از شهدای زن بر در و دیوار شهرهایمان ندیده 

ایم، موضوعی که دائما به بهانه سنت و عرف کنار زده و نادیده گرفته می شود.
همین رویکرد است که باعث می شود تا سینمای جنگ به عنوان یک سینمای مردانه به 
رسمیت شناخته و کمتر نقشی برای زنان قائل شود و این در حالی است که زنان در دوران 
دفاع مقدس نقش برجسته و غیرقابل انکاری داشتند و شاید این سینما می توانست بیش 

از این به آنان بپردازد.
دوری از زنان، دوری از حقیقت جنگ

سینمای پس از انقلاب، با محوریت سینمای دفاع مقدس که در این نوشتار مطلوب 
نظر است، عمدتا و به دلیل سینمای فیلمفارسی که جایگاه زنان را در شکلی ثابت و مورد 
انتقاد عمده جامعه به تصویر می کشید، در ابتدا تلاش می کرد تا حضور زنان را در این 
عرصه کمرنگ و محو سازد؛ به همین دلیل شاهد هستیم که در دهه شصت و هفتاد اوج 
موفقیت زنان در پشت دوربین در مقام فیلمساز و کارگردان، به دلیل فاصله گرفتن اجباری 

از قاب تصویر است.  
نگاهی به فیلم های برجسته دفاع مقدس در دهه شصت، نشان از حذف کامل زنان از 
این سینما دارد؛ چنانچه نگاهی به نام بازیگران در فیلم »نینوا« )۱3۶۲( ساخته رسول 
ملاقلی پور )بازیگران: محمود نوروز، ابوالفضل دهقانیان، محمود ترکالکی، داوود رحمتی 
و حسین کریمی(، فیلم »آوای غیب« )۱3۶۲(  به کارگردانی و نویسندگی سعید حاجی 
میری )بازیگران: علی اصغر مهرجویی،عبدالرحمان شاهینیان و سعید عراقی(، فیلم 
»پرواز در شب« )۱3۶۵(به کارگردانی و نویسندگی رسول ملاقلی پور )بازیگران: فرج الله 
لاجوردی،  مصطفی  دهقان،  جعفر  فنائیان،  تاجبخش  یعقوب زاده،  علی  سلحشور، 
کامران نوروز و اکبر نیکرو(، فیلم  »انسان و اسلحه« )۱3۶۷( به کارگردانی مجتبی راعی 
)بازیگران:فرج الله سلحشور، خسرو ضیایی، محمد احمدی، علیرضا اسحاقی و غلامرضا 
علی اکبری(، فیلم »در مسلخ عشق« به کارگردانی و نویسندگی کمال تبریزی ) ۱3۶۹( 
)بازیگران: محمود بی غم، امیر یزدانی، حسین یاری، سیدرحیم حسینی و منصور 
اخوان( و فیلم های »بلمی به سوی ساحل« )۱3۶۴( از رسول ملاقلی پور، افق )۱3۶۷( 
به کارگردانی و نویسندگی رسول ملاقلی پور، »کانی مانگا« )۱3۶۶( به کارگردانی سیف الله 
داد، »عقاب ها« )۱3۶۲( ساخته ساموئل خاچیکیان و دیده بان )۱3۶۷( به کارگردانی و 
نویسندگی ابراهیم حاتمی کیا، نشان از یک سینمای خالی از زنان دارد؛ بدین دلیل که در 
این فیلم ها یا هیچ زنی حضور ندارد و یا بیش از یک نقش بسیار حاشیه ای، کلیشه ای 
و جزئی نیست؛ به همین دلیل می بینیم که نام هیچ زنی در فهرست نقش اصلی در این 

فیلم ها وجود ندارد.
»مساله ای که البته به دلیل ماهیت جنگ و حضور واقعی زنان به ویژه در پشت خط مقدم 

جبهه ها، نشان از فاصله بیش از حد این فیلم ها از واقعیت دارد«.
تنها استثنا در این دهه و در اینجا فیلم »عروسی خوبان« )۱3۶۷( به کارگردانی محسن 
مخملباف  است که هم در نام فیلم  هم در معرفی نقش اول خود، نام های زنانه ی عروس و 
»رویا نونهالی« را بر پرده به تصویر می کشد. رویا نونهالی که در این فیلم چیزی از حضورش 
به سینما نمی گذشت )او فعالیت در سینما را از سال ۱3۶۶ با حضور در فیلم »یار در خانه« 
ساخته خسرو سینایی آغاز کرده است( موفق شد تا برای بازی در این فیلم سیمرغ بلورین 

بهترین بازیگر را از هفتمین جشنواره فیلم فجر دریافت کند.
شاید بتوان دلیل موفقیت این فیلم و درخشش آن را بازنمایی واقعیت در سال ها و 
سینمایی دانست که با حذف نقش زنان، از واقعیت دور افتاده بود؛ در واقع مخملباف در 
این فیلم علاوه بر به تصویر کشیدن زنان در نقش اصلی اشاره به بخشی از رفتارهای واقعی 

آنان در شرایط آن روز جامعه دارد؛ ازدواج زنان سالم با جانبازان جنگ.
بازنمایی زن ایثاگر

مضمون زن ایثارگر که اشاره ای مستقیم و غیرمستقیم به واقعیت زنان جامعه در سال 
های پس از جنگ دارد، ابتدا در فیلم »رهایی« به صورتی خام بیان شد تا این که جلوه 
ای پخته تر از آن را در فیلم »عروسی خوبان« و انتخاب مهری با بازی رویا نونهالی دیدیم، 
زنی از خانواده ای ثروتمند که به انتخاب خود که ازدواج با یک جانباز اعصاب و روان است 
باور دارد؛ نونهالی نماینده زنان بسیاری است که در آن سال ها با باورهای ستودنی خود، 
حمایت از مردانی که برای وطن جنگیده بودند را به جان خردیدند. بر اساس آنچه گفت 
شد تا دهه ۷۰، ما هیچ ردی از ماندگاری و حضور زنان در سینما نمی بینیم و دلیل آن هم 
این است که اساسا نقش اثرگذاری برای زنان نوشته و اجرا نشده است و در فقدان این 

شرایط نمی توان توقع یک اجرا و بازی خوب و ماندگاری شخصیت از آنان داشت.
ضمن این که پس از دهه ۷۰ تا سال ها این بازنمایی زنان حالتی صرفا ظاهری دار؛ 
یعنی عمدتا زنان را بدون این که به کنه شخصیت ها، افکار و آمال شان بپردازد، به تصویر 
می کشد؛ زنانی که برای بیننده مشخص نمی شود چرا دست به ازدواج با کسانی می زنند 

که به لحاظ جسمی کامل نیستند اما با باورهایشان این کمبودها را به حاشیه رانده اند.
کم کم در دهه ۷۰ و پس از آن سینما شروع به تغییر می کند و زنان را در قالب مادران، 
همسران، خواهران و زنانی به تصویر می کشد که شهید، اسیر، جانباز یا مفقودی دارند و 
در این جستجوی عزیزشان، خودشان را می شناسند؛ نمونه بارز این نگاه فیلم های »بوی 
پیراهن یوسف« و »از کرخه تا راین« و نمایش دو خواهری است که حاتمی کیا به تصویر 
می کشد. در این میان می توان نگاه ملاقلی پور را جالب توصیف کرد؛ کسی که همواره 
زنان را در واقعیت و تصویر مدنظر دارد و آنان را به عنوان محوری برای داستان پردازی به 
تصویر می کشد؛ در فیلم هیوا )۱3۷۷( زنی را به تصویر می کشد که نماینده زنان بسیاری 
در جامعه است؛ زنی هم همچنان شلعه عشق همسر مفقود خود را در دل دارد و در یک 
انتظار بی پایان چشم به راه است؛ در فیلم »نجات یافتگان«)۱3۷۴( شخصیت اصلی و 
نقش اول خود را یک دختر امدادگر قرار می دهد و تلاش می کند تا در همراهی یک دختر 
با یک رزمنده زخمی به کلیشه های مرسوم پشت پا بزند. در نهایت در فیلم »میم مثل 
مادر« )۱3۸۵( ملاقلی پور تلاش می کند تا برخلاف جریان مرسوم سینما )نادیده گرفتن 

نقش زنان در جنگ( مقام زن، مادر و نقش آنان را در جنگ ستایش کند و اعتبار بخشد.
در نهایت به دلیل عدم بازنمایی نقش زنان در سینمای دفاع مقدس)به همان پررنگی که 
در جامعه و در آن دوران حضور داشته اند( این سینما به دور بودن از واقعیت محکوم می 
شود؛ مساله ای که اگرچه در سال های اخیر و در برخی آثار متاخر کمتر شده است و بر 
همین اساس فیلم ها باورپذیری بیشتری یافته اند اما نمی توان خلا این حضور و تلاش 

برای بهبود این ذهنیت را نادیده گرفت.

به مناسبت هفته دفاع مقدس

زنان در کجای سینمای دفاع مقدس قرار دارند؟
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یک اقتصاددان:

لایحه تجارت هزینه مبادلات را بالا می برد
در حالی لایحه تجارت در حال تغییرات گسترده در قوانین قبلی تجارت است که یک 
اقتصاددان معتقد است که این تغییرات سریع و گسترده می تواند باعث افزایش هزینه 

مبادلات شود.
به گزارش ایسنا، این روزها نمایندگان مجلس در حال بررسی و تصویب لایحه ای بزرگ 
به نام "لایحه تجارت" هستند که به عنوان یک قانون مادر در اقتصاد شناخته شده است. 
در صورت تصویب این لایحه که بسیاری از مواد قانون قبلی آن تغییر داده شده باید 
منتظر تغییراتی اساسی در مسائل حقوقی مربوط به مبادلات و سازوکارهای اقتصادی 
از جمله قوانین کار و مخصوصا قراردادها باشیم. قانون تجارت شامل حدود ۱۲۰۰ ماده 
قانونی است که تغییر در هرکدام از آنها می تواند قاعده تبادلات اقتصادی را از اساس 
تغییر دهد. نگرانی عمده در تصویب مواد لایحه جدید، سرعت آن است؛ به طوری که 
در کمتر از چند روز بیش از 3۰۰ ماده قانونی مورد تصویب قرار گرفته است. در این 
باره یک اقتصاددان معتقد است که تغییرات گسترده در قوانین تجارتی که نزدیک به 
یک قرن مرجع اختلافات اقتصادی بوده اند نیازمند انجام کار کارشناسی جدی است.

قوانین تجارت  نزدیک به یک قرن مرجع اختلافات بوده است
کمیل طیبی _عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان_ در گفتگو با ایسنا، با بیان اینکه 
باید یک منطق اقتصادی پشت هر تصمیم حاکمیتی باشد، درباره تغییرات ناگهانی در 
لایحه تجارت نیز اظهار کرد: تغییرات گسترده در قوانین تجارتی که نزدیک به یک قرن 
مرجع اختلافات اقتصادی بوده اند نیازمند انجام کار کارشناسی جدی است، با این 
حال آن چیزی که در حال حاضر درباره لایحه تجارت می گذرد نشان می دهد که هیچ 
تفکر کارشناسی پشت این تصمیمات وجود ندارد. او با اشاره به تصویب 3۰۰ ماده از 
لایحه تجارت در چند روز، گفت که تغییر سریع قوانین مرجع اقتصادی می تواند باعث 

ایجاد هزینه های آشکار و پنهان زیادی برای فضای اقتصادی کشور باشد.
فناوری های جدید باید در قوانین جدید دیده شوند

این استاد دانشگاه همچنین به ضرورت تغییر قوانین تجارت متناسب با فناوری ها 
و رخدادهای جدید اقتصادی نیز اشاره کرد اما گفت که این تغییرات باید در یک بازه 
زمانی مشخص و به صورت تدریجی انجام شود تا باعث اختلال در فضای کسب و کار 
نشود. طیبی با بیان اینکه در صورت وجود خلاهای قانونی هزینه مبادله بالا خواهد 
رفت بر ضرورت رفع موانع اداری انجام فعالیت های اقتصادی تاکید کرد و گفت که اگر 
روح یک قانون مبتنی بر تسهیل فضای کسب وکار نباشد نمی تواند مبنای خوبی برای 
حل مناسبات اقتصادی باشد. قانون تجارت ایران مهم ترین مجموعه  قوانین مربوط 
به امور بازرگانی در ایران است که اساس حقوق تجارت ایران را تشکیل می دهد. این 
قانون  که بر مبنای قانون تجارت ۱۸۰۷ فرانسه )معروف به کد ناپلئون( ترجمه و تهیه 
شده  است در  سیزدهم اردیبهشت ماه سال ۱3۱۱ در ۶۰۰ ماده توسط مجلس شورای 

ملی تصویب شد.

یک مقام مسئول کارگری:

به داد شهرک های صنعتی برسید!
یک مقام مسئول کارگری احیای بنگاه های راکد و خاموش را خواستار شد و گفت: 

دولت به داد کارخانه ها و شهرکهای صنعتی برسد که تبدیل به سوله و بارانداز شده اند.
فتح اله بیات با بیان اینکه امروز سرمایه گذاری برای ایجاد شغل جدید سخت است، 
افزود: کارگاه ها و شهرکهای صنعتی زیادی داریم که اکنون سوله هایشان در حال خاک 
خوردن است. دولت و وزارتخانه های متولی باید این بنگاههای خاموش را شناسایی و در 

بازپرداخت بدهی هایشان کمک کنند.
اعمال بازرسی قوی در واردات و صادرات کالا 

و  شد  خواستار  را  داخل  تولید  مشابه  خارجی  کالاهای  ورود  از  جلوگیری  وی 
گفت:مجوز واردات هر محصولی به کشور که امکان ساختش را داریم نباید صادر شود 
و هرگونه واردات و صادرات کالایی به کشور تحت نظارت، کنترل و بازرسی قوی صورت 

گیرد تا راه نفوذ و سودجویی برای فرصت طلبان بسته شود.
این مقام مسئول کارگری در ادامه به طرح پرداخت یارانه دستمزد اشاره و اظهار کرد: 
طرح های انگیزشی طرح های خوبی است ولی باید زیرساختهای آن فراهم شود. در 
طرح یارانه دستمزد باید ببینیم چه بازار کاری بابت این انگیزش ایجاد کردیم و آیا محل 

کاری برای نیروهای کاری که می خواهیم جذب کنیم درنظر گرفته ایم؟
پیش بینی زیرساختهای جذب نیرو در طرح یارانه دستمزد

بیات تاکید کرد: آنچه مهم است در طرح یارانه دستمزد زیرساختهای اشتغال و 
جذب نیرو در مناطق محروم و کم برخوردار باید ابتدا پیش بینی و سپس سرمایه اولیه 
و مکان و نوع شغل تعریف شود. به گفته رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی، 
اگر زیرساختهای اولیه مهیا نشود طرح در نیمه راه باقی می ماند و نتیجه لازم را نمی 
دهد. وقتی طرح در کرمانشاه به عنوان یکی از شهرهای پر بیکار به اجرا درمی  آید، 
بنگاههای اقتصادی که قرار است نیروی کار را جذب کنند شناسایی و مشخص شوند 

در چه چارچوبی و با چه امکاناتی کار خواهند کرد.
حمایت از بنگاه های خاموش و شهرکهای صنعتی راکد

به اعتقاد وی به جای طرح یارانه دستمزد، دولت باید به داد کارخانه ها و شهرکهای 
صنعتی برسد و آنها را سرپا نگه دارد که هزینه کمی دارند. امروز شهرکهای صنعتی 
که سرمایه های عظیمی در آنها نهفته به جای تولید و جذب نیرو به بازار کار، به سوله و 
بارانداز تبدیل شده اند لذا به جای دادن یارانه دستمزد بهتر است به احیای این بنگاهها 

بپردازیم تا هم تولید نفسی بگیرد و هم نیروهای کار شاغل را از دست ندهیم.
 

مقصودی مطرح کرد
تشکیل کنسرسیوم دولتی برای مدیریت بازار مسکن

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس گفت: در شرایط کنونی در 
پروژه های ساختمان سازی تأثیر میزان اخذ عوارض و مالیات های دریافتی نسبت 
به مصالح ساختمانی بسیار بیشتر است، از این رو دستگاه های دولتی باید نسبت به 

کاهش هزینه های تمام شده اقدام کنند.
 حسین مقصودی  با اشاره به وضعیت بازار مسکن، گفت: متأسفانه در دو سال اخیر 
قیمت مسکن در کشور به ویژه در کلانشهرها خلاف عرف و رویه بازار افزایش پیدا کرده 
است، حال اگر در شرایط کنونی قیمت ها درصدی پایین می آید، نمی توان آن را سقوط 
قیمت در بازار مسکن دانست. نماینده مردم سبزوار، جوین و جغتای در مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: امروز هیچ یک از اقشار جامعه توان خرید کوچک ترین مسکن 
را ندارند و این مسئله عملا به تشدید رکود در بازار دامن زده است، در شرایط کنونی 
قدرت خرید کاهش یافته و به نظر من حتی اگر قیمت ها پایین بیاید، باز مردم توان 
تأمین مسکن جدید را ندارند.برای مدیریت بازار مسکن و حل مشکلات این حوزه باید 
کنسرسیومی متشکل از مسئولان وزارت کشور، وزارت راه و شهرسازی، شهرداری ها، 
سازمان نظام مهندسی و سازمان تأمین اجتماعی تشکیل شود.مقصودی بر لزوم ورود 
جدی دولت به پرونده گرانی بازار مسکن تأکید کرد و افزود: به نظر من برای مدیریت 
بازار مسکن و حل مشکلات این حوزه باید کنسرسیومی متشکل از مسئولان وزارت 
کشور، وزارت راه و شهرسازی، شهرداری ها، سازمان نظام مهندسی و سازمان تأمین 
اجتماعی تشکیل شود. وی گفت: وظیفه اصلی این کنسرسیوم باید یافتن راه کارهایی 
برای کاهش قیمت تمام شده ساخت مسکن باشد، در شرایط کنونی بخش زیادی 
از گرانی مسکن در کشور به دلیل بالا بودن عوارض و مالیات های مرتبط با ساخت 
مسکن است که توسط دستگاه ها از سازنده و مالک اخذ می شود. عضو کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراهای مجلس ادامه داد: به نظر من در شرایط کنونی در پروژه 
های ساختمان سازی تأثیر میزان اخذ عوارض و مالیات های دریافتی نسبت به مصالح 
ساختمانی بسیار بیشتر است، از این رو دستگاه های دولتی و مدیریتی باید نسبت به 

کاهش هزینه های تمام شده اقدام کنند.

در راستای کاهش وابستگی به درآمد های نفتی

بودجه جاری سال آینده، بدون منابع نفتی
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت : با توجه به سیاست های اقتصاد مقاومتی بودجه 

جاری سال آینده بدون وابستگی به منابع نفتی تأمین خواهد شد
محمدباقر نوبخت افزود: براساس تصمیم گیری انجام شده منابع نفتی فقط به 
طرح های عمرانی اختصاص خواهد یافت و بدین ترتیب واگذاری دارایی های سرمایه ای 

دولت به تملک دارایی های سرمایه ای تبدیل خواهد شد.
الزامات  به  با اشاره  از نهمین جلسه شورای بودجه سخن می گفت،  وی که پس 
سیاست های اقتصاد مقاومتی مبنی بر کاهش وابستگی به درآمد های نفتی گفت: 
برای جایگزین کردن منابع نفتی سه پیشنهاد ارائه شده است که یکی از آن ها حذف 
یارانه پنهان عامل های انرژی است، یکی دیگر از منابع درآمد های مالیاتی است، اما نه به 
معنای این که ما بخواهیم ضرایب مالیات های موجود را افزایش دهیم بلکه حتی با توجه 
به شرایط موجود قرار شده است تا ضرایب بنگاه های تولیدی را کاهش دهیم بنابراین 
درآمد های مالیاتی از تعیین پایه های مالیاتی جدید همچون مالیات بر عایدی سرمایه و 
حذف معافیت های بی مورد که نیازی به وجود آن ها در شرایط جنگ اقتصادی نیست، 
تأمین خواهد شد. رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره به تصویب بخشنامه 
بودجه سال ۹۹ در جلسه اخیر شورای اقتصاد افزود: بودجه سال ۹۹ کاملًا متفاوت 
از بودجه سنوات گذشته خواهد بود. نوبخت در توضیح بیشتر این تفاوت گفت: در 
بودجه سال آینده همه دستگاه های اجرایی که در قوانین بودجه سنوات گذشته حدود 
هزار دستگاه ردیف بودند به کمتر از صد دستگاه سیاستگذار کاهش خواهد یافت و 
بقیه دستگاه ها به دستگاه های مجری تبدیل خواهند شد. وی افزود: بنابراین در 
اولین گام همه دستگاه های اجرایی به دو بخش دستگاه های سیاستگذار و برنامه ای 
و دستگاه های مجری تقسیم می شوند که ما فقط بودجه دستگاه های سیاستگذار را 
برای تصویب به مجلس ارائه می کنیم و بودجه دستگاه های مجری در اسناد اجرایی که 

در هیئت دولت تصویب و ابلاغ می شود، تعیین خواهد شد.

۵ اقتصادی

مهدی پازوکی، عضو هئیت علمی دانشگاه علامه طباطبایی با اشاره به وضعیت جاری 
کشور و تجارب سایر کشورها، نظام مالیات ستانی قوی و تور ایمنی ویژه دهک های 
پایینی جامعه را دو نکته اساسی برای برقراری عدالت اجتماعی عنوان کرد و دسترسی به 

حساب های بانکی را امری مطلوب برای اجرای هر دو مورد می داند.
از ابتدای دهه نود و با کاهش درآمدهای نفتی هر دو جناح مستقر در کشور به حذف 
یارانه ثروتمندان و ورود به فاز دوم هدفمندی یارانه ها تاکید کردند. از همان ابتدا بزرگترین 
همین  بر  است.  بوده  غیربرخوردار  و  برخوردار  دهک های  شناسایی  دولت  مشکل 
اساس، از سال۱3۹۴ که حذف یارانه ها توسط مجلس به دولت تکلیف شد، قطع یارانه 
دهک های مختلف مورد تردید کارشناسان مختلف نیز بوده است. با این حال و با گذشت 
بیش از چهار سال از اولین تکلیف قانونی مجلس، شهریور امسال با توجه به تاکید مجدد 
مجلس بر الزام دولت بر حذف سه دهک بالایی جامعه و ارتقای پایگاه های اطلاعاتی 

دولت، یارانه ۱۸۰ هزار خانوار قطع شد.
در ادامه پژوهشگر ایرنا، نظرات »مهدی پازوکی«، عضو هئیت علمی دانشگاه علامه 
طباطبایی را درباره قطع یارانه دهک های پردرآمد و الزامات آن جویا شد که در ادامه 

می خوانید.
طراحی نظام تامین اجتماعی کارا ضرورت عدالت اجتماعی است

این استاد دانشگاه بیان کرد: جمهوری اسلامی اگر می خواهد در جهان بدرخشد و 
نشان دهد که طرفدار عدالت اجتماعی است حداقل باید دو کار را انجام دهد: نخست 
طراحی یک سیستم مالیاتی کارا است. یعنی از هرکسی که در این ممکلت درآمد 
دارد، از آستان قدس رضوی گرفته تا مستخدم نهاد ریاست جمهوری، اگر از حدی که 

قانون تعیین کرده است درآمد بیشتری داشته باشد، قطعا باید مالیات بگیرد. بنیادها و 
نهادهای عمومی هم باید مالیات بدهند، زیرا شرکت های بنیادها و نهادهای مذکور از 
راه های ترانزیتی، راه آهن، محیط زیست این مملکت استفاده می کنند پس باید مالیات 

آنها را پرداخت کنند.
وی ادامه داد: دوم طراحی یک سیستم تامین اجتماعی کارا است. فلسفه تأسیس 
وزارت رفاه سیاستگذاری واحد برای تمام سازمان های حمایتی همچون کمیته امداد، 
بهزیستی، بنیاد شهید، بنیاد ۱۵ خرداد و سایر بنیادها است. این موضوع تجربه موفق 
دنیا را پشتوانه خود دارد. اما ما نتوانستیم حتی این یارانه ها را هدفمند کنیم، در واقع 

آقای »احمدی نژاد« پول پاشی کرد و دولت بعد هم آن را ادامه داد.
او افزود: به نظر من یارانه ها فقط باید به سه دهک پایین درآمدی داده شود و رقم آن نیز 
افزایش پیدا کند. بیش از ۷۶ میلیون نفر از مردم در حال حاضر یارانه می گیرند؛ یعنی 
بیش از ۹۵ درصد از مردم. در حالی که سه دهک پایینی جامعه حدود ۲۵ میلیون نفر 

هستند.
این اقتصاددان در انتقاد از کسانی که سایر مباحث همچون یارانه پنهان و مالیات را بر 
این موضوع مقدم می دانند گفت: اقتصاد ایران نیازمند اصلاحات ساختاری در حوزه 
بودجه ریزی، نظام بانکی، مالیات ستانی و غیره دارد. مسائل اساسی کشور ربطی به 
یکدیگر ندارند، هم کسی که درآمد دارد باید مالیات بدهد و هم کسی که نیازمند نیست، 
باید یارانه اش قطع شود. اقتصاد ایران به شدت از بی انضباطی رنج می برد. جلوی مسائل 
را باید از یک جایی گرفت، موافقت با یک موضوع و اجرای آن به معنی مخالفت با ابعاد 

دیگر نیست.

پازوکی در مورد نحوه قطع یارانه ها افزود: حذف یارانه ها در شرایط فعلی باید تدریجی 
باشد؛ شیوه¬ای که اکنون دولت نیز آن را در دستور کار خود قرار داده است. کسانی 
که می¬خواهند یارانه بگیرند، باید آزمون استطاعت بدهند. حدود ۱۲ میلیون نفر از 
نیازمندان شناسایی شده اند که تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی هستند. آنها 
صاحبان اصلی کشور هستند و میزان یارانه¬شان هم باید بیشتر شود. هر کسی هم 

نیازمند یارانه است باید در سایت کمیته امداد ثبت نام کند.
این مدرس دانشگاه در پاسخ به اینکه برخی حذف شدگان جزو کمیته امداد هستند 
بیان کرد: نمی شود شما تحت پوشش کمیته امداد باشید و ماشین گران هم سوار شوید. 
درحال حاضر بسیاری از کسانی که دارند به عنوان کارگر ساختمانی حق بیمه دولت را 

دریافت می کنند،  مغازه دار هستند یعنی عده ای از رانت دولت استفاده می کنند.
دولت باید به حساب های بانکی دسترسی داشته باشد

پازوکی درباره دسترسی دولت به حساب¬های بانکی با رضایت معترضان گفت: دولت 
قطعاً باید به حساب های بانکی دسترسی داشته باشد، یکی از مشکلات ما این است که 
اصلًا دولت نباید نیازی به رضایت نامه داشته باشد. چرا نسبت مالیات به تولید ناخالص 
داخلی در ایران هفت و نیم درصد است، این شاخص در ترکیه ۲۰ درصد، در مالزی ۲۱ 
درصد است. از یک طرف تندروهای ایرانی شعار عدم وابستگی به نفت می دهند ولی 
وقتی نفت نباشد مالیات، تور ایمنی قوی برای دهک های پایینی و مواردی مثل این، 
نیاز است. ما وقتی می توانیم مالیات بگیریم، وقتی می توانیم جلوی فساد را بگیریم که 
به اطلاعات شفاف، دسترسی داشته باشیم. هرچه اطلاعات شفاف تری داشته باشیم، 

به نفع اقتصاد ملی است.
پزشکی  من  کنیم.  رصد  بتوانیم  ما  تا  باشد  شفاف  باید  اطلاعات  داد:  ادامه  وی 
می شناسم که با ماهی ۵۰ میلیون درآمد، یارانه می گیرد. چرا، چون سیستم شما شفاف 
نیست. امروز ما »FATF« داخلی نیاز داریم. نمونه این موارد را ما امروز در بانک سرمایه 
می بینیم. اگر سیستم بانکی ما شفاف باشد چنین اتفاقاتی نمی افتد. مبارزه با فساد در 
ایران وقتی واقعی است که ما اطلاعات شفاف داشته باشیم و جلوی کلاه بردارها و رشوه 

بگیران را بگیریم.
او گفت: قطعا باید اطلاعات شفاف باشد و اطلاعات باید به دستگاه های گزینشی هم 
وصل شود. یعنی هر کس اطلاعات غلط داده بعداً پاسخگو باشد. باید هزینه فساد را بالا 
برد. نمونه بارز این عدم شفافیت در تعاونی های مسکن دیده می شود. افرادی که حقیقت 
را گفته اند بی نصیب مانده اند و کسانی که به دروغ گفته¬اند خانه¬ای ندارند، صاحب 

خانه های جدید شدند.
منابع  منابع صرفه¬جویی شده گفت:  نحوه مصرف  به  پاسخ  در  اقتصاددان  این 
ناشی از صرفه جویی در حذف یارانه ها باید صرف دهک های پایینی جامعه شود. از 
طرف دیگر آمریکا ما را در محاصره اقتصادی قرار داده است، در نتیجه ما درآمدهای 
نفتی مان تحقق پیدا نمی کند. در هزینه¬ها هم که آنچنان نمی شود صرفه جویی کرد، 
مگر می شود حقوق معلم و پلیس را نداد، مگر می شود حقوق بازنشسته را نداد، بنابراین 

یکی از کارهایی که می شود انجام داد قطع یارانه ثروتمندان است.
این استاد دانشگاه برای همراه شدن مردم با اجرای طرح بیان کرد: به نظر من 
مدیران ارشد دولتی باید شبی نیم ساعت از طریق رسانه ملی با مردم صحبت کرده و 
آنان را در جریان امور قرار دهند. باید به مردم بگویند پزشکی که ۵۰ میلیون درآمد دارد، 
بازاری های شهرهای بزرگ، کسانی که خانه هایشان میلیاردی است، نباید یارانه بگیرند. 
برای اجرای موفق طرح دولت باید اطلاعات را به صورت شفاف در اختیار مردم قرار 

دهد.

در گفت و گو با مهدی پازوکی بررسی شد

قطع یارانه دهک های پردرآمد و الزامات آن 

 پس از انتقاد نسبت به دریافت مالیات بر ارزش افزوده از خدمات 
بیمه که این صنعت را به چالش کشیده، این بار صنعت لیزینگ 
نسبت به اخذ مالیات بر ارزش افزوده مضاعف، ورشکستگی و خطر 
رونق بازار لیزینگ های غیرمجاز و وام های ربوی و نزول با نرخ ۶۰ 

درصدی در بازار سیاه پولی هشدار داد.
شفاف کردن نظام اقتصادی و شبکه پولی و مالی کشور از برنامه ها 
و طرح های در دست اجراست که دولت و مجلس نیز از آن حمایت 

می کنند.
بروز فسادهای مالی گسترده، تقلب، کلاهبرداری و پولشویی 
ناشی از ضعف نظارت بر عملکرد موسسه ها و واسطه گری های مالی 
و اعتباری غیر مجاز بوده که در سال های اخیر تلاش شده است که 

سرو سامان یابند.
با وجود اقدامات و تلاش های انجام شده برای نظم بخشی به 
عملکرد نهادهای مالی، وجود برخی خلاها و ابهامات باعث شده 

که گرایش به فعالیت های تخلف زا تشویق شود.
از جمله مسایلی که نسبت به آن، گلایه هایی توسط بخش های 
مختلف اقتصادی مطرح شده، نحوه اخذ مالیات بر ارزش افزوده 

است.
اگرچه اخذ مالیات بر ارزش افزوده با هدف درامدزایی برای دولت 
و هدف بخشیدن به مصرف در جامعه، مزایایی دارد اما اخذ این نوع 
مالیات در برخی بخش های اقتصادی، چالش هایی را به دنبال 

داشته است.
به عنوان مثال اخذ مالیات بر ارزش افزوده از خدمات بیمه ای، 
دنبال  به  را  مجلس  نمایندگان  برخی  و  کارشناسان  انتقادات 
داشته است زیرا به نظر آنها، اخذ مالیات بر ارزش افزوده در بیمه 
باعث افزایش هزینه و فرار مردم از خدمات بیمه ای می شود که 

چالش های جدی را به دنبال خواهد داشت.
از جمله بخش های دیگری که نسبت به اخذ مالیات بر ارزش 
افزوده از آن، انتقاداتی وجود دارد، صنعت لیزینگ است. با توجه 
به اینکه دریافت کنندگان لیزینگ معمولا اقشار طبقه متوسط و 
ضعیفی هستند که به وام های بانکی دسترسی ندارند، نسبت به 

اجحاف به آنها گلایه شده است.
کارشناسان هشدار می دهند که در صورت ادامه اخذ مالیات بر 
ارزش افزوده مضاعف از تسهیلات لیزینگ و افزایش قیمت تمام 
شده این تسهیلات برای مردم به زودی شاهد تعطیلی و کاهش 
فعالیت لیزینگ های مجاز خواهیم بود که نتیجه آن، رونق یافتن 
فعالیت های مشکوک و بازار سیاه لیزینگ های غیرمجاز خواهد بود 
که در زمینه پولشویی فعالیت داشته و اقدام به اعطای وام های ربوی 

خانمانسوز خواهند کرد.
مصائب مالیات بر ارزش افزوده برای شرکت های قانونی

دبیر کل انجمن ملی لیزینگ در این باره گفت: از نظر قانون 
موسسه  نوعی  به  لیزینگ  شرکت های  افزوده،  ارزش  بر  مالیات 
اعتباری با فعالیت اعتباردهندگی محسوب می شوند، بنابراین 

اعتباراتی که در بخش های مجاز و قانونی واگذار می شوند، باید از 
معافیت برخوردار باشند.

محمدهادی موقعی افزود: مساله این است که از دیدگاه سازمان 
امور مالیاتی، برای معافیت هر کالا یا خدمات از مالیات بر ارزش 

افزوده، باید نام آن کالا یا خدمات در متن قانون درج شود.
وی ادامه داد: این در حالی است که از نظر کارشناسان، در متن 
قانون مالیات بر ارزش افزوده، معافیت مربوط به کالا و خدمات است 
و شرکت ها، نهادها و واحدهای اقتصادی به خودی خود معاف 
نشده اند، به عنوان مثال، بانک ها از مالیات ارزش افزوده معاف 

نشده اند، بلکه خدمات بانکی و اعتباری آنها معاف شده است.
دبیر کل انجمن ملی لیزینگ با بیان اینکه بنابراین هر بنگاه 
اقتصادی و نهادی که خدمات مربوط به اعتبارات را ارایه می کنند، 
مشمول این معافیت خواهند بود، گفت: اما سازمان امور مالیاتی از 
خدمات لیزینگ ها، مالیات بر ارزش افزوده مطالبه می کند که باعث 

تحمیل آن به مصرف کننده نهایی یعنی مردم می شود.
تسهیلات  از  افزوده  ارزش  بر  مالیات  دریافت  داد:  ادامه  وی 
از  پرداختی توسط لیزینگ در حالی است که در شرایط مشابه 
بانک ها برای پرداخت چنین تسهیلاتی، مالیات اخذ نمی شود که 
عدالت مالیات میان تسهیلات گیرندگان بانکی و لیزینگی رعایت 

نشده است.
صدور مجوز توسط بانک مرکزی

این کارشناس مالی به صدور مجوز لیزینگ ها توسط بانک مرکزی 
اشاره کرد و گفت: بانک مرکزی در نامه هایی به لیزینگ ها تایید 
کرده است که لیزینگ ها نوعی موسسه اعتباری تحت نظارت بانک 

مرکزی محسوب می شوند.
دبیر کل انجمن ملی لیزینگ گفت: در سال های گذشته رایزنی 
های گسترده ای با نهادهای مختلف از جمله سازمان امور مالیاتی 
انجام شد به طوری که در لایحه مربوط به قانون جدید مالیات، 
سازمان امور مالیاتی با حمایت بانک مرکزی، خدمات شرکت های 

لیزینگ دارای مجوز را در بخش معافیت های این مالیات اعلام کرد.
موقعی اضافه کرد: با وجود موافقت نهادهای دولتی با معافیت 
لیزینگ ها از خدمات مالیات بر ارزش افزوده، به یکباره کمیسیون 
اقتصادی مجلس، معافیت لیزینگ های دارای مجوز را از لایحه 

جدید مالیاتی حذف کرده است.
وی گفت: لیزینگ ها مجوز خود را از بانک مرکزی اخذ کرده و نرخ 
هایشان نیز تابع مصوبات شورای پول و اعتبار است، بنابراین، چرا 

باید از این فهرست حذف شوند.
تقویت چرخه تولید با اعطای تسهیلات خرید به مردم

به  ها  گزارش  اساس  بر  افزود:  لیزینگ  ملی  انجمن  کل  دبیر 
حدود 3۸۰ هزار میلیارد تومان سرمایه در گردش برای بنگاه های 
اقتصادی نیاز است که حدود نیمی از آن توسط شبکه بانکی تامین 
می شود، سهم بورس نیز حدود ۱۰ درصد و لیزینگ نیز حدود ۲ 
درصد است. وی ادامه داد: بخشی از این نقدینگی این واحدهای 
اقتصادی باید از طریق خرید مستقیم کالا توسط مردم و طبقه 
متوسط باشد که البته با مشکل کمبود منابع مالی مواجه هستند، 
بنابراین باید از طریق پرداخت تسهیلات و اعتبارات )توسط بانک یا 
لیزینگ(، بودجه لازم برای خرید کالا و خدمات را در اختیار مردم 

قرار داد.
موقعی خاطر نشان کرد: بانک ها از یکسو با مشکلات و چالش 
های بسیار مواجه بوده و توان وام دهی کامل ندارند و از سوی دیگر، 
چنان شرایط سختی را پیش روی مردم قرار می دهند که امکان 

برخورداری از وام های بانکی برای همه مردم وجود ندارد.
این کارشناس مالی با بیان اینکه صنعت لیزینگ در دنیا به عنوان 
به عنوان حامی طبقه متوسط به شمار می رود، گفت: تجربه های 
زیادی در سایر کشورها وجود دارد که در آنها برای حمایت از طبقه 
متوسط و فقیر و همچنین کمک به چرخه تولید و ایجاد تقاضای 

خرید کالا، اقدام به اعطای تسهیلات لیزینگی کرده اند.   
در  مثال،  عنوان  به  داد:  ادامه  لیزینگ  ملی  انجمن  کل  دبیر 

کشورهایی مثل چین و ترکیه سهم لیزینگ در اقتصاد بسیار بیشتر 
از ایران است و شرکت های لیزینگ، خانواده ها و دارندگان مشاغل 

را در خرید دارایی و کالا حمایت می کنند.
 وی اظهار داشت: پرداخت مالیات بر ارزش افزوده باعث بالارفتن 
هزینه تمام شدن دریافت تسهیلات برای مردم می شود به طوری که 

مردم باید چند درصد پول اضافی پرداخت کنند.
این کارشناس مالی افزود: به عنوان مثال، در حال حاضر قیمت 
یک خودرو داخلی مناسب حال یک خانواده حدود ۹۰ میلیون 
تومان است. اگر ۶۰ درصد این مبلغ را از شرکت لیزینگ تسهیلات 
بگیرید حدود یک میلیون و هشتصد هزار تومان مالیات ارزش 
افزوده به غیر از مالیات مربوط به خودرو باید پرداخت کنید؛ در 
حالی که اگر همین تسهیلات را از بانک بگیرید این مبلغ یعنی ۱.۸ 

میلیون تومان معاف است.
وی اداد داد: همچنین اگر از شرکت لیزینگ مبلغ ۹۰۰ میلیون 
تومان وام برای یک دستگاه کشنده کامیون اخذ کنید باید حدود 
۴۰ میلیون تومان مالیات ارزش افزوده مازاد بر بهای خودرو پرداخت 

کنید.
اخذ مالیات مضاعف از دریافت کنندگان تسهیلات

این کارشناس مالی به اخذ مالیات مضاعف از دریافت کنندگان 
تسهیلات لیزینگ اشاره کرد و گفت: تسهیلات گیرندگان لیزینگ 
متاسفانه دو بار مالیات بر ارزش افزوده را می پردازند )یکبار در زمان 
خرید کالا و یکبار در زمان دریافت تسهیلات لیزینگ( که غیرقانونی 

بوده و فشار سنگینی را بر آنها وارد می کند.
دبیر کل انجمن ملی لیزینگ افزود: تسهیلات گیرندگان طبق 
قانون برای خرید کالا و خدمات مورد نظر یکبار مالیات بر ارزش 
افزوده را پرداخت می کنند، اما مشخص نیست که چرا دوباره آنها 

باید برای دریافت تسهیلات لیزینگ نیز مالیات پرداخت کنند.
وی ادامه داد: نکته ای که باید توجه داشت این است که شیوه 
میان  تبعیض  ایجاد  باعث  افزوده  ارزش  بر  مالیات  اخذ  فعلی 

تسهیلات گیرندگان بانکی و لیزینگی شده است.
رونق بازار سیاه نزول و لیزینگ های غیرمجاز

این کارشناس مالی با اشاره به پیامدهای منفی اخذ مالیات بر 
ارزش افزوده از اعتبارات و تسهیلات لیزینگی، گفت: عدم رسیدگی 
کاهش  بخش،  این  در  گذاری  سرمایه  کاهش  مشکل،  این  به 

مشتریان و در نتیجه ورشکستگی را به دنبال خواهد داشت.
دارای  بانکی  نظام  از  وام  اخذ  اینکه  به  توجه  با  افزود:  موقعی 
چالش های زیادی است، در صورت تضعیف صنعت لیزینگ، مردم 
به سراغ بازارهای سیاه دریافت وام و لیزینگ های غیر مجاز خواهند 
رفت. دبیر کل انجمن ملی لیزینگ یادآور شد: در لیزینگ های غیر 
مجاز به دلیل عدم نظارت، مشکلاتی مانند کلاهبرداری، تقلب و 
دلالی وام وجود دارد. وی ادامه داد: همچنین در غیاب بانک ها 
و لیزینگ های قانونی، بازار وام های ربوی و نزول با نرخ های ۶۰ 

درصدی در بازار سیاه رونق خواهد گرفت.

  در گفت و گو با  دبیر کل انجمن ملی لیزینگ  مطرح شد

رونق بازار سیاه پولی، در سایه اخذ مالیات بر ارزش افزوده مضاعف

 دولت در شهریور امسال به تکلیف قانونی که مجلس شورای اسلامی برعهده اش گذاشته بود عمل کرد و یارانه نقدی ۲۰۰ هزار خانواده )حدود 
۷۰۰ تا ۸۰۰ هزار نفر( را به حساب سرپرستان خانوار واریز نکرد. البته این امکان برای سرپرستان فراهم است تا از طریق سامانه های اعلام شده 

اعتراض خود را ثبت کنند.
بیست و ششم شهریور پس از اینکه یکصد و سومین مرحله یارانه نقدی واریز شد. به تدریج ارسال پیامک به سرپرست خانوار با سرشماره »یارانه« 
و با این متن »سرپرست محترم خانوار با شماره ملی مربوطه یارانه خانوار شما از شهریور حذف شده است. در صورت درخواست رسیدگی، با 
دردست داشتن کارت شناسایی معتبر و ارائه این پیامک، به نزدیکترین دفتر پیشخوان خدمات دولت مراجعه کنید« شروع شد و دوشنبه گذشته 

این پیامک به تمام خانواده ها ارسال شد.
در صورتی که سرپرست خانواری نسبت به قطع یارانه خود معترض باشد، پس از دریافت پیامک می تواند به همراه شناسنامه یا کارت ملی یا 
گذرنامه یا گواهینامه به نزدیکترین دفتر پیشخوان دولت مراجعه کند. در این مرحله از سرپرست خانوار معترض، اجازه کتبی مبنی بر اینکه دولت 
اختیار دارد به حساب های بانکی آن ها دسترسی داشته باشد، گرفته می شود و این مجوز به دولت داده شود تا تراکنش های بانکی فرد معترض را 
به منظور تشخیص توان مالی فرد، مورد بررسی قرار دهد. پس از ثبت اعتراض در دفاتر پیشخوان، کد رهگیری به سرپرست خانوار پیامک می شود.
mcls.gov..https://yaraneh۱۰ همزمان با ارسال پیامک قطع یارانه سامانه ثبت درخواست رسیدگی برقراری مجدد یارانه نقدی به آدرس
ir/prs/  از روز شنبه گذشته کار خود را شروع کرد که افراد پس از دریافت کد رهگیری با مراجعه به این سامانه و وارد کردن کدملی و کدرهگیری 
و کدامنیتی اعتراض خود را ثبت می کنند که حداکثر ظرف دو ماه به اعتراض آنها رسیدگی می شود. چنانچه خانواده ها واریز یارانه نداشتند و 
پیامکی نیز دریافت نکردند، می توانند با سامانه ۰۲۱۶3۶۹ تماس بگیرند و ظرف ۷۲ ساعت نتیجه به آنها اعلام می شود. براساس اعلام ستاد 
اجرایی هدفمندی یارانه ها، این دو روش عنوان شده تنها راه اعتراض نسبت به حذف یارانه خانوار است و رجوع به فرمانداری، استانداری، وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و پلیس ۱۰+ سودی ندارد و موجب اتلاف وقت افراد می شود. لازم به ذکر است، فقط خانوارهایی می توانند نسبت به 
ثبت اعتراض به قطع یارانه نقدی اقدام کنند که در سال ۹۸ یارانه آنها قطع شده است، لذا خانوارهایی که در گذشته یارانه آنها قطع شده است 
نمی توانند برای برقراری مجدد یارانه خود اقدام کنند. براساس اعلام ستاد اجرایی هدفمندی یارانه ها روند کار مشخص است و جای نگرانی برای 
خانواده ها نیست و یارانه  این خانواده ها به صورت معلق نگه داشته شده است و اگر پس از بررسی مدارک متوجه شویم که جزو دهک های بالای 
درآمدی نیستند یارانه نقدی به صورت یکجا به حساب آنها پرداخت می شود. ممکن است خانواده ها مشمول دریافت یارانه باشند، ولی به یکی از 
دلایل -اختلال در حساب بانکی واریز یارانه همچون مسدود شدن یا تغییر شماره حساب، تغییر یا فوت سرپرست خانوار و تاخیر در انتقال یارانه به 
حساب سرپرست خانوار توسط بانک یارانه به حساب سرپرست خانوار واریز نشده باشد. افراد برای اطلاع از اینکه یارانه  به خانواده  آنها اختصاص 
یافته یا نه باید به سامانه Refahi.ir مراجعه کنند و در بخش مربوطه شماره حساب، شماره ملی و شماره سریال شناسنامه سرپرست خانوار را وارد 

کند و مطمئن شود که یارانه به او تخصیص یافته است یا خیر؟

سازمان خصوصی سازی اعلام کرد: 
میلیون  یک  دارای  مشمول  هر  برای 
تومان  هزار  حدود ۱۷۵  سهام  تومان 
سود از محل عملکرد سال مالی ۱3۹۶ 
واریز شده است که این مقدار در سال 
بوده  تومان  هزار   ۱۵۰ حدود   ۱3۹۵
است و این موضوع حکایت از رشد ۱۶ 
عدالت  سهام  سود  پرداخت  درصدی 

دارد.
شورای  مصوبات  اجرای  راستای  در 
عالی اجرای سیاست های کلی اصل 
)۴۴( قانون اساسی سازمان خصوصی 

سازی پس از راه اندازی سامانه الکترونیکی سهام عدالت به نشانی www.samanese.ir اقدام به دریافت شماره شبای 
بانکی مشمولان از طریق سامانه مذکور کرد که بر این اساس فرآیند توزیع سود سهام عدالت میان مشمولان تسهیل و واریز 
سود شرکت های سرمایه پذیر برای سهامداران امکانپذیر شد؛ به نحوی که در شهریورماه سال ۱3۹۷ مبالغ سود سال های 
مالی ۱3۹۵ و ۱3۹۶ برای اولین بار به حساب مشمولان واریز شد. این در حالی است که فرآیند توزیع سود سهام عدالت 
همچنان توسط این سازمان پیگیری می شود و ویژگی مهم این کار که آن را از تمامی کارهای بزرگ مشابه انجام شده 
در کشور متمایز می کند آن است که سود تخصیصی از محل یک ثروت با درآمد دائمی و نه از محل درآمد بیت المال 
میان اقشار آسیب پذیر توزیع می شود و سود تخصیصی نیز به حساب تک تک افراد مشمول و نه به حساب سرپرست 
خانوار واریز می شود. همچنین بخش زیادی از این سود به حساب افراد نیازمند واریز می شود و نه به حساب تک تک 
افراد جامعه. علاوه بر این به منظور پرداخت مبلغ ۶۶۰,۴ میلیارد تومان سود تخصیصی شرکت های سرمایه پذیر بابت 
عملکرد سال ۱3۹۶ تا کنون مبلغ 3، ۹۵۶ میلیارد تومان توسط سازمان خصوصی سازی به حساب بیش از ۴۱ میلیون 
نفر از مشمولان طرح سهام عدالت که شماره شبای بانکی خود را اعلام کرده بودند، واریز شده است. طبق اعلام سازمان 
خصوصی سازی، افزون بر این با هدف ساماندهی و تکمیل طرح توزیع سهام عدالت، لایحه ساماندهی سهام عدالت نیز 

با تأکید بر انتقال مالکیت این سهام علاوه بر منافع حاصل از آن به مشمولان به مجلس شورای اسلامی ارائه شده است.

سهامداران سهام عدالت چقدر سود کردند؟برای اعتراض به حذف یارانه چه کار کنیم؟
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از جهانبخش و محمدی تا قدوس و قلی زاده؛

۱۰ منهای یک لژیونر فوتبال ایران 
در وضعیت قرمز

بعضی از لژیونرهای فوتبال ایران در این فصل شرایط بدی را تجربه می کنند و به دلایل 
مختلف در تیم های خود فرصت خودنمایی پیدا نمی کنند.

مسابقات فوتبالِ باشگاهی در نقاط مختلف جهان در حال برگزاری است و تقریبا سر 
و شکل درستی به خود گرفته است. لژیونرهای فوتبال ایران هم در کشورهای اروپایی و 
غیر اروپایی مشغول هستند و برخی از آنها مانند سردار آزمون، مهدی طارمی، مهرداد 
محمدی، مرتضی پورعلی گنجی، کریم انصاری فرد، رامین رضاییان، مجید حسینی، 
رضا قوچان نژاد شرایط ایده آلی دارند اما اکثر آنها با مشکلات مختلفی روبرو شده اند و 

وضعیتشان خطرناک شده است.
امیر عابدزاده  دوشنبه شب گذشته در ترکیب ماریتیمو برای اولین بار در این فصل به 
میدان رفت و با توجه به درخششی که داشت به نظر می رسد بتواند به حضور فیکس 
خود در ترکیب این تیم پرتغالی ادامه بدهد. بدین ترتیب او از لیست لژیونرهای در خطر 
به طور موقت خارج شد.در ادامه به بررسی وضعیت ۹ لژیونر مهم دیگری که نتوانسته اند 

تا به اینجا عملکرد خوبی داشته باشند می پردازیم.
میلاد محمدی: در ۱3 بازی این فصل تنها ۲ بار فیکس بوده و یک بار به عنوان 
بازیکن تعویضی وارد زمین شده است. میلاد محمدی برعکس دوران حضورش در 
احمدگروژنی، در خنت هنوز نتوانسته خودش را به کادر فنی تحمیل کند و نیمکت 
جزو  و  دارد  سن  سال  که 33  است  شده  غنا  از  آساره"  "نانا  نام  به  بازیکنی  نشین 

قدیمی ترین مهره های خنت به حساب می آید.
امید ابراهیمی: در روزهای پایانی نقل و انتقالات در لیست خروجی الاهلی قطر 
قرار گرفت و مجبور شد تیمش را تغییر دهد. با اینکه پیشنهاد داخلی داشت اما به توصیه 
ویلموتس راهی یوپن بلژیک شد. با این حال هنوز به شرایط آرمانی نرسیده و نتوانسته 
در ترکیب تیمش به میدان برود. این در حالی است که هشت هفته از رقابت های لیگ 

بلژیک گذشته است.
سعید عزت اللهی: سعید عزت اللهی در این هفته اولین بازی خود را برای یوپن 
انجام داد. او مقابل استانداردلیژ سرانجام به میدان رفت تا پس از ماه ها در یک بازی 
رسمی در مستطیل سبز حاضر شود. عزت اللهی بعد از مصدومیت طولانی مدت، 
ردینگ را ترک کرد و به روستوف برگشت اما بازهم جایی در این تیم روسیه ای نداشت و به 
یوپن پیوست. به نظر می رسد شرایط برای او در یوپن به گونه ای باشد که از این پس در 

ترکیب اصلی به میدان برود و مشکلی نداشته باشد.
علیرضا جهانبخش: معتبرترین لژیونر فوتبال ایران شرایط وخیمی دارد. شش 
هفته از رقابت های لیگ جزیره گذشته و نه تنها علیرضا نتوانسته یک دقیقه به میدان 
برود بلکه در اکثر بازی ها فرصت حضور در لیست ۱۸ نفره برایتون را نیز از دست داده 
است. جهانبخش فقط در جام اتحادیه یک بازی انجام داد و دیگر هیچ وقت فرصت بازی 

توسط گراهام پاتر به او داده نشد.
سامان قدوس: همه چیز برای سامان در این فصل خوب پیش می رفت تا اینکه از 
طرف فیفا با محرومیت چهار ماهه مواجه شد و شوک بزرگی به خودش، باشگاه آمیان و 
تیم ملی ایران وارد کرد. باید دید سامان بعد از پشت سر گذاشتن محرومیتش می تواند 

جایگاه سابق خود را در لوشامپیونا و تیم فرانسوی اش پیدا کند یا خیر.
علی قلی زاده: یک مصدومیت سنگین او را از مسیر فوق العاده اش دور کرد. قلی 
زاده جزو مهره های تاثیرگذار شارلروا بود اما حالا به یک بازیکن نیمکت نشین که فقط 
چند دقیقه فرصت بازی پیدا می کند تبدیل شده است. قلی زاده فقط در دو مسابقه 
بازی کرده و میانگین حضورش ۶ دقیقه بوده است. او حالا در تیم ملی هم جایی ندارد و 
باید به نظاره نشست که آیا پدیده تیم کی روش در ماه های منتهی به جام ملت های آسیا 

می تواند به تیم تحت هدایت ویلموتس هم راه پیدا کند یا خیر.
یونس دلفی: جوان ترین لژیونر تاریخ فوتبال ایران با امیدهای فراوانی راهی بلژیک 
شد و در چند هفته اول فصل قبل هم توانست توجه رسانه های این کشور را به سمت 
خود جلب کند اما گذر زمان همه چیز را تغییر داد. دلفی از ترکیب اصلی دور شد و در 
این فصل هم به یک نیمکت نشین تبدیل شده که برای چند دقیقه هم نمی تواند فرصت 

خودنمایی داشته باشد.
کاوه رضایی: سومین بازیکن ایرانی گورخرهای بلژیکی که به تازگی به صورت 
قرضی از بروژ به این تیم بازگشته است؛ هنوز از لحاظ روحی شرایط خوبی پیدا نکرده 
و به همین دلیل فعلا یک بازیکن تعویضی به حساب می آید. کاوه دو فصل پیش یکی 
از بهترین بازیکنان ژوپیلر لیگ بلژیک بود ولی بعد از یک فصل کابوس وار در بروژ به 
تیمی بازگشته که در آن شناخته شد. رضایی برای رسیدن به ترکیب اصلی باید با شامار 

نیچولسون جامائیکایی و ۲۲ ساله رقابت کند.
الهیار صیادمنش: باشگاه فنرباغچه خیلی زود قیدش را زد و او را برای کسب 
تجربه راهی لیگ دوی ترکیه کرد. الهیار کمتر از یک ماه است که به تیم استانبول اسپور 
آمده اما در این تیم هم به میدان نرفته است. باید دید شرایط جوان ترین گلزن تاریخ تیم 
ملی ایران به کجا خواهد رسید. امیدهای زیادی به آینده او می رود اما در برهه کنونی گویا 

همه چیز به هم ریخته است.

مدیرعامل پرسپولیس:

دوست ندارند برای چهارمین بار قهرمان شویم
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: فکر می کنم دوست ندارند برای چهارمین بار 
قهرمان شویم. محمد حسن انصاریفرد درباره احکام کمیته انضباطی راجع به دربی نودم 
پایتخت که فرشاد احمدزاده را تا اطلاع ثانوی از حضور در بازی های پرسپولیس محروم 
کرده است، اظهار داشت: امروز با آقای حسن زاده تماس می گیرم تا در خصوص این 
موضوع با رئیس کمیته انضباطی صحبت کنم. اگر آراء به صورت عادلانه باشد و تخلفات 
کامل بازیکنان زیر ذره بین قرار گیرد، ما به آن احترام می گذاریم. مدیرعامل باشگاه 
پرسپولیس درباره رفتار بازیکنان این تیم مقابل استقلالی ها گفت: اتفاقا من فکر می کنم 
بازیکنانمان رعایت کاملی داشتند. سنگی که بر سر کنعانی زاده خورد نشان می دهد 
آسیب بیشتری نسبت به حریف دیده است. وی در خصوص گل زنی مهدی عبدی در 
دربی نودم پایتخت، افزود: خوشحالم بازیکن جوانی مثل او گل زنی کرد. هدیه خوبی را 
در روز تولدم گرفتم. شب قبل از دربی، عبدی کنار علی علیپور نشسته بود و همین باعث 
شد علیپور به من بگوید هوای او را بیشتر داشته باشم چون بچه محل است. انصاریفرد 
ادامه داد: از عبدی کلیپی را دیدم که دو سه سال پیش همراه با قائم شهری ها به ورزشگاه 
آمده بود و تیم را تشویق می کرد. بازیکنی که هوادار بود حالا در پرسپولیس بازی می کند. 
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در ادامه به گلایه خود نسبت به شرایط توزیع بلیت دربی 
برای باشگاه پرسپولیس خاطرنشان کرد: باید منصفانه به باشگاه بلیت می دادند تا ما 
بتوانیم به بازیکنان و افراد حاضر در باشگاه بلیت بدهیم تا اقوام خودشان را بتوانند دعوت 
کنند اما این اتفاق نیفتاد. خودم هم به ورزشگاه نرفتم و به تمام مدیران تیم گفتم نباید به 
ورزشگاه بروند. وی درباره پنالتی گرفته شده برای استقلال تهران که بیرانوند آن را مهار 
کرد، تصریح کرد: با کارشناسان داوری که صحبت می کردم گفتند خطای پنالتی نبوده 
است ولی من مطمئن بودم که توپ را بیرانوند می گیرد. چون تجربه ای مشابه داشتم. 
انصاریفرد گفت: زمانی که با عابدزاده در تیم ملی بودیم از هر ۱۰ پنالتی ۵ ضربه را مهار 

می کرد. حضور بیرانوند کنار دروازه به بازیکن حریف، خوف می دهد.

کاپیتان سابق آبی پوشان:

حال استقلال تا نیم فصل خوب نمی شود
کاپیتان پیشین استقلال گفت: با شرایطی که در استقلال می بینم می گویم وضعیت 
این تیم حداقل تا نیم فصل خوب نخواهد شد. جعفر مختاریفر در خصوص شکست 
استقلال مقابل پرسپولیس اظهار داشت: آبی پوشان تا قبل از پنالتی بازی خوبی انجام 
دادند و به شرایط بازی مسلط بودند. هدر رفتن پنالتی باعث شد تا روحیه تیم از بین 
رفته و تمرکز بچه ها به هم بریزد. بعد از آن، بازی خیلی خوبی از تیم ندیدیم. وی افزود: 
بعد از گل پرسپولیس تیم کاملا از هم پاشید و جریان بازی از دست بازیکنان و مربی در 
رفت. کاپیتان پیشین استقلال گفت: متاسفانه شرایط تیم امیدوار کننده نیست و بعید 
می دانم حال تیم تا پایان نیم فصل اول خوب شود. مهاجم سابق آبی پوشان در خصوص 
کم گل زدن این تیم بیان داشت: مالکیت توپ در استقلال خوب است و گردش توپ در 
زمین هم قابل قبول  است. اما مشکل اینجاست که این مالکیت به خلق موقعیت ختم 
نمی شود. استقلال باید حداقل در هر بازی بالای ۱۰ موقعیت خیلی خوب گلزنی خلق 
کند تا سه چهارتا از آنها تبدیل به گل شود. مختاریفر در خصوص گل خوردن این تیم در 
دقایق پایانی بیان داشت: این مشکل به تمرکز درون تیمی باز می گردد و از دست مربی 
هم در این خصوص کاری بر نمی آید. بازیکنان باید تمرکزشان را بالا ببرند و بزرگترها نقش 
مهمی در این زمینه دارند. پیشکسوت استقلال در خصوص دیدار هفته آینده آبی پوشان 
مقابل ذوب آهن گفت: این بازی هم برای شاگردان استراماچونی سخت است چرا که 
ذوب آهن تیمی خوب است که فوتبال را خیلی مدرن و شناور بازی می کند و به خوبی از 

کوچکترین اشتباهات تیم حریف بیشترین استفاده را می برد. 

گزارش و تحلیل از مجید روان ستان

برونو کونتی، اسطوره باشگاه رم و تیم ملی ایتالیاست که به »جنگجو« معروف بود. 
این هافبک ممتاز دهه ۸۰ میلادی »آتزوری« همراه با این تیم، قهرمان جام جهانی 
۱۹۸۲ شد. کونتی در ترکیب تیم ملی و »گرگ ها« نمایش چشمگیری در دوران 
بازیگری داشت و از محبوب ترین فوتبالیست های عصر خود بود. هافبک کناری رم 
سمت چپ زمین را به خوبی کنترل می کرد و یک هافبک تمام عیار بود. برونو کونتی 
یکی از بزرگ ترین وینگرهای تاریخ فوتبال ایتالیا که یکی از هفت فرزند یک بنا بود، 
ابتدا به بیس بال روی آورد، اما اندکی بعد فوتبال را جایگزین بیس بال کرد. او اولین 
بازی خود را برای بزرگسالان رم در سال ۱۹۷3 انجام داد و تا سال ۱۹۹۱ در این تیم 
حضور داشت. در جام جهانی ۱۹۸۲ وینگر ۲۷ ساله ایتالیایی چنان درخشید که یکی 
از بهترین های جام لقب گرفت و به او لقب »مارا - زیکو« داده شد که ترکیبی بود از دو 

نام مارادونا و زیکو دو ستاره تیم های آرژانتین و برزیل. چرا از برونو کونتی یاد کردیم؟!
طعم موفقیت

آندره آ استراماچونی اولین بار در سال ۲۰۰3 و با تیم جوانان آ. اس.رم طعم موفقیت 
را چشید. او در سال ۲۰۰۴ هم عملکردی موفقیت آمیز داشت تا رم بیش از پیش 
به او علاقه مند شود؛ تیمی که »آندره آ« در کودکی هوادار آن بوده  است. او در کنار 
یکی از اسطوره های آ.اس.رم، یعنی برونو کونتی، کارش را آغاز کرد. کونتی در امر 
استعدادیابی مردی با مهارت بود. آندره آ در مدت زمان بسیار کمی که کارش را شروع 
کرده بود، کارهای بزرگی انجام داد و باعث شد مدیران باشگاه به او اعتماد کنند و 
هدایت تیم زیر ۱۵ ساله های رم را به استراماچونی بسپارند. او در سال ۲۰۰۷ موفق 

شد Tricolore را فتح کند.
پله های ترقی

حالا دیگر بالا رفتن »آندره آ« از پله های ترقی در دنیای مربیگری، شروع شده بود. 
او بعد از سال ۲۰۰۷ هم افتخاراتی را کسب کرد و سرانجام یک پله در امر مربیگری 
در باشگاه رم پیشرفت کرد و مربیگری مسابقات قهرمانی ملی دانشجویان را بر عهده 
گرفت و در سال ۲۰۱۰ تقریباً تمامی جام ها را درو کرد. پس از آن، به دلیل آمدن 
مدیران جدید در باشگاه، »آندره آ« با وجود نتایج بسیار درخشان از این تیم کنار رفت. 
اینتر با نشان دادن علاقه بسیار زیاد به او باعث شد تا استراماچونی آنجا را انتخاب کند.

مدیون کونتی
آندره آ استراماچونی بعد از جدایی از رم و پیوستن به اینتر در مصاحبه ای گفت: »من 
قلب و خانواده دوم خودم را در »تریگوریا« جا گذاشته ام. از این که بگویم در هنگام 
خداحافظی همه را بغل و گریه کردم، اصلًا خجالت نمی کشم و تنها کسی که تا آخرین 
لحظات برای نگه داشتن من در باشگاه تلاش کرد، برونو کونتی بود. او پدر فوتبالی 
من است. برونو در قلب من جایگاه ویژه ای دارد و من همه چیزم را چه در راه مربی 
شدن و چه در راه بزرگ شدن در زندگی شخصی به او مدیون هستم.« استراماچونی 
معتقد بود هیچ کس نمی تواند رم و رومی ها را از قلب او بیرون کند. بین آنها احساس 

مشترکی وجود داشت.
آزادی عمل

اینتری ها از مدت ها قبل به دنبال استراماچونی بودند و می توانستند چیزی را که 
رمی ها به او ندادند در اختیارش بگذارند؛ یعنی کنترل کردن بلندمدت پروژه جوانان. 
سران باشگاه اینتر نیز این فرصت خاص را در اختیار او قرار داد. استراماچونی مردی با 
ایده های خلاق بود و می دانست چه می خواهد بکند. حالا، او این آزادی را دارد که آن 
کار را انجام دهد. حالا آندره آ استراماچونی به خوبی می داند چه دکمه ای را فشار دهد 
و به بازیکنان کمک کند تا چه در زمین و چه در خارج از زمین چگونه پیشرفت کنند. در 
واقع اینتری ها خوب می دانستند چه جواهری را از چنگ رمی ها ربوده اند و افتخارات 

اینتر در رده جوانان بیش از پیش شد.
از جایم تکان نمی خورم

در رم، زمان زیادی طی نشد تا به افتخارات زیادی دست پیدا کند و مردم در فکر این 
بودند که آیا او در تیم بزرگسالان نیز می تواند کاری کند یا خیر. این صحبت ها بعد از 
شروعِ گرفتن نتایج ضعیف از سوی کلودیو رانیه ری بیشتر هم شد. استراماچونی در 
آن زمان چنین پاسخ داد: »تا زمانی  که بهتر نشویم، از جایم تکان نمی خورم. در اینجا 
خوشحالم و اولویت من تیم جوانان است.« رابطه او و باشگاه روز به روز بهتر می شد و 
با توجه به صحبت هایی که در کنفرانس مطبوعاتی انجام داد، همه را به یاد دوران ژوزه 
مورینیو انداخت. در باشگاه اینتر، او همچنان در مسیر موفقیت قرار گرفت و افتخارات 

بزرگی کسب کرد.
کسب مقام قهرمانی

درخشش در فینال لندن، که »استرا« همراه با جوانان اینتر به فینال لیگ قهرمان 
اروپا در رده جوانان راه یافته بود و شکست دادن جوانان آژاکس در مسابقه فینال 
و کسب مقام قهرمانی این دوره از مسابقات که با نام »نسل بعدی« مشهور است و 
همچنین قهرمان کردن جوانان اینتر در لیگ ایتالیا، باعث شد تا او بیش از پیش دیده 
شود. ماسیمو موراتی در لندن حضور داشت تا از نزدیک به بازیکنان و »آندره آ« تبریک 

بگوید. این کار موراتی بسیار عجیب بود، در حالی  که تیم بزرگسالان اینتر یک بازی 
فوق العاده حساس با یوونتوس داشت. در هنگام خوشحالی موراتی پس از نزدیک 

شدن به »آندره آ« در گوش او مطلبی را ذکر کرد.
هدایت اینتر

وقتی از آندره آ استراماچونی سؤال شد که رییس چه گفته  است، او پاسخ داد که بهتر 
است این موضوع پیش خودم بماند. البته حدس زدن این که موراتی به او چه گفته 
بود، کار سختی نبود. قطعاً صحبت های او در مورد سپردن کلیدهای آپیانو جنتیله 
و تیم اصلی به »آندره آ« بود. در حالی  که پس از آغاز مربیگری استراماچونی تا پایان 
فصل فقط ۹ هفته زمان باقی بود، او توانست ۵ پیروزی، ۲ تساوی و ۲ باخت را برای 
اینتر رقم بزند. نتایج خوب و همچنین پیروزی ۴ بر ۲ مقابل آ ث  میلان باعث شد او 
جایگاه مربیگری را برای فصل آینده خود تثبیت کند. »استرا« بعد از سپری کردن 

چند بازی خوب در فصل ۱۲–۲۰۱۱ قراردادش را تا سال ۲۰۱۵ با اینتر تمدید کرد.
کسب بزرگ ترین نتایج

او در این سال تقریباً در همه بازی های بزرگ تا نیم  فصل به پیروزی رسید و در واقع 
توانست دوباره اینتر را به بالای جدول برساند تا رقیب بسیار جدی برای یوونتوس و 
ناپولی در مسیر قهرمانی سری A باشد. از جمله بزرگ ترین نتایج او می توان به برد سه 
بر یک در برابر یوونتوس که پایان رکورد شکست ناپذیری یووه بعد از ۴۹ بازی در خانه 
این تیم بود، برتری یک بر صفر مقابل میزبان خود آ.ث.میلان و پیروزی دو بر یک برابر 
ناپولی اشاره کرد. استراماچونی پس از شروع خوب در اینتر، روند نزولی در پیش گرفت 
و فصل را با رتبه نازل نهم جدول به پایان برد و در پایان فصل نیز از سمتش برکنار شد. 

پس از آن نیز در اودینزه و پاناتینایکوس دوران ناموفقی داشت.
حضور در ایران

استراماچونی بعد از یک فصل استراحت، در آخرین دوره مربیگری خود قبل از آمدن 
به ایران به چک رفت و هدایت اسپارتا پراگ یکی از تیم های بزرگ این کشور را بر عهده 
گرفت، اما در عین ناباوری با این تیم نتوانست قهرمان شود و به رده سوم رسید تا از 
این باشگاه هم کنار گذاشته شود. او با چنین کارنامه ای به عنوان سرمربی استقلال 
انتخاب شد، خیلی  از طرفداران  آبی ها معتقد بودند با توجه به رفتن برانکو ایوانکوویچ از 
پرسپولیس، با این مربی خوش تیپ ایتالیایی، استقلال می تواند قهرمان لیگ نوزدهم 
شود، اما به رغم نتایج خوبی که او با استقلال در بازی ها پیش فصل گرفت، در اولین 

گام مقابل ماشین سازی شکست خورد.  
فشار سنگین و شدید

در بازی دوم و سوم استقلال به رغم برتری یک بر صفر در برابر تیم های فولاد و نفت 
مسجدسلیمان به تساوی رضایت داد؛ تا اینکه به  بازی پرسپولیس رسید. آندره آ 
استراماچونی در اولین »دربی« سیستم تیمش را بر خلاف بازی های قبلی به 3-۶-۱ 
تغییر داد و با چنین روشی گابریل کالدرون را غافلگیر کرد. آنچه »استرا« در این دیدار 
انجام داد، فشار سنگین و شدید در تمام نقاط زمین و استفاده از روشی برای خنثی 
کردن شیوه ۲-۴-۴ هجومی همتای آرژانتینی خود بود. تمهیدی که او اندیشیده بود، 
کاملًا موثر واقع شد و استقلال در مجموع بازی و به خصوص در نیمه اول کنترل بازی 

را در اختیار داشت و تا حدودی به هدف خود نزدیک شد.
گرفتن سرعت تهاجمی پرسپولیس

بازیکنان  تمام  کردن  مارک  بود،  گرفته  نظر  در  »آندره آ«  بازی  این  در  که  روشی 
پرسپولیس بود تا آنها نتوانند به راحتی بازی سازی را از خط دفاع انجام بدهند. همین 
کار باعث شد شاگردان کالدرون چند بار مجبور شدند به علیرضا بیرانوند پاس  بدهند 
تا او با ارسال توپ های بلند به دنبال طراحی حمله باشد که این توپ ها با نقش آفرینی 
خط دفاع بلند قامت استقلال بی اثر ماند. آبی ها در نیمه اول با این تدابیر »ماچونی« 
نه تنها سرعت تهاجمی سرخ پوشان را از کار انداختند، بلکه یک فرصت هم توسط 
مرتضی تبریزی از دست دادند و یک پنالتی تقریباً تقدیمی داور را نیز توسط علی 
کریمی از دست دادند؛ هر چند پنالتی با توجه به قوانین جدید باید تکرار می شد که 

نشد.
تغییر در شکل و شمایل بازی

علیرضا بیرانوند پیش از نواخته شدن ضربه دو گام جلو آمده بود و ضربه کریمی را 
دفع کرد تا اولین گل بازی شکل نگیرد. نیمه اول بدون گل سپری شد. استراماچونی 
نیمه دوم را با همان سبک و سیاق نیمه اول، به بازی پرداخت تا اینکه تعویض های 
پرسپولیس باعث شد او نیز دست به تغییراتی در شکل و شمایل بازی استقلال بزند. 
در این نیمه، روند بازی نشان می داد برخی از بازیکنان هنوز به شرح وظایف خود 
آشنا نیستند، اما از نظر او، شاگردانش با کنترل کردن بازیکنان کلیدی پرسپولیس 
و همچنین بازی این تیم به هدف خود نزدیک می شدند که یک دفع توپ از محمد 

دانشگر و پر کردن آفساید توسط عارف غلامی باعث شد تا پرسپولیس به گل برسد.
برنده تاکتیکی »دربی«

بدون تردید می توان آندره آ استراماچونی را »برنده تاکتیکی دربی« دانست، زیرا این 
مربی ایتالیایی در پیاده کردن هدف اصلی اش که کنترل بازی پرسپولیس و دیکته 
کردن تاکتیک مدنظرش در این مسابقه بود، شکل تازه ای به فوتبال استقلال بخشید. 
او از پدر فوتبالی اش برونو کونتی که در زمان بازیگری خود یک جنگجوی واقعی بود، 
یاد گرفته تا از بازیکنان استقلال یک جنگجو بسازد و کاری که او در این مدت کوتاه 
به رغم کسب نتایج ضعیفی که آبی ها گرفته اند، صورت داده، بعدها دیده خواهد شد. 
در واقع باید گفت که او توانایی هایی دارد، تنها به زمان نیاز است تا استقلال دوباره به 

قدرت اول فوتبال ایران و آسیا تبدیل شود.
مانند کی روش

فراموش نکنید که پرسپولیس در چهار فصل گذشته با کمترین تغییر در فوتبال 
ایران آقایی کرده است، اما در استقلال طی این سال ها بیش از پنجاه بازیکن جابه جا 
شده اند و هیچ مربی ای نمی تواند با تغییر چهارده، پانزده بازیکن در یک فصل تیم 
خود را هماهنگ سازد و این موضوع نیاز به زمان دارد. پس باید به آندره آ استراماچونی 
فرصت داد تا مثل آنچه کارلوس کی روش در فوتبال ما انجام داد، او نیز ایده های خود 
را در این تیم جا بیندازد. پیشکسوتان استقلال نظیر پیروز قربانی و آتیلا حجازی به 
جای انتقاد، واقع بینانه یکبار دیگر بازی استقلال و پرسپولیس را ببینند؛ حتماً متوجه 

اشتباه فاحش خود خواهند شد.

استراماچونی توانایی ایجاد تحول در استقلال را دارد

»ماچونی«، برنده تاکتیکی دربی ۹۰!

آقای خاص فوتبال جهان معتقد است وضعیت کنونی منچستریونایتد از زمانی که سکان 
هدایتش را برعهده داشت بدتر شده است. دوشب گذشته منچستریونایتد در هفته ششم 
لیگ برتر انگلیس، ۲ بر صفر مغلوب وستهام شد. اولدترافوردی ها با این باخت بعد از 
گذشت ۶ هفته با ۸ امتیاز در رده هشتم جدول بسر می برند. ژوزه مورینیو معتقد است تیم 
سرخ پوش حتی از دورانی که سکان هدایتش را برعهده  داشت، وضعیت بدتری پیداکرده 
است. وی اظهار داشت:از آن تیپ آدم ها نیستم که بخواهم به سئوالاتی در مورد مشکلات 
کنونی منچستر پاسخ دهم.چون ۲ فصل در این تیم بودم که لحظات زیبای زیادی را هم 
همراه با آن تجربه کردم. او که تا اواخر سال گذشته میلادی سکان هدایت شیاطین سرخ 
را در دست داشت و سپس جای خود را به سولسشر نروژی داد، افزود:درست است در پایان کار از این تیم عزل شدم.اما به هرحال سرمربی 
تیم و مسئول نتایج آن بودم.با این حال اکنون می  توانم بگویم که یونایتد نسبت به زمان من، حتی بدتر هم شده که این ناراحت کننده است. 
مورینیو تصریح کرد:برخی تصور می کنند که من از این وضعیت منچستر لذت می برم.اما واقعا اینگونه نیست. مربی پرتغالی که این اظهارات 

را در گفت وگو با اسکای بیان کرد، از تاریخ ۲۷ مه ۲۰۱۶ تا ۱۸ دسامبر ۲۰۱۸ مربی تیم نخست شهر منچستر بود.

 فوق ستاره آرژانتینی بارسلونا بعد از برنده شدن جایزه بهترین بازیکن سال فیفا این 
جایزه را نتیجه تلاش تیمی دانست. مراسم بهترین های سال فیفا  دوشنبه شب گذشته 
در میلان برگزار شد و لیونل مسی، فوق ستاره آرژانتینی به عنوان بهترین بازیکن سال 
فیفا انتخاب شد. لیونل مسی، فوق ستاره آرژانتینی بعد از برنده شدن این جایزه در 
مصاحبه با نشریه »اسپورت« گفت: واقعیت این است که من سال گذشته تلاش زیادی 
کردم. من برای اولین بار است که این جایزه را برنده شدم. تمام جوایز فردی دیگر من 
با تلاش تیم به دست آمده است. وی درباره بارسلونا و آغاز نه چندان خوب تیمش در 
لالیگا گفت: ما فصل را به شکل بدی آغاز کردیم. ایجاد فرصت برای ما سخت شده 

است. اما هنوز در آغاز راه هستیم و باید به دوران اوج برگردیم و این هدف با تلاش بیشتر رخ می دهد. شما وقتی هیچ خطری برای 
رقبا نداشته باشید نمی توانید فرصت سازی کنید. شکی ندارم که بزودی بهتر عمل خواهیم کرد و روبه جلو حرکت می کنیم. ستاره 
آرژانتینی درباره فاتی پدیده جدید بارسلونا گفت: آنسو فاتی؟ از همان روز اول تمرینش مرا غافلگیر کرد. در بازی قبل او را زیرنظر داشتم 
و دیدم چگونه با شرایط بازی خودش را وفق می دهد. اما او هنوز ۱۶ سال دارد و نباید از الان مسئولیت های سنگین بر دوشش باشد.

مسی:  بارسلونا بزودی به روزهای اوج برمی گرددمورینیو: منچستریونایتد از زمان من هم بدتر است

محمدحسین آجورلو

تیم ملی والیبال ایران با ترکیبی ناقص در جام جهانی شرکت 
می کند. این اتفاق به خاطر ناآگاهی از قوانین فدراسیون جهانی 

به وجود آمده اما فقط یک مقصر ندارد.
تیم ملی والیبال ایران جمعه برای شرکت در جام جهانی راهی 
ژاپن می شود، اما با ۱3 بازیکن. دلیل ناقص بودن ترکیب تیم ملی 
هم این است که سیدمحمد موسوی از کادر فنی خواسته که در 
این مسابقات شرکت نکند. از سوی دیگر، هیچ بازیکن دیگری که 

بتواند جایگزین او باشد وجود ندارد.
پیش از این فدراسیون والیبال، اسامی ۲۴ بازیکن را به عنوان 
فهرست اولیه بازیکنان تیم ملی ایران در جام جهانی به فدراسیون 
بین المللی اعلام کرده بود. در این فهرست علاوه بر موسوی، 
علی اصغر مجرد، مسعود غلامی و علی شفیعی که چهار مدافع 
میانی اصلی تیم ملی هستند و قرار بود به جام جهانی بروند، نام 
امیرحسین توخته و مهران فیض امام دوست هم در همین پست 
قرار دارد. اما این ۲ بازیکن نمی توانند در جام جهانی بازی کنند. بر 
اساس قوانین فدراسیون بین المللی، هر بازیکن در طول یک سال 
می تواند فقط در مسابقات جهانی ۲ رده سنی شرکت کند. توخته 
و فیض امسال در مسابقات جهانی نوجوانان و جوانان حضور 
داشته اند و به این ترتیب اجازه شرکت در جام جهانی بزرگسالان 

را ندارند.
چرا موسوی به جام جهانی نمی رود؟

وقتی موضوع درخواست موسوی از کادر فنی مطرح شد، ابتدا 
گفته می شد که دچار مصدمیت شده است؛ اتفاقی که برای او 
عجیب و غیرمنتظره نیست. خود موسوی دیروز در مصاحبه ای 
اعلام کرد: »مصدوم نیستم فقط بدنم به استراحت نیاز دارد.« اما 

آیا ماجرا فقط همین است؟
سیدمحمد موسوی امسال با تیم شهرداری ارومیه قرارداد بست 
تا در فصل جدید لیگ برتر برای این تیم به میدان برود. اما پس 
از مدتی، باشگاه اولشتین لهستان به فکر جذب او افتاد. سید 
هم که در تمام سال های گذشته هیچگاه علاقه ای به حضور در 
رد  را  پیشنهادات خود  و همیشه  نداشت  باشگاه های خارجی 
می کرد، این بار تصمیم گرفت حضور در یک لیگ اروپایی را تجربه 
کند. اما یک مانع بزرگ مقابل خود داشت و آن هم قراردادش با 
شهرداری ارومیه بود. ابتدا باشگاه ارومیه ای سخت مخالف بود و 
هنوز هم به صورت رسمی با جدایی مدافع میانی ملی پوش خود 
موافقت نکرده است. اما آنطور که موسوی گفته: »به احتمال ۹۹ 

درصد به لهستان خواهم رفت. توافقات هم با باشگاه شهرداری 
ارومیه انجام شده است.«

در واقع همین موضوع، مهم ترین دلیل غیبت موسوی در جام 
جهانی است. امیر خوش خبر سرپرست تیم ملی به خبرنگار ایرنا 
گفت: »موسوی هنوز قرارداد خود را با باشگاه شهرداری ارومیه 
فسخ نکرده و به همین دلیل بقیه مراحل انتقال او به باشگاه 
اولشتین هم انجام نشده است. موسوی به وقت نیاز دارد تا کارهای 
مربوط به دریافت ویزای کار در لهستان و انتقال خود به باشگاه 
جدیدش را انجام دهد. اگر او همراه با تیم ملی به ژاپن بیاید، 
فرصت کافی برای انجام کارهای خود نخواهد داشت و به همین 

دلیل از سرمربی تیم ملی خواست که به او مرخصی بدهد.«
 مقصر ناقص شدن تیم ملی کیست؟

اگرچه هنوز چیزی به صورت رسمی از سوی فدراسیون والیبال 
اعلام نشده، ولی قطعی است که تیم ملی ایران با ۱3 بازیکن 
راهی جام جهانی می شود. اما مقصر این اتفاق کیست؟ از سه 

جنبه متفاوت می توان به این موضوع نگاه کرد.
با بررسی موضوع، اولین سوالی که مطرح می شود این است 
که چرا کادر فنی تیم ملی، بازیکنانی را در لیست خود قرار داد 
که به دلیل منع قانونی نمی تواند از آنها استفاده کند؟ خوش خبر 
سرپرست تیم ملی در پاسخ به این سوال که مقصر این اتفاق 
کیست؟ گفت: »من. این اتفاق در درجه اول ضعف من بود که باید 
به قوانین فدراسیون بین المللی احاطه می داشتم. طبیعی است 
که ایگور کولاکوویچ به عنوان مسئول امور فنی، در جریان این امور 
نباشد. این وظیفه سرپرست است که قوانین را بررسی کند و چنین 

موضوعاتی را به اطلاع کادر فنی برساند.«
اما نمی توانیم موسوی را هم در این ماجرا بی تقصیر بدانیم. به 
گفته خوش خبر، این بازیکن پس از بازی ایران و چین در مسابقات 
قهرمانی آسیا، یعنی فقط ۱۰ روز پیش از زمان سفر تیم ملی برای 
با کولاکوویچ در میان  را  شرکت در جام جهانی، خواسته خود 
گذاشت. حتی به گفته یکی دیگر از اعضای کادر فنی، موسوی 
پیش تر با بازیکنان درباره تصمیم خود حرف زده بود و سپس به 
سرمربی تیم ملی اطلاع داد. این مدافع میانی با تجربه، به خوبی 
می دانست که در این فرصت کم، پیدا کردن جانشین برای او تا 
حدود زیادی غیرممکن است اما به آن توجهی نکرد. مرخصی، 
حق طبیعی بازیکنی است که سال ها در تیم ملی بازی می کند 
و یکی از بهترین بازیکنان تاریخ والیبال ایران محسوب می شود 
اما او می توانست خواسته خود را زودتر مطرح کند تا شاید امکان 

جایگزین کردن بازیکن دیگری فراهم شود.

سومین مقصر چنین اتفاقی، سرمربی تیم ملی و مسئولین 
تیم  نه  ایران  والیبال  در  به صورت مشترک هستند.  فدراسیون 
)ب( وجود دارد و نه فکری برای آماده سازی بازیکنان دیگری غیر 
از ملی پوشان اصلی می شود. تیم ملی ایران از ابتدای مسابقات 
و  المپیک  انتخابی  بازی لیگ ملت ها،  تا کنون در ۲۹  امسال 
قهرمانی آسیا،   با فهرست تقریبا ثابتی به میدان رفته و فقط یکی 
دو بازیکن در آن تغییر کرده اند. در حال حاضر هم با توجه به پایان 
مسابقات نوجوانان و جوانان جهان، هیچ بازیکن دیگری به غیر از 
همان ۱۴ نفری که در اردوی تیم ملی در مسابقات قهرمانی آسیا 

بودند،   در شرایط آمادگی قرار ندارد.
کولاکوویچ از زمانی که به ایران آمد در عمل نشان داد که چندان 
توجهی به وجود یک تیم ب ندارد. حتی در سه سال گذشته هم 
در مسابقات سنگین و طولانی چون لیگ ملت ها و لیگ جهانی 
بازیکنان  آماده سازی  برای  چندانی  برنامه  است،  کرده  شرکت 
دیگر، غیر از همان نفرات اصلی مورد نظر خود، ندارد. حتی وقتی 
مشخص شد که فیض و توخته به دلیل منع قانونی نمی توانند در 
مسابقات شرکت کنند در میان بقیه بازیکنان از پست های دیگر 
نیز هیچ گزینه دیگری وجود نداشت که آماده حضور در مسابقات 
باشد. حتی شاید دانستن این نکته خنده دار یا شوکه کننده باشد 
که نام امین رضوی درحالی در لیست ۲۴ نفره تیم ملی برای جام 
جهانی قرار دارد، که از ابتدای امسال حتی یک نیم روز هم در 
تمرینات این تیم حضور نداشته است و شاید کولاکوویچ یک بار 

هم او را از نزدیک ندیده باشد.
فدراسیون والیبال ایران هم که در چند ماه گذشته به شدت 
بی برنامه بوده است و به طور کلی انتظار آینده سازی در چنین 
شرایطی، بیهوده است. افشین داوری سرپرست فدراسیون که تا 

ماه ها در سودای کسب کرسی ریاست بود در یکی از عجیب ترین 
اقدامات حضور خود در فدراسیون، تصمیم گرفت که ایران در 
مسابقات زیر ۲3 سال آسیا شرکت نکند. به این ترتیب هم فرصت 
حضور در یک تورنمنت بین المللی را از جمعی از آینده سازان 
والیبال کشور گرفت و هم اینکه شرایط را برای آماده سازی بازیکنان 
دیگر برای حضور احتمالی از تیم ملی از بین برد. حالا هم که 
داوری با منتفی شدن حضورش در انتخابات فدراسیون والیبال، 
از همیشه بی انگیزه تر است. داوری حتی در مسابقات قهرمانی 
آسیا هم بیشتر مسابقات تیم ملی را از نزدیک تماشا نکرد و جشن 

قهرمانی را هم نیمه کاره رها کرد و از سالن بیرون رفت.
چرا بقیه جلو می رود و ایران درجا می زند؟

تصور کنید چنین اتفاقی در کشوری مثل لهستان یا روسیه رخ 
می داد. یعنی یک بازیکن اصلی و ستاره تیم ملی، به هر دلیل 
نمی توانست در جام جهانی شرکت کند. گمان می کنید که تیم 
ملی آن کشور دچار مشکل می شد؟ کشورهایی که در والیبال 
پیشرفته هستند، به حدی بازیکنان زیادی در شرایط آماده در 
که غیرممکن است دچار چنین مشکلی شوند.  دارند  اختیار 
لهستان در پنج هفته مرحله مقدماتی لیگ ملت های امسال 
هیچگاه با تمام قوا شرکت نکرد و در مرحله نهایی هم به طور کلی 
با تیم دوم خود حضور یافت و در پایان هم به مدال برنز رسید. 
در همان زمان، تیم اصلی لهستان مشغول تمرین بود تا آماده 
انتخابی المپیک شود. در واقع لهستان به طور همزمان حدود 3۰ 
بازیکن آماده در اختیار دارد. تصور چنین شرایطی هم در ایران 
غیرممکن است. شاید از همین موضوع بتوانید متوجه شوید که 
چرا بقیه کشورها در والیبال پیش می روند و ایران در چند سال 

گذشته درجا زده است.

چرا بقیه جلو می رود و ایران درجا می زند؟
مقصر ناقص شدن تیم ملی والیبال کیست؟
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وزیر امور خارجه ایران با تاکید بر اینکه " ایران آغازگر هیچ جنگی نخواهد بود " 
اطمینان داد که چنانچه ایران مورد حمله قرار گیرد ؛ با همه توان از خود دفاع خواهد 

کرد.
محمد جواد ظریف که برای شرکت در نشست های مجمع عمومی سازمان ملل به 
همراه رییس جمهوری ایران در نیویورک بسر می برد ؛ در گفت و گوی اختصاصی با 
شبکه تلویزیونی سی ان ان گفت : بارها اعلام کرده ایم و حتی در یادداشتی به امریکا 
اعلام کرده ایم که اگر آنها جنگی را آغاز کنند ؛ قطعا آمریکا خاتمه دهنده آن نخواهد 

بود.
وی که در پاسخ به پرسشی درباره تهدیدات آمریکا علیه ایران پاسخ می گفت ؛ اظهار 
داشت : آمریکا ایران را به استفاده از قوه نظامی تهدید می کند، چراکه این عادت آمریکا 
است که بگوید تمام گزینه های نظامی روی میز است  اما من به شما قول می دهم که 

چنانچه مورد حمله قرار گیریم از خود دفاع کرده و این جنگی محدود نخواهد بود.
 وزیر امور خارجه کشورمان درعین  حال گفت که اجتناب از جنگ ؛ وظیفه دیپلمات 

هاست و من نیز همین کار را انجام می دهم .
عربستان به جنگ یمن خاتمه دهد

کریستین امانپور خبرنگار  سی ان ان از وزیر خارجه ایران درباره جنگ یمن که بیش از 
چهارسال از آن می گذرد ؛ و عقب نشینی امارات از این جنگ  سئوال کرد .

دکتر ظریف درپاسخ  با اشاره به اینکه اماراتی ها در مسیر درستی ) عقب نشینی 

از جنگ یمن ( قرار گرفتند ؛ اظهار داشت : امیدوارم که عربستان سعودی نیز به هم 
درک برسد.

خبرنگار سی ان ان در ادامه این مصاحبه به موضوع حمله به نفتکش هادر ماههای 
ژوئن و جولای و نیز حمله اخیر به تاسیسات نفتی عربستان سعودی اشاره کرد و نظر 

وزیر خارجه ایران را دراین باره جویا شد .
دکتر ظریف باردیگر با رد ادعاهای مطرح شده درباره دخالت ایران در حمله به 
تاسیسات نفتی آرامکو عربستان اظهار داشت : هیچ سند و شواهدی دراین  خصوص 
وجود ندارد . اگر ما در پس این حمله قرار داشتیم که برای عربستان سعودی یک فاجعه 

بود.
دکتر ظریف تصریح کرد : یمن مسئولیت این حمله را پذیرفته است . پیشرفته ترین و 

پیچیده ترین تسلیحات نظامی آمریکا توسط یمنی ها شکست داده شده است .
پهپاد آمریکایی بر فراز ابهای ایران سرنگون شد

وی همچنین درپاسخ به پرسشی درباره سرنگونی پهپاد آمریکایی بر فراز آسمان ایران 
و برخی ادعاها مبنی بر قرارداشتن این پهپاد بر فرازآبهای بین المللی اظهار داشت : ما 
در یادداشتی که از طریق سفارت سوییس به آمریکاییها دادیم ، کاملا آشکار  ساختیم 
که پهپاد ساقط شده بر فراز قلمرو آبی ایران قرار داشته است . ما به هر حمله ای پاسخ 

می دهیم .
خبرنگار سی ان ان از وزیر خارجه ایران پرسید آیا به نظر شما تیم موسوم به " ب " 
) بولتون ، نتانیاهو ؛ بن سلمان و بن زاید ( از هم پاشیده است و اکنون فرصتی برای 

دیپلماسی بوجود آمده است ؟
ظریف در جواب گفت : من همواره بعنوان یک دیپلمات گفته ام که فرصت تازه ای 

برای دیپلماسی وجود دارد .
سی ان ان درباره تحریم شخص وزیر خارجه ایران سئوال کرد که ظریف پاسخ داد : 
این چندان مهم نیست، فکر می کنم آنچه مهم است متوقف ساختن تحریم ها علیه 
مردم ایران است ، تحریم ها مواد غذایی و دارویی مردم ایران را هدف قرار داده است، 
بنابراین اگر آمریکا درباره پیشنهاد دیپلماتیک خود جدی است ، نسبت به  گذشته هیچ 
کاری انجام نداده است. وی درمورد تحریم دوباره بانک مرکزی ا یران نیز گفت: بانک 
مرکزی ایران را تحت تحریم های جدید قرار داده اند چراکه همگی می دانیم این بانک 

حدود یکسال است که مورد تحریم قرار گرفته است.
تحریم کنندگان خواستار بسته شدن باب مذاکرات هستند

دکتر ظریف با انتقاد از اقدام آمریکا در تحریم بانک مرکزی ایران گفت : تحریم 
خود جنگ است، چراکه در جنگ اهداف نظامی انتخاب می شوند، در تحریم ها 

غیرنظامیان مورد هدف قرار می گیرند، بنابراین تحریم بیش از یک جنگ است.
وی درادامه گفت: حال آمریکا می گوید که خواهان مذاکره است، مطرح ساختن 
دوباره )تحریم( بانک مرکزی ایران ، این کار را تقریبا برای آمریکا غیر ممکن ساخته که 
بانک مرکزی را از اساس کنارگذارد، این بدان معنی است که نه تنها این رئیس جمهوری 
بلکه رئیس جمهوری بعدی نیز در یک حصار ابدی خصومت ورزی با ایران قرار داده 
شده اند، پس مذاکره برای چیست ؟ وی افزود : افرادی که این موضوع را به ترامپ ارائه 
و پیشنهاد کردند خواستار بسته شدن درهای مذاکرات )دیپلماسی( هستند  نه تنها در 

زمان ریاست جمهوری وی بلکه در دوران پس از وی .
خبرنگار سی ان ان با طرح سئوالی مدعی شد که برخی در ایران نیز خواستار بسته 
شدن درهای مذاکرات هستند؟ ظریف در جواب گفت که حاکمیت در ایران در دام 

چنین افرادی نخواهد افتاد.

سی ان ان درادامه از وزیرخارجه ایران درباره نحوه تصمیم گیری درباره سرنگون 
ساختن پهپاد جاسوسی آمریکا پرسید و این سئوال را مطرح کرد که آیا دولت ایران خود 

مایل به ساقط شدن این پهپاد بوده است یا خیر؟.
پدافند هوایی ایران هر شی متجاوزی را سرنگون می کنند

ظریف پاسخ داد: دولت نمی تواند مورد به مورد )پایگاه ها( تصمیم گیری کند، چراکه 
شما فرصت تصمیم گیری ندارید، شما نیازمند یک فرمان کلی برای پرسنل نظامی که 

در پشت سامانه های موشکی نشسته اند، هستید.
وی گفت: فرماندهان نظامی این اختیار را دارند که هر شی متجاوزی را سرنگون 

سازند، حتی اگر آمریکایی باشد..
سی ان ان دربخش دیگری از ظریف پرسید: آیا از اینکه تاسیسات نفتی عربستان 
که به یک معمای اقتصادی نفتی جهان مبدل شده اینگونه بدون حفاظت هوایی رها 

شده، تعجب نمی کنید؟.
خرید تسلیحات نظامی ؛ امنیت نمی آورد

وزیرخارجه ایران پاسخ داد: تعجب نمی کنم، چراکه معتقدم تنها توانایی و تجهیزات 
نظامی قادر به ممانعت از یک فاجعه نیست و این چیزی است که ما تلاش داریم به 
عربستانی ها بگوییم که آنها نمی توانند تنها با خریدن هرچه بیشتر تسلیحات نظامی 
امنیت به دست آورند، راه ساده تری هم وجود دارد، اگر آنها به سادگی با همسایگان 

خود آغاز به گفت و گو کنند و بمباران یمن را متوقف سازند.
وی گفت : من بر این با ورم که باید برای صلح و اعتمادسازی و کاهش تنش ها و ایجاد 
تعامل کار کنیم . سی ان ان پرسید: آیا شما شاخه زیتون ) نشانه صلح ( را نشان می 
دهید که ظریف در جواب گفت : شاخه زیتون همواره بر روی میز قرار دارد و باردیگر 
آن را نشان می دهیم. وزیرخارجه ایران در پاسخ به پرسشی درباره رزمایش مشترک با 
روسیه و چین درخلیج فارس  گفت: این برای نخستین بار است که ایران یک رزمایش 
آبی مشترکی انجام می دهد، این رزمایش علیه هیچ کشوری و به منظور ایجاد ائتلاف  

برای جنگ نیست، این رزمایش اقدامی دوستانه با شرکای نزدیک ایران است.
ترامپ نسبت به لغو دائمی تحریم های ایران اقدام کند

رئیس دیپلماسی ایران در پاسخ به پرسشی درخصوص برنامه هسته ای ایران گفت: 
اگر ترامپ رئیس جمهوری  آمریکا درباره دائمی بودن برنامه صلح آمیز هسته ای ایران 
و بازرسی همیشگی از تاسیسات هسته ای ایران ازطریق بازرسان آژانس بین المللی 
انرژی اتمی سازمان ملل جدی است، به کنگره رفته و لغو دائمی تحریم های ایران را در 

آنجا مورد تصویب قرار دهد.
ظریف درباره احتمال دیدار روسای جمهور ایران و آمریکا در حاشیه نشست مجمع 
عمومی سازمان ملل گفت : این منوط به رییس جمهوری آمریکاست که اقدامات مورد 
نیاز را انجام دهد. وی همچنین درباره تاثیرگذاری سیاست فشارحداکثری بر ایران و 
پیام جمهوری اسلامی به آمریکا که ایران را جدی بگیرید ؛ گفت : ایران کشوری وزین و 

کهن است و همواره جدی انگاشته می شویم.
 خبرنگار سی ان ان از ظریف پرسید برخی در ایران ترامپ را " ببر کاغذی " توصیف 

می کنند ؛ نظر شما در این باره چیست ؟
ظریف گفت که من هرگز مقام یک کشور خارجی را اینگونه توصیف نمی کنم .

موضوع خودسوزی اخیر یک دختر ایرانی نیز از دیگر مسائلی بود که خبرنگار سی ان 
ان نظر دکتر ظریف را درباره آن پرسید ؟

وی در جواب با دردناک خواندن این حادثه گفت که رئیس جمهوری ایران به وزیر 
ورزش دستور داده است تا حضور بانوان در ورزشگاهها تسهیل شود.

»ابتکار صلح هرمز«،طرحی ناظر بر اهداف دیپلماسی ایران

فرصت نیویورک برای ایران

طرح " ابتکار صلح هرمز " که از سوی دکتر حسن روحانی رییس جمهوری اسلامی 
ایران قرار است به عنوان طرح ابتکاری ایران به هفتاد و چهارمین مجمع عمومی 
صلح  بر  مبتنی  ایران  دیپلماسی  اهداف  بر  ناظر   ، شود  ارایه  متحد  ملل  سازمان 

گرایی،چندجانبه گرایی و تعامل سازنده و موثر با جهان است.
هفتاد و چهارمین مجمع عمومی سازمان ملل متحد بعنوان بزرگترین گردهمایی 
سیاسی سالانه جهانی از شنبه گذشته آغاز شده و "حسن روحانی" رییس جمهوری 
اسلامی ایران نیز  از روز دوشنبه با شعار "ائتلاف امید" و "ابتکار صلح هرمز" راهی این 

سفر شده است.
را در صحن مجمع  رییس جمهوری کشورمان هفتمین سخنرانی سالانه خود 

عمومی سازمان ملل انجام خواهد داد.
طرح ابتکارصلح هرمز یکی ازهشت طرح ابتکاری ایران در سازمان ملل متحد است 
که به دنبال ایجاد جهانی امن و درچهارچوب سیاست صلح طلبی و تعامل موثر و 
سازنده ایران با منطقه و جهان است. این طرح که برای نخستین بار از سوی رییس 
جمهوری در روز 3۱شهریور و سالگرد دفاع مقدس در حرم امام مطرح شد، واجد 

ویژگی هایی برای ایجاد ساز و کار همکاری امنیت جمعی خواهد بود. 
حسن روحانی در مراسم گرامیداشت هفته دفاع مقدس در حرم امام راحل گفت: 
ما امسال در سازمان ملل متحد با شعار ائتلاف امید، هرمز، صلح برای منطقه و ابتکار 
صلح هرمز حضور خواهیم داشت. ما طرحی را در روزهای آینده در سازمان ملل پیش 
روی جهانیان خواهیم گذاشت که ایران با همکاری کشورهای مختلف می تواند و اعلام 
می کند که امنیت خلیج فارس دریای عمان و تنگه هرمز را با کمک کشورهای منطقه 
ایجاد کند و به دنیا اعلام می کند حضور نیروهای خارجی برای منطقه و آبراهه های 

خارجی و امنیت کشتیرانی و امنیت نفت و انرژی مشکل زا و خطرناک باشد.
رئیس جمهوری تصریح کرد: مسیر و راه ما ایجاد وحدت و هماهنگی با کشورهای 
منطقه است، آن هایی که می خواهند حوادث منطقه را به ایران نسبت دهند همانند 
همه دروغ های افشا شده آنان است اگر راست می گویند و دنبال امنیت منطقه هستند 
این همه سلاح و هواپیما و بمب و سلاح های خطرناک به منطقه ارسال نکنند. اگر 
راست می گویند منطقه ما را تبدیل به مسابقه تسلیحاتی در این منطقه ننمایند. اگر 

واقعا به دنبال امنیت منطقه هستند از این منطقه فاصله بگیرند.
همچنین "محمد جواد ظریف" وزیر امورخارجه کشورمان روز گذشته )دوشنبه( در 
نشستی با خبرنگاران، ابتکار جمهوری اسلامی برای امنیت تنگه هرمز و خلیج فارس را 

تشریح و بر لزوم همکاری هشت کشور منطقه برای پیاده کردن آن تاکید کرد.
ظریف گفت که طرح پیشنهادی ایران تشکیل ائتلافی متشکل از کشورهای ساحلی 
خلیج فارس یعنی عراق، ایران، عربستان سعودی، بحرین، قطر، کویت، امارات و عمان 

زیر نظر سازمان ملل برای تامین امنیت خلیج فارس است.
وی افزود: این ابتکار چرخشی از مفهوم خرید امنیت به سمت اتکا به خود مردم 
منطقه و همکاری میان آنهاست. اینها بنیان امنیت در منطقه هستند و بدون آنها 
امنیت، خیالی دست نیافتنی در منطقه خواهد بود. وزیر امور خارجه ایران تصریح 
کرد: اعضای اولیه این ائتلاف را ایران، عراق، عربستان، کویت، قطر، عمان، بحرین 
و حتی یمن تشکیل خواهند بود. ظریف پیش از این در توئیتی هفت ابتکار پیشین 
دیپلماتیک ایران را در سطح جهانی و منطقه ای برای راه حل گفت وگوی مسالمت آمیز 
برشمرد. پیشنهادهای جمهوری اسلامی ایران را می توان در هفت عنوان"امنیت در 
خلیج فارس )۱۹۸۵(، گفت و گوی تمدن ها )۱۹۹۷(،جهان علیه خشونت )۲۰۱3(، 
مجمع گفت و گوی منطقه ای )۲۰۱۴(، طرح صلح یمن )۲۰۱3(، فرآیند آستانه 
)۲۰۱۷(، پیمان منطقه ای عدم تجاوز)۲۰۱۹( برشمرد. به نظر می رسد که طرح 
ابتکار صلح هرمز نیز در راستای ابتکارات پیشین سیاست خارجی ایران به نوعی یک 
همکاری دسته جمعی درون منطقه ای، امنیت درون زا بدون خرید امنیت از خارج 
باشد. اما پرسش اساسی این است که اهداف ایران از این پیشنهادات صلح گرایانه 
چیست؟ و دولت روحانی در مجمع عمومی سازمان ملل متحد در نیویورک چه مسیری 

را باید دنبال کند؟
صلح طلبی ایران درنیویورک

سیاست خارجی بعنوان ابزار حفظ و پیگیری اهداف و منافع ملی همواره از اهمیت 
فراوانی برخوردار بوده است و در این میان دولت ها تلاش می کنند تا با ابزار سیاست 

خارجی به بیشینه سازی منافع و امنیت ملی خود یاری رسانند.
در این چارچوب، جمهوری اسلامی ایران بعنوان یک کشور منطقه ای با تاثیرگذاری 
بین المللی از اهمیت ویژه ای در صحنه جهانی برخوردار است. از این رو برای حفظ 
و پیگیری اهداف و منافع ملی، جمهوری اسلامی ایران نیازمند سیاست خارجی  با 

ویژگی هایی منطبق برای ابعاد منطقه ای و بین المللی است.
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران با توجه به این نگاه، در دوره های مختلف، 
گفتمان های متفاوتی را تجربه کرده که این گفتمان ها طیفی از آرمان گرایی تا عمل 
گرایی را در بر می گیرد. با روی کار آمدن دولت "حسن روحانی" سیاست خارجی تحت 

عنوان گفتمان "اعتدال گرایی" پیگیری می شود.
اعتدال گرایی که بعنوان مشی دولت روحانی شناخته شده است به مجموع خط 
مشی های مبتنی بر میانه روی، تنش زدایی، تعامل سازنده و دوری از افراط و تفریط 
در عرصه نظر و عمل گفته می شود. در حوزه منطقه ای و جهانی ، جمهوری اسلامی 

ایران تلاش می کند در چارچوب صلح گرایی و همگرایی اسلامی عمل کند.
در چنین بستر و قالبی، ابتکاراتی از سوی دولت روحانی ارایه می شود که از قابلیت 

تاثیرگذاری بر روند تحولات آتی و کاهش تنش ها در منطقه خلیج فارس کمک کند.
تنش ها درمنطقه خلیج فارس برای سال هاست که به دلیل حضور نیروهای نظامی 
آمریکایی و استقرار در پایگاه ای نظامی عربستان، بحرین و سایر کشورهای منطقه 
افزایش یافته و واشنگتن با مداخله در امور امنیتی منطقه به نحوی نظم امنیتی منطقه 
را برهم زده است. متحدان منطقه ای آمریکا مانند عربستان تلاش می کنند برای 
مقابله با ایران در زمین منطقه از حیث ایجاد تفرقه و دامن زدن به تنش های موجود 
بهره بگیرند. حملات پهپادی یمنی ها به اقدامات تهاجمی سعودی ها باعث شد تا 
گروه های حوثی در قالب حملات پهپادی به تاسیاست نفتی این کشور پاسخ متناسب 

دهند که فرایند تنش ها در کنش واکنش ها به طرز گسترده ای افزایش یافت.
چنانکه آمریکا و عربستان تلاش کردند تا با ایجاد ائتلاف و اجماع علیه ایران از این 
تحولات پیش آمده به نفع خود بهره بگیرند. اما برگزاری جلسه شورای امنیت سازمان 
ملل به بهانه رسیدگی به ادعای عربستان مبنی بر دست داشتن ایران در حمله پهپادی 
به تأسیسات نفتی آرامکو با بی اعتنایی سایر اعضای شورا نسبت به طرح اتهامات 
علیه ایران همراه شد. در شرایطی که نماینده امریکا در نشست پنجشنبه شب گذشته 
شورای امنیت کوشید ایران را مقصر حمله پهپادی به آرامکو قلمداد کند اما این تلاش 

ها با بی اعتنایی نمایندگان روسیه و چین همراه شد.
اما هفتاد و چهارمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد فرصتی دوباره است 
تا جمهوری اسلامی ایران و کشورهای منطقه ای بر سر یک چارچوب مشترک در زمینه 
امنیت منطقه ای به توافقی دست یابند. در این فرایند، ابتکاراتی همچون طرح ابتکار 
صلح هرمز ایران می تواند چارچوب های یک دیپلماسی فراگیر و چندجانبه را ایجاد 

کند.
فرصت نیویورک برای ایران

سازمان ملل متحد و مجمع عمومی آن یکی ازمکان هایی محسوب می شود که می 
توان در آن ابتکاراتی زا در منظر جهانی نه تنها برای پیگیری منافع ملی قرار داد، بلکه 
می تواند مسیر صلح را برای جهان آماده کند. وزیرخارجه ایران پیش از این در یکی از 
مصاحبه های خود عنوان کرده است که "مجموع شرایط ایران از کشورمان یک کشور 
صلح طلب می سازد و ما باید این پیام صلح طلبی را برای جهان تببین کنیم". صلح 
طلبی سیاست خارجی ایران نه یک صلح طلبی منفعل، بلکه صلح طلبی فعال و پویا 
در عرصه بین المللی  است که در یک سو علاوه بر نفی خشونت به دنبال ایفای نقشی 

صلح گرا در روندهای بین المللی از طریق دیپلماسی خواهد بود.
نیویورک از این رو فرصتی است تا با طرح ابتکار صلح تنگه هرمز مسیر برای صلح 
طلبی و کاهش تنش ها باز شود. موضع جمهوری اسلامی ایران همانطور که در 
پیشنهادهای پیشین انعکاس یافته، ایجاد منطقه ای قدرتمند، اجرای الگوی امنیت 

سازی شبکه ای و تشکیل مجمع گفت و گوی منطقه ای است.
در این چهارچوب، ایجاد یک منطقه قدرتمند در گرو ایجاد زنجیره ای از فرایندهای 
اعتمادساز درون شبکه کشورهای منطقه است و آنچه چنین روندی را به تاخیر می 
اندازند، تکرار اتهام های واهی، مداخلات نظامی و تداوم فرایندهای اعتمادزا خواهد 
بود. به نظر می رسد، آنچه در مواضع برخی کشورها- بخوانیم آمریکا و عربستان 
سعودی- مطرح می شود، بیش از آنکه حاصل نگاه واقع بینانه و عقلانی به منافع 
متوازن منطقه ای باشد، ناشی از برداشت و رویکرد حداکثری این دو کشور به منافع 

ملی است که و با روندهای اعتمادساز منطقه ای در تضاد می باشد.
در فرجام سخن، طرح ابتکار صلح تنگه هرمز در نیویورک می تواند بستری برای 
تبیین دیدگاه های جمهوری اسلامی ایران، صلح طلبی و ایفای نقش موثر با تنش 

زدایی، امنیت سازی درون منطقه ای و نهایتا تعامل سازنده باشد.
جهان اکنون در انتظار دیپلماسی ایرانی، صلح گرایی و چندجانبه گرایی است.

وزیر خارجه ایران در گفت وگو با سی ان ان: 

ایران آغازگر هیچ جنگی نخواهد بود

اولین روز بهارستانی ها بعد از دو هفته تعطیلات با حواشی زیادی 
همراه بود، هم بحث انتقادات به شفاف شدن آراء نمایندگان محور 

بحث بود هم عملکرد صداوسیما علیه مجلس.
آب و هوای ساختمان هرمی میدان بهارستان دیروز پاییزی بود و 
سایه نقد و انتقاد بر فضای مجلس سنگینی می کرد. انتقاداتی که 
ریشه در اتفاقات اخیر داشت؛ همان اتفاقاتی که درست همزمان با 
تعطیلات تابستانی مجلس رخ داده بود و اتفاقا نوک تیز آن، مجلس 

را نشانه رفته بود.
اولین جنجال بر سر طرح »شفافیت آرا نمایندگان« به پا شد، 
جنجالی که به دلیل رد دو فوریت این طرح در صحن علنی مجلس 
از سوی نمایندگان کلید خورد، با هجمه به قوه مقننه و نمایندگان 
از سوی »علیرضا پناهیان« در جریان سخنرانی های دهه محرم اوج 
گرفت و برخی نمایندگان نزدیک به پایداری ها و رسانه های حامی 
این جریان نیز بر آتش آن دمیدند. سه گانه ای که سبب شد اولین 
روز مجلس بعد از تعطیلات دو هفته ای با نطق صریح رئیس مجلس 
در واکنش به این اتفاقات و تذکرات پی در پی نمایندگان همراه بود.

مداح معترض به مجلس شفاف سازی را از خود آغاز کند
محمدرضا صباغیان یکی از همان نمایندگانی بود که میکروفون 
به  که  زنی هایی  تهمت  به  او  باز شد.  تذکر  بیان  برای  تریبونش 
نمایندگان به بهانه تصویب نشدن فوریت طرح شفافیت آراء زده شد 
اشاره کرد و خطاب به رئیس مجلس گفت: آقای مداحی از مجلس 
شفافیت را خواستار شده است، من خواهش می کنم آقایان حرمت 
مجلس را نگه دارند. اگر چه ممکن است درخواست شفافیت از 

مجلس حق باشد، اما باید حرمت مجلس رعایت شود.
وی افزود: سوال من این است که همین آقایان واعظ و مداح این 
است که برای منبر رفتن چقدر پول می گیرند. در حوزه انتخابیه من 
برای ۴۵ دقیقه، چند میلیون پول می گیرند، چرا به جای تهمت زدن 
به مجلس به مسائل مربوط به خودشان نمی پردازند. شفافیت را از 

خود آغاز کنند.
تصویب  بیشترین قوانین مرتبط با شفافیت 

درمجلس دهم 
غلامرضا کاتب هم در تذکری گفت: در هیچ دورانی به اندازه 
مجلس دهم قوانین مرتبط با شفافیت به تصویب نرسید و مقرر شد 
حقوق و مزایای مسئولان قوای مختلف در سامانه ای ثبت شود که 
این موضوع در قانون برنامه ششم توسعه به تصویب رسید و دستگاه 
ها در حال اجرای آن هستند. او گفت: دستوری که روز سه شنبه قوه 
قضائیه برای اعلام اموال و دارایی های مسئولان قوای سه گانه داده 
در واقع قانونی است که مجلس شورای اسلامی به تصویب رسانده 
است. کاتب در ادامه به حاشیه سازی ها بر سر طرح شفاف شدن 
آرا نمایندگان اشاره کرد و گفت: آنچه که در صحن علنی رأی نیاورد 
در واقع دو فوریت شفافیت آرای نمایندگان بود که موضوع دو فوریت 
تنها در شرایطی در مجلس حائز رأی می شود که منافع کشور در 
خطر خسارت باشد لذا نمایندگان با شفافیت مخالف نیستند و طرح 
شفافیت آراء نمایندگان به صورت عادی مورد بررسی قرار خواهد 

گرفت.
شفافیت برای همه نه فقط مجلس

تذکرات نمایندگان تنها واکنش به جنجال های پیش آمده بر سر 
شفافیت آراء نمایندگان نبود و برخی بهارستان نشینان دست به کار 
شدند و طرحی را کلید زدند که شفافیت آرا فقط مجلس را شامل 
نشود بلکه مجمع تشخیص مصلحت نظام، شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، شورای عالی فضای مجازی، مجلس خبرگان و شورای 

شهر و روستا هم در این اتاق شیشه ای قرار بگیرند.
در متن این طرح آمده است: »تمامی شوراها، مجامع و نهادهای 
موثر در فرایند قانونگذاری و همچنین نهادهای تصمیم گیرنده که 

دارای صلاحیت سیاستگذاری یا وضع قانون و مقررات هستند از 
جمله مجلس شورای اسلامی، مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
شوراهای عالی انقلاب فرهنگی و فضای مجازی، شوراهای شهر و 
روستا و خبرگان رهبری موظف به علنی سازی رای اعضا و انتشار آن 

مذاکرات در درگاه اینترنتی خود می باشند«
مصوبات  مورد  است:»در  آمده  طرح  این  تبصره  در  همچنین 
شورای عالی امنیت ملی، این اقدام پس از رفع مراحل طبقه بندی 

قابل انجام است.«
اتهام زنی به نمایندگان و دفاع تمام قد رئیس 

اما مجلس در روزهایی که در تعطیلات به سر می برد با حواشی 
سحر  سوزی  خود  بود.  روبرو  ملت  وکلای  شدن  شفاف  از  فراتر 
خدایاری و واکنش برخی نمایندگان مانند علی مطهری و پروانه 
سلحشوری به این اتفاقات با هجمه طیف دیگری از نمایندگان روبرو 
شد و حتی کار به اتهام زنی و برچسب زدن به سلحشوری هم رسید. 
برچسب زدن ها حتی انقدر شدت و حدت گرفت که خبری کذب از 
سوی رسانه های معاند محور مانور مخالفان شد و با هشتگ آقازاده 
ماساژور تلاش کردند فضاسازی علیه سلحشوری به راه اندازند. 
موضوعی که امروز در صحنه علنی مجلس با واکنش علی لاریجانی 

و دفاع تمام قد او از سلحشوری روبه رو شد.
لاریجانی در نطق پیش از دستور خود گفت: » روشن است که در 
شرایط حساس که ملت ایران با استقامت جلوی زیاده خواهی آمریکا 
ایستاده است، انتظار داشته باشیم که صاحبان تریبون ها و رسانه ها 
فهم درستی از شرایط سخت اقتصادی کشور داشته باشند. لطمه 
وارد نکردن به وحدت ملی توقعی حداقلی است. آیا فحش و توهین 
به مجلس به عنوان مهم ترین رکن مردم سالاری نظام، جز خواسته 
آمریکا و اسرائیل است کسانی که این روش را برگزیده اند با نظریه 
امام)ره( و رهبری معظم صریحا مخالفت کرده اند زیرا آنها مجلس 
را در راس امور دانسته اند. نگویید ما "انتقاد" کردیم. عبارات شما 
انتقاد از باب امر به معروف و نهی از منکر نبود. فحش و توهین بود. 
آیا در تاریخ انقلاب اسلامی هیچ سابقه ای برای چنین حرف هایی از 

جانب امام و رهبری بوده است؟«
صحبت های لاریجانی که به اینجا رسید رنگ انتقادی بیشتری به 
خود گرفت و گفت: »این چه وضعی است که به یک یا چند نماینده 
اتهاماتی دروغ می زنند و چند سایت خبر آنها را منتشر کرده و بعد 
معلوم می شود که اولین منتشرکننده سایت ضدانقلاب بوده است. 
آیا شما قبول ندارید و در روایات ندیده اید که آبروی مومن حرمت 

کعبه را دارد؟ در پیشگاه خدا چه می گویید؟«

دستور برای برخورد با فساد سیاسی
انتقادهای رئیس قوه مقننه به توهین کنندگان مجلس فقط به 
یک نطق و تذکر ختم نشد و از این رفتار به عنوان فساد سیاسی نام 
برد. او گفت: »کسی با نقد نظر نماینده ای مخالفت نمی کند، ولی 
توهین و جعل و دروغ موضوع متفاوتی است. من از کمیسیون اصل 
۹۰ می خواهم این مسائل را با جدیت رسیدگی کند و هم به مجلس 
گزارش دهد و هم از طریق قوه قضائیه پیگیری لازم را داشته باشد 
و از رئیس قوه قضائیه هم می خواهم با این فساد سیاسی برخورد 
نیست. اقتصادی  فساد  از  کمتر  اهمیتش  سیاسی  فساد  کند. 

اهمیت فساد سیاسی کمتر از فساد اقتصادی نیست، از ریاست قوه 
قضائیه می خواهم که با این نوع فساد سیاسی برخورد کند.«

انتقاد از هِر و کِر  صدا و سیما
 موضوع دیگری که امروز در صحن علنی مجلس محل بحث بود 
حواشی مربوط به »لایحه تجارت« است لایحه ای که برخی منتقدان 
چون علیرضا سلیمی می گفتند در عرض دو ساعت تعداد زیادی از 
ماده های آن تصویب شد و حاجی دلیگانی عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس هم گفته بود: 33۱ ماده لایحه اصلاح قانون تجارت 
در مدت ۱۰ دقیقه در کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس مصوب 

شده است.صدا و سیما هم حسابی بر این موضوع مانور داده بود. 
علی لاریجانی در جریان نطق پیش از دستور خود در این رابطه 
توضیح داد و گفت:»متاسفانه قضاوت های ناصحیح در مورد لایحه 
تجارت ابراز داشتند و امر عجیبی است. وقتی مجلس به یک قانون 
مادر در اقتصاد کشور ورود می کند و بدون آنکه سوابق امر را بدانند، 
سروصدا در رسانه ها راه می اندازند که چنین و چنان بوده و وقتی 
مجلس ورود نمی کند، باز ماجرا درست می کنند، چرا در مسائل 
اقتصادی مجلس وارد نمی شود.« او ادامه داد: »این قانون اولا به 
صورت لایحه در زمان دولت آقای خاتمی به مجلس داده شد. در 
چند دوره مجلس روی آن کار شد و اتفاقا وقت زیادی برای آن صرف 
شد و به هیچ وجه حرفی که می زنند کار با عجله انجام شده، درست 
نیست. اگر ایرادی وارد باشد این است که چرا این قدر و به صورت 
طولانی در مجلس روی این لایحه وقت گذاشته شد. یعنی حدود 
۱۶ سال در مجلس مورد بررسی قرار گرفت که ما لایحه دیگری 
به این صورت نداریم که البته دلیل آن هم مربوط به نظر شورای 
نگهبان بود. ثانیا این تصور غلطی است که فکر می کنند همه کار 
روی یک لایحه در صحن مجلس باید انجام شود. اتفاقا کار اصلی 
در کمیسیون ها با کمک متخصصان و مرکز پژوهش های مجلس 
و دولت باید انجام شود و اگر کار منقح انجام شد، دلیل ندارد در 

مجلس یک طرح کارشناسی شده که مورد بررسی علمی قرار گرفته 
معطل بماند.« او درباره ادعای صدا و سیما در این راستا بخش های 
اقتصادی حضور نداشتند نیز گفت: »این حرف ناصحیحی است. 
ادعایی که در صدا و سیما و رسانه ها مطرح شد که حقوقدانان در 
این لایحه نظر داده اند و اقتصاددانان مشارکت نداشته اند، حرف 
درستی نیست. اتاق بازرگانی و دولت در بخش اقتصادی مشارکت 
داشتند و متن اصلی لایحه را دولت ارائه کرده است که با حضور 
کارشناسان اقتصادی تدوین شده است و بنده از جلسات مستمری 
که کمیسیون با حضور اتاق بازرگانی در مجلس قبل داشتند، مطلع 
بوده ام و حتی در اجلاسی که در مجلس قبل به طور مداوم در یک 
هفته از صبح تا شب در مشهد کمیسیون جلساتی گذاشته بود 
شرکت کردم که نمایندگان تمام دستگاه های اقتصادی دولت و اتاق 
بازرگانی وقت حضور داشتند و ماده به ماده خوانده می شد و روی 

آن بحث می شد.«
به هزل گویی مجریان رسیدگی شود 

 لاریجانی با انتقاد از رویکرد صدا و سیما درمورد مجلس گفت: 
»بحث در محتوای این لایحه می تواند متفاوت باشد؛ کما اینکه در 
کمیسیون هم نظرات مختلف بود اما اینکه در رادیو تلویزیون یک مرتبه 
بدون توجه به سوابق طوری موضوع را مطرح می کنند که انگار یک 
روزه این لایحه مهم به مجلس آمد و با عجله تصویب شد، اقدامی 
ناصواب، غلط و ناعادلانه است. حداقل زحمت بکشید ابعاد مسئله 
را بفهمید و بعد وارد کار شوید. تاسف آورتر برخی هزل گویی در برخی 
شبکه ها توسط مجریان است که هیات نظارت بر صدا و سیما باید 
رسیدگی کند.« مهمترین بخش صحبت های لاریجانی اینجا بود که 
گفت: »قانون گذاری کار جدی حکومت است و صدا و سیما موظف 
است فرهنگ قانونی را در جامعه رشد دهد، نه با سخنان تمسخرآمیز 
که مثلا مجلس رکورد زد، حرف های وهن آمیز و غلط مطرح کند. 
حکمرانی در سطح قانون گذاری از جنس امور فکاهی نیست که 
دستاویز یک مجری کم اطلاع شود و آن را وسیله هجوگویی قرار دهد 
و هِر و کِر   راه بیندازند و متاسفانه برخی همکاران هم در این زمینه 
رعایت شان مجلس را نکردند. به هر تقدیر از آقای عسکری رئیس 
محترم صدا و سیما هم می خواهم به این وضع نابسامان شخصا 
رسیدگی کند. وظیفه صدا و سیما در حکمرانی خوب این است که 
زمینه تحقق قانون را فراهم کند.« او ادامه داد: »بحث در محتوای 
این لایحه می تواند متفاوت باشد؛ کما اینکه در کمیسیون هم نظرات 
مختلف بود اما اینکه در رادیو تلویزیون یک مرتبه بدون توجه به سوابق 
طوری موضوع را مطرح می کنند که انگار یک روزه این لایحه مهم 
و  غلط  ناصواب،  اقدامی  شد،  تصویب  عجله  با  و  آمد  مجلس  به 
ناعادلانه است. حداقل زحمت بکشید ابعاد مسئله را بفهمید و بعد 
وارد کار شوید. تاسف آورتر برخی هزل گویی در برخی شبکه ها توسط 

مجریان است که هیات نظارت بر صدا و سیما باید رسیدگی کند.«
دستور لاریجانی به رئیس صداوسیما

علی لاریجانی در جریان انتقادهایش به صدا و سیما با بیان اینکه 
قانون گذاری کار جدی حکومت است گفت: »صدا و سیما موظف 
است فرهنگ قانونی را در جامعه رشد دهد، نه با سخنان تمسخرآمیز 
که مثلا مجلس رکورد زد، حرف های وهن آمیز و غلط مطرح کند. 
حکمرانی در سطح قانون گذاری از جنس امور فکاهی نیست که 
دستاویز یک مجری کم اطلاع شود و آن را وسیله هجوگویی قرار دهد 
و هر و کر راه بیندازند و متاسفانه برخی همکاران هم در این زمینه 
رعایت شان مجلس را نکردند.« رئیس قوه مقننه خطاب به رئیس 
صدا و سیما گفت: »به هر تقدیر از آقای عسکری رئیس محترم صدا 
و سیما هم می خواهم به این وضع نابسامان شخصا رسیدگی کند. 
وظیفه صدا و سیما در حکمرانی خوب این است که زمینه تحقق 

قانون را فراهم کند.«

لاریجانی تمام قد پشت نمایندگان ایستاد

صف آرایی نمایندگان مقابل صداوسیما و تندروها

 یک تحلیلگر سیاسی و استاد دانشگاه معتقد است که نمی شود رئیس دولت یک کشور 
سخن از صلح و دوستی بگوید ولی روزنامه هایی به نمایندگی از یک جریان خاص در تیترهای 

خود صلح را به سخره بگیرند.
دکتر صادق زیباکلام در گفت و گو با جماران، گفت: از آنجا که اصلاح طلبم، معتقدم که باید 
اختلافات خود را با کشورهای دیگر از طریق مسالمت آمیز حل کنیم. به نظر من، رفتار ایران 
تاکنون در دراز کردن دست دوستی با همسایگانش بسیار منفعلانه و در حد حرف بوده است. 
لذا اگر بپذیریم که ایران دست دوستی به سمت همسایگانش دراز کرده باید ببینیم مصادیق 
آن چه بوده است؟ وی افزود: نباید مساله را تنها از نقطه نظر خود ببینیم. زیرا از این منظر، ما 
با کشورهای همسایه دوست بوده و به آنها علاقه مندیم.  بنابراین باید متوجه تبعات شعارها 
و رفتارهایمان باشیم و آنها را بپذیریم. زیباکلام در ادامه گفت: این حرف ها جهت یادآوری 
خودمان است و باید بدانیم که »با حلوا حلوا گفتن دهان شیرین نمی شود«. قطعا من نیز 
اگر جزو مشاوران آقای روحانی بودم به ایشان می گفتم صحبت از صلح و امید و احترام به 
دیگران کند. اما اینکه رئیس جمهور ما در مجمع عمومی سازمان ملل سخن از صلح و دوستی 

بگوید ولی فلان روزنامه تیتر بزند که ظرف یک نصف روز امارات را با خاک یکسان می کنیم، 
چه فایده دارد؟ وی بیان کرد: باز هم تاکید می کنم نمی شود رئیس دولت یک کشور سخن 
از صلح و دوستی بگوید ولی روزنامه هایی به نمایندگی از یک جریان خاص، صلح را به سخره 
بگیرند. ای بسا یکی از دلایلی که چنین روزنامه هایی درست همان روزی که آقای روحانی 
عازم نیویورک است و با صدای بلند صلح و دوستی و امید و ثبات را فریاد می زند، دست به 
این کار می زنند، خنثی سازی تعمدی سخنان رئیس جمهور باشد. این استاد دانشگاه با 
ابراز تاسف گفت: بسیار غم انگیز است که عده ای این قدر راحت منافع ملی را قربانی رقابت 
های سیاسی در کشور می کنند. این گروه برای صدمه زدن به اهداف دولت از هیچ اقدامی 
دریغ نمی کنند. این بسیار هولناک است که به نقطه ای برسیم که به جای اولویت قراردادن 
منافع ملی، فلج سازی رییس جمهور و کابینه را مدنظر قرار دهیم. به نظر می رسد این قبیل 
اقدامات در راستای القای این موضوع به جهان صورت می گیرد که روحانی کاره ای نبوده و 
اختیاری ندارد. وی گفت: اقدامات جریان مخالف دولت، درست مشابه اقدامات ماجراجویانه 
پس از برجام است. باید پرسید که این گروه چگونه اقدامات خود را هم راستای مصالح ملی 

می بینند؟ زیرا هیچ نوع سازگاری میان آن دو وجود ندارد.
زیباکلام اظهار کرد: طیفی که مخالف دولت خوانده می شود گمان می کند اگر ایران به 
سمت تنش زدایی با عربستان سعودی حرکت کند در اصل به سمت تنش زدایی با آمریکا پیش 
رفته است؛ در حالی که چنین نیست. آنچه پیداست این طیف حتی معنای غرب ستیزی یا 

استکبارستیزی را هم درست نفهمیده است.
وی گفت: معتقدم آنچه امروز تندروها در قالب شعارها و مواضع خود مطرح می کنند هیچ 
ربطی به اهداف و آرمان های انقلاب اسلامی ۴۰ سال اخیر ندارد. وگرنه در کدام راهپیمایی، 
کدام یک از سخنرانی های امام یا اعلامیه های انقلابی چنین مطالبی که امروز از سوی برخی 

جریان های افراطی عنوان می شود، مطرح شده است؟
زیباکلام در پایان گفت: دولت و اصلاح طلبان باید از سیاست هایی که در جهت صلح، ثبات 
و امنیت هستند دفاع کرده و خواهان حل و فصل مشکلات از طریق مصالحه و گفت و گو 
باشند. لذا آنچه باید به عنوان مهم ترین اقدام ما پیگیری شود، تقویت تریبون ها و مواضعی 

است که صلح و دوستی را ترویج و خشونت و تنش را منزوی می کند.

انتقاد زیباکلام از مخالفان دولت:

 می خواهند القاء کنند روحانی کاره ای نیست



استاندار قم با اشاره به جایگاه ویژه روابط عمومی  در ساختار اداری دستگاه های اجرایی، 
بیان کرد: این که روابط عمومی تنها منعکس کننده سخنان مدیران باشد،  صحیح نیست و 

باید در روند کاری خود تحول ایجاد کند.
بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه شورای هماهنگی روابط عمومی استان قم گفت: 

شفافیت و ارتباطات مردمی کارآمد با مشارکت موفق روابط عمومی ها محقق می شود.
استاندار قم تأکید کرد:  مدیران و کارکنان بخش روابط عمومی در اجرای وظایف خود،  
رسالت سنگینی بر عهده دارند و به همین منظور داشتن ارتباط مستمر میان آنان با مردم 
از اهمیت بسزایی برخوردار است. وی ادامه داد: لازم است تا تحول درمجموعه روابط 
عمومی های استان در چارچوب شورا انجام شود و از هرگونه کار جزیره ای در این خصوص 

جلوگیری شود. وی افزود: در جلسات شورای روابط عمومی استان،  نظرات اعضا در جمعی 
دوستانه بیان و در خصوص ارائه راهکارها به صورت گروهی تصمیم گیری می شود که این 

حالت بسیار نتیجه بخش تر از تصمیم گیری جزیره ای است.
سرمست گفت: باید انتخابات هیات رئیسه شورای روابط عمومی استان هرچه سریعتر 
برگزار و اساس نامه آن تدوین شود،  و در ادامه با تشکیل کمیته های تخصصی به صورت 

کارشناسی،  هرکدام از مسائل پیش روی روابط عمومی ها موردتوجه قرار گیرد.
وی بیان کرد: باید در کمیته های تخصصی مسائلی همچون آموزش و پژوهش،  خبرنویسی 

و اطلاع رسانی سریع،  تحول و نوآوری و همچنین امور فرهنگی و تبلیغات موردتوجه باشد.
وی ادامه داد: لازم است تا روابط عمومی ها در فضای مجازی نسبت به اتفاقات حوزه کاری 

خود،  واکنش صحیح و به موقع انجام دهند.
استاندار قم گفت:  دستگاه های اجرایی نباید اجازه دهند برخی اخبار درحوزه کاریشان 
در فضای مجازی منتشر شود و آنان ساعت ها بعد نسبت به آن موضوع واکنش نشان داده 
و آن را تکذیب کنند. وی بیان کرد:  روابط عمومی ها باید پیشگام اطلاع رسانی صحیح و 
سریع حوزه کاری خود در فضای مجازی باشند و اجازه ندهند برخی سوءاستفاده ها به دلیل 
تأخیر آنان در امر خبررسانی به موقع،  به وجود آید. وی ادامه داد: قم در جهان اسلام دارای 
جایگاه ویژه ای است و اخبار و رویدادهای آن بازتاب های ملی، منطقه ای و بین المللی دارد 
که روابط عمومی های استان باید به این نکات توجه داشته باشند. سرمست گفت: روابط 
عمومی بستر صرف تبلیغات نیست اما استفاده از زبان هنر و عناصر جذابیت بخش به 
پیام باید موردتوجه فعالان این عرصه باشد. وی بیان کرد: در ارزیابی عملکرد دستگاه های 
اجرایی و مدیران استان،  روابط عمومی ها نقش برجسته ای دارند و به همین خاطر با تدوین 
ملاک های مشخص،  روابط عمومی های برتر دستگاه های اجرایی قم رتبه بندی خواهند 
شد. وی در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید بر موضوع آراستگی محیط دستگاه های 
اجرایی استان،  افزود: روابط عمومی ها با همکاری اداره کل حفاظت محیط زیست قم،  

زمینه آراستگی هرچه بیشتر محیط های اداری استان را فراهم آورند.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  اعلام کرد

الکترونیکی شدن روند صدور و ابلاغ 
آرای کمیسیون ماده ۱۰۰ 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: الکترونیکی شدن روند 
صدور و ابلاغ آرای کمیسیون ماده ۱۰۰ موجب می شود که تعداد نیروی 

انسانی مورد نیاز در این بخش کاهش یابد و کیفیت کار بالا برود.
غلامرضا جانقربان با اشاره به روند کار کمیسیون ماده ۱۰۰ در شهر قم، 
اظهار کرد: ۶ کمیسیون ماده ۱۰۰ در شهر داریم و در هر هفته دو جلسه 

این کمیسیون در شهر قم برگزار می شود.
وی با بیان اینکه در گذشته اخذ امضای اعضای کمیسیون ۱۰۰ برای 
صدور رای به صورت فیزیکی صورت می گرفت که موجب می شد تا صدور 
یک رای بین یک هفته تا ۱۰ روز به طول انجامد،ادامه داد: با همکاری 
فناوری  و سازمان  قم  و شهرسازی شهرداری  معماری  معاونت  مشترک 
اطلاعات شهرداری، امضای آرای کمیسیون ماده ۱۰۰ توسط اعضای 
این کمیسیون به صورت الکترونیکی شد تا شاهد صدور آنلاین رای این 
کمیسیون باشیم و رای کمیسیون هم پس از آن در کارتابل شهرداری های 

مناطق قرار می گیرد.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم افزود: ابلاغ رای کمیسیون 
ماده ۱۰۰ پیش از این به صورت فیزیکی بود، در سال گذشته علاوه بر 
این، آرای این کمیسیون به صورت پیامکی به مالکان ابلاغ می شد تا از رای 

کمیسیون اطلاع پیدا کنند.
جانقربان با اشاره به تغییر روند ابلاغ رای کمیسیون ماده ۱۰۰ اظهار کرد: 
روند ابلاغ رای این کمیسیون از شیوه فیزیکی به شیوه الکترونیکی تغییر 
پیدا کرد، از مالک یا وکیل پیش از ارسال تخلف به کمیسیون ماده ۱۰۰ 
تعهد گرفته می شود تا رای این کمیسیون به صورت فیزیکی به او ابلاغ نشود 
و او می پذیرد که ابلاغ رای کمیسیون به صورت الکترونیکی باشد و دیدن 
رای کمیسیون ماده ۱۰۰ در باکس الکترونیکی به منزله ابلاغ قانونی است.
وی ادامه داد: الکترونیکی شدن امضای اعضای کمیسیون ماده ۱۰۰ 
برای صدور رای این کمیسیون موجب می شود که نیازی به مراجعه به 
دفاتر اعضای این کمیسیون برای اخذ امضا نباشد و مدت زمان صدور رای 
کمیسیون کم شود، با این روش شفاف سازی به وجود می آید و دیگر امکان 

سودجویی افراد متخلف نیست و فساد کاهش می یابد.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خاطرنشان کرد: الکترونیکی 
شدن روند صدور و ابلاغ آرای کمیسیون ماده ۱۰۰ موجب می شود که 
تعداد نیروی انسانی مورد نیاز در این بخش کاهش یابد و کیفیت کار بالا 

برود. 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم  اعلام کرد

بلاتکلیفی احداث پایانه جنوبی قم به 
علت عدم تخصیص زمین 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: برای آغاز عملیات 
عمرانی پایانه جنوبی منتظر واگذاری زمین بوده و مطالعات و طراحی آن 

تا فاز ۲ به اتمام رسیده است.
عباس ذاکریان با تشریح شرایط زائرپذیری و ورود سالیانه ۲۰ میلیون 
مسافر به شهر قم، اظهار داشت: یکی از نیازهای شهر قم ساماندهی 

پایانه ها بوده و باید با رویکرد جدید مکان یابی پایانه ها انجام شود.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم قابل دسترس بودن پایانه و 
نزدیکی آن به شهر را یکی از شاخصه های مهم انتخاب مکان در ساخت 
پایانه دانست و افزود: امروزه برای ایجاد جذابیت برای استفاده از حمل  و 
نقل عمومی در سفرهای خارج شهری باید پایانه ها در دسترس مردم باشد 

و باید به فکر کوتاه کردن مسیرها برای رسیدن به پایانه ها باشیم.
ذاکریان با تأکید بر ساخت پایانه های مسافربری و ساماندهی پایانه های 
غیر متمرکز، تصریح کرد: متأسفانه درروند ساخت و ساماندهی پایانه های 
غیرمتمرکز شهرداری با چالش های جدی در حوزه های مختلف روبه رو 

است که احداث و ساخت این پایانه ها را با مشکل روبرو کرده است.
زمین  را عدم تخصیص  روی شهرداری  پیش  از چالش های  یکی  وی 
دانست و خاطرنشان کرد: پایانه جنوبی با وجود تکمیل مطالعات و طراحی 

آن تا فاز دو به علت عدم تخصیص زمین بلاتکلیف مانده است.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم با گلایه از عدم توجه ارگان های 
مرتبط به مسئله زمان و نیاز شهر، تأکید کرد: امروز شهر قم با توجه به 
زائرپذیری و ورود سالیانه ۲۰ میلیون نفر توریسم مذهبی به شهر نیازمند 

همکاری و توجه بیشتری از طرف ارگان های مرتبط با شهرداری است.
ذاکریان با بیان اینکه شهرداری به دنبال احداث پایانه های مسافربری 
برون شهری به صورت غیرمتمرکز است، یادآور شد: مطالعاتی برای احداث 
چندین پایانه غیرمتمرکز انجام شده است که بعد از بررسی تمام جوانب کار 

اطلاع رسانی خواهد شد.

مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد

فعالیت 4۵ غرفه جمع  آوری پسماند 
خشک در قم

مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از فعالیت ۴۵ غرفه 
جمع آوری پسماند خشک در این شهر خبر داد.

سید عبدالله میرابراهیمی با بیان اینکه آموزش های لازم در خصوص 
تفکیک زباله از مبدأ در ادارات قم در حال انجام است، افزود: علاوه بر ارائه 
آموزش های لازم، ادارات استان به مخازن پسماند خشک مجهز و پسماند 

خشک در پایان ساعت اداری از ادارات جمع آوری می شوند.
مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه آموزش 
اصناف در خصوص تفکیک زباله از مبدأ در مناطق یک، هفت و چهار 
انجام شده است،  تصریح کرد: در این طرح آموزشگران آموزش های لازم در 

خصوص نحوه مشارکت در تفکیک زباله از مبدأ یاد می گیرند.
شیوه های  مساجد  در  سازمان  آموزشگران  کرد:  تصریح  میرابراهیمی 

مدیریت پسماند را به مردم آموزش می دهند.
وی گفت: ۴۵ غرفه جمع آوری پسماند در سطح شهر روزانه به مدت 

هشت تا ۱۰ ساعت فعالیت می کنند.
مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم افزود: خودروهای 
جمع آوری  را  خشک  پسماند  منازل  درب  به  مراجعه  با  نیز  مخصوص 

می کنند.
میرابراهیمی گفت: هر چه سعی کنیم مشارکت مردم در تفکیک پسماند 
خشک از مبدأ بیشتر شود علاوه بر اینکه به حفظ محیط زیست کمک 

شایانی می شود، از نظر اقتصادی نیز بسیار مقرون به صرفه است.
را  خشک  پسماند  هفتگی  صورت  به  خودروها  از  برخی  افزود:  وی 
جمع آوری می کنند و خودروهای معابر پسماند خشک را از اصناف و ادارات 
به صورت روزانه جمع آوری کرده و خودروهای پیشرو  از ساعت پنج بعد 

از ظهر به بعد برای دریافت پسماند خشک از شهروندان فعالیت می کنند.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم  خبرداد

ارزیابی اجرای دقیق پروژه های شهری 
با سامانه کنترل پروژه

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم از ارزیابی اجرای دقیق 
پروژه های شهر با سامانه کنترل پروژه شهرداری خبر داد.

محسن رنجبر با اشاره به کاربرد سامانه کنترل پروژه شهرداری قم، اظهار 
کرد: سامانه کنترل پروژه بر عملکرد ردیف های عمرانی در بودجه ها نظارت 
دارد و جزء جزء ردیف های عمرانی بودجه ای را نظارت می کند که در زمان 

معین شده توسط واحدهای متولی به انجام برسد.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه برای 
سال ۹۸ بالغ بر هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان بودجه عمرانی برای شهرداری 
پیش بینی شده است، افزود: این بودجه در حدود هزار پروژه کوچک و بزرگ 
تقسیم شده است؛ از نورپردازی و انتقال آب های سطحی گرفته تا پروژه 
مترو و تقاطع های سه سطحه و وضعیت عملکرد تمامی این پروژه ها را در 

این سامانه به صورت ماهیانه ارزیابی می شود.
رنجبر خاطرنشان کرد: به همین خاطر تمام قسمت های شهرداری از 
ابعاد مختلف عملکردی، بودجه ای، برنامه ای و غیره کنترل می شود و در 
نهایت بررسی می شود که وضعیت حرکت در مسیر چشم انداز چگونه است.
و  پروژه  کنترل  استراتژیک،  بازخورد  راه اندازی سامانه  بر  تاکید  با  وی 
ارزیابی عملکرد در شهرداری قم، گفت: تمام این سامانه ها وضعیتی را 
به  برای دستیابی  از عملکرد شهرداری  بازخوردی  ما  تا  ایجاد می کنند 

اهداف برنامه قم ۱۴۰۰ و چشم انداز ۱۴۱۴ بگیریم.

استاندار قم:

روابط عمومی تنها منعکس کننده دیدگاه مدیران نباشد

معرفی ۲۴۵ نفر به دستگاه قضایی درباره سیل 
مشاور رئیس قوه قضاییه از معرفی ۲۴۵ نفر به دستگاه قضایی و هیئت های بدوی درباره سیل ابتدای 
سال خبر داد.ناصر سراج درباره اینکه ماموریت ویژه رییس قوه قضاییه به شما در زمان ریاست سازمان 
بازرسی کل کشور برای بررسی مقصران حادثه سیل چه نتیجه ای داشته است؟ افزود: بررسی ما محدود 
به ۴ استان سیل خیز نیست و شامل 3۱ استان است و بر همین اساس ۲۴۵ نفر به دستگاه قضایی 
و هیئت های بدوی معرفی شدند.رئیس قبلی سازمان بازرسی کل کشور گفت: تلاش کردیم از وقوع 
سیل در دیگر نقاط کشور پیشگیری شود و مقرر شد همه استانداران همه تصرفاتی را که در مسیل ها 
صورت گرفته است، تخریب کنند و تا یک ماه آینده گزارشی در این باره به مسئولان ارائه می شود. وی 
درباره اینکه آیا در فهرست مدیران متخلف، مدیران سابق هم هستند؟ گفت: طبق دستور رئیس قوه 
قضاییه حتی کسانی که ده سال پیش هم مسئولیتی داشتند و موانعی برای مسیر سیل ایجاد کرده 

بودند، معرفی شدند و رسیدگی دقیق صورت خواهد گرفت.

»چهرقانی« رئیس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات قم شد
 فاصله پنج ماه مانده به انتخابات مجلس شورای اسلامی، »علی چهرقانی« دبیر حزب اسلامی کار در 
استان قم، رئیس دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات استان قم شد.شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات استان قم که هر سه ماه یکبار، با ریاست یکی از دبیران احزاب فعالیت می کند، با شروع فصل 
پاییز، رئیس دوره ای جدید خود را شناخت و بر این اساس، علی چهرقانی دبیر حزب اسلامی کار در استان 
قم، به مدت سه ماه عهده دار ریاست شورای هماهنگی جبهه اصلاحات استان قم خواهد بود.»چهرقانی« 
رئیس دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات استان قم، در گفت وگویی با بیان این که امیدواریم 
انتخابات مجلس شورای اسلامی که اسفندماه سال جاری برگزار می شود، انتخاباتی با امکان رقابت 
حداکثری برای هر دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا باشد، گفت: قطعا فضای باز سیاسی و امکان رقابت 

حداکثری، منجر به مشارکت حداکثری مردم در انتخابات و تشکیل مجلسی قوی خواهد شد.

مخالفت مجلس با حذف تعطیلی هشتم ربیع الاول 
نمایندگان مجلس در جریان بررسی طرح حذف بند ح ماده 3۷ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه 
کشور با حذف تعطیلی هشتم ربیع الاول مخالفت کردند.به گزارش خانه ملت،نمایندگان در نشست 
علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی طرح حذف بند ح ماده 3۷ قانون احکام دائمی 
برنامه های توسعه کشور با ۱۱۷ رأی موافق، ۶۲ رأی مخالف و ۹ رأی ممتنع از مجموع ۲۲۸ نماینده 
حاضر در جلسه با حذف تعطیلی هشتم ربیع الاول مخالفت کردند.در ماده واحده این طرح آمده است 
که بند ح ماده 3۷ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور مصوب ۱۰/۱۱/۹۵ حذف شد.گفتنی 
است از آنجایی که این ماده واحده درباره قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور بود به دو سوم 

آرای نمایندگان برای تصویب نیاز داشت که حائز رأی نشد.

بازگشت ملوان ایرانی بعد از ۴سال اسارت
نزدیکی سواحل  در  ماه سال ۱3۹۴  اردیبهشت  در  که  ایرانی  ملوان  پناهنده«،  »محمد شریف 
سومالی توسط دزدان دریایی ربوده شده بود به کشور بازگشت.لنج صیادی محمد شریف پناهنده در 
اردیبهشت ماه ۱3۹۴ در نزدیکی سواحل سومالی توسط دزدان دریایی ربوده شد. او بیش از ۴ سال در 
اسارت دزدان دریایی بود. خبر آزادی این ملوان از بند دزدان دریایی روز شنبه توسط سخنگوی وزارت 
امورخارجه کشورمان اعلام شد.از ملوانان ربوده شده ایرانی توسط دزدان دریایی سومالی، سه نفر از 
این ملوانان همچنان در بند دزدان دریایی هستند و ۸ نفر آن ها نیز توسط دزدان دریایی کشته شده اند.
در مراسم استقبال از این ملوان ایرانی در فرودگاه امام خمینی، حسین جابری انصاری معاون پارلمانی 
و امور ایرانیان خارج از کشور و مهدی آقا جعفری دستیار وزیر امور خارجه در امور آفریقا و همچنین 

اعضای خانواده این ملوان حضور داشتند.

دادگاه کیفری تهران وثیقه نجفی را نپذیرفت 
قاضی دادگاه کیفری تهران به دنبال نقض حکم قتل عمدی در پرونده مرگ میترا استاد از سوی دیوان 
عالی کشور، وثیقه آزادی محمد علی نجفی را نپذیرفت، صبح روزدوشنبه  وکیل نجفی با مراجعه به شعبه 
نهم دادگاه کیفری تهران از قاضی خواست تا با پذیرفتن وثیقه مقدمات خروج وی را از زندان فراهم کند، 
اما قاضی کشکولی رئیس شعبه نهم این وثیقه را نپذیرفت. گودرزی وکیل نجفی در این باره گفت: البته 
ما دست از تلاش بر نمی داریم و سعی می کنیم در چند روز آینده مقدمات آزادی ایشان را فراهم کنیم، 

اما به نظر می رسد علت نپذیرفتن این وثیقه از سوی قاضی دادگاه افکار عمومی باشد.

برای نخستین بار در قم  صورت گرفت

 انجام عمل بستن سوراخ بین 2 دهلیز در بیمارستان 
شهید بهشتی 

 رئیس بیمارستان شهید بهشتی قم گفت: عمل موفقیت آمیز بستن سوراخ بین ۲ دهلیز )PFO( و  
باز کردن تنگی دریچه میترال قلب توسط بالون )PTMC( در بخش آنژیوگرافی این بیمارستان برای 

نخستین بار انجام شد.
سید یاسر فروغی در این زمینه افزود: این عمل حدود یک ساعت طول می کشد که معمولا در کودکان 

و برخی از بزرگ سالان تحت بیهوشی عمومی انجام می شود.
وی اضافه کرد: با انجام این روش، بیمار بدون نیاز به عمل قلب باز درمان می شود و نیاز به بستری 

طولانی مدت در بیمارستان و مخاطرات بعد از عمل را ندارد.
وی گفت: PFO  یک نقص در دیواره ۲ حفره بالایی قلب )دهلیزها( است که اصولا دیواره دهلیزها از ۲ 
لایه تشکیل شده است، در قسمت وسط روی یکدیگر قرارگرفته و دیواره یکپارچه ای را تشکیل می دهد.
فروغی افزود: این نقص ) PFO ( ناشی از عدم اتصال این ۲ لایه روی هم است که سبب می شود ۲ 

دهلیز به صورت یک کانال، مجرای دریچه ای شکل، به هم راه داشته باشند.
وی بیان کرد: معمولا تا زمانی که ضایعات عصبی مثل سکته مغزی و TIA )حملات کم خونی موقت 

مغزی( بروز نکرده باشد، این بیماری بدون تظاهر بالینی بوده و تشخیص داده نمی شود.
وی گفت: درسال های اخیر عمل والولوپلاستی به ویژه در موارد تنگی دریچه میترال مورد استفاده 
وسیع قرارگرفته است و در موارد بسیاری به عنوان درمان انتخابی و جایگزین مناسب و ارجح برای عمل 

جراحی دریچه های قلبی مورد استفاده قرار می گیرد.
رییس بیمارستان شهید بهشتی قم گفت: عمل انجام شده در استان قم، مربوط به خانمی ۴۲ ساله با 
وزن ۱3۸ کیلوگرم بود که به دلیل چاقی مفرط و مشکلات ناشی از آن تن به عمل جراحی کاهش حجم 

معده داده که پس ازآن دچار تب ودرد شکم شده بود.
وی ادامه داد: پس از مراجعه در بررسی های اولیه سوراخی در معده مشاهده شد که غذا از طریق 
آن به داخل حفره شکم راه پیداکرده بود، با توجه به شرایط بسیار وخیم بیمار و اینکه جراحی مجدد 
با احتمال بالای مرگ وی همراه بود، عمل توسط دکتر احمد حرمتی استادیار و فوق تخصص گوارش 
و کبد دانشگاه علوم پزشکی قم و پرسنل ماهر بخش آندوسکوپی مرکز تحت آندوسکوپی قرار گرفت و 

فیستول معده بیمار با تکنیک ovesco clip در کمترین زمان ممکن بسته شد.
فروغی افزود: این کار باعث نجات جان بیمار و پیشگیری از جراحی مجدد وی شده و بیمار بعد از چند 

روز با حال عمومی خوب و بهبودی نسبی مرخص شد.
 

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد

پلمب مرکز دندانپزشکی غیرمجاز در قم
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی و خدمات درمانی قم با اشاره به وصول شکایت مردمی و پلمپ 
دندان سازی و دندانپزشکی غیرقانونی، از مصادره مهر یکی از دندان پزشکان استان و تحویل به سازمان 

نظام پزشکی خبر داد. 
محمود پرهام در گفت وگو با خبرنگاران با بیان اینکه در راستای ارتقای کیفی و کمی در رسیدگی به 
فعالیت های افراد غیرمجاز و مداخله گر در امور دندانپزشکی و پزشکی، بازرسی های منظم و رسیدگی به 
گزارشات مردمی در دستور کار جدی قرار دارد، اظهار داشت: صبح امروز محل فعالیت فرد فاقد مدرک 
و صلاحیت در دندان سازی و دندانپزشکی با دستور مقام محترم قضایی و با حضور نیروی انتظامی 

پلمپ گردید.
وی با اشاره به وصول شکایت مردمی نسبت به این محل، از تعدد این نوع پلمپ ها خبر داد و تصریح 
کرد: در محل این دندان سازی و دندانپزشکی غیرقانونی، مهر یکی از دندان پزشکان استان مصادره و 

به سازمان نظام پزشکی تحویل گردید.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی و خدمات درمانی قم با تأکید بر اینکه شهروندان باید دقت و 
مراقبت بیشتری داشته باشند و هرگونه رفتار پزشکی مشکوک یا تخلف احتمالی را با سامانه ۱۹۰ در 
میان گذارند، یادآور شد: این قبیل افراد نه دارای مطب هستند و نه در درمانگاه حضور دارند و به صورت 

غیرقانونی طبابت می کنند که عموماً با گزارش مردمی و بازدیدهای مستمر شناسایی می شوند.
پرهام همچنین با اشاره به بازدید سرزده از یک مرکز جراحی محدود استان همراه با تیم نظارتی 
دانشگاه علوم پزشکی قم، افزود: ضمن بازرسی از کلیه بخش ها و اتاق های عمل، بحث تعرفه ها 
موردبررسی قرار گرفت و چند مورد تخلف در محل مورد رسیدگی قرار گرفت که اخطار کتبی به این مرکز 
داده شد. وی خاطرنشان کرد: مراکز جراحی محدود می توانند برخی جراحی ها را به صورت محدود 
و یا سرپایی انجام دهند و نهایتاً بیماران تا ۲۴ ساعت تحت مراقبت و بستری  قرار دارند که هزینه های 
آن ها دارای نرخ گذاری مصوبی است که برخی متخصصان در مرکز یادشده، هزینه بیشتری از بیماران 

دریافت کرده بودند و خوشبختانه اقدامات لازم قانونی انجام شد.

طرح:مهدی عزیزی
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خودداری از آزار رساندن ، 
نشانه کمال خرد و مایه آسایش 

دو گیتی است

چهارشنبه - سوم مهرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4889

بر  قم گفت:  ابیطالب)ع(  بن  علی  امام  فرمانده سپاه 
اساس ارزیابی های انجام شده،  ۱۵ منطقه درگیر آسیب 
اجتماعی درقم شناسایی و ۱۵ شورای محله با محوریت 
این آسیب ها ایجاد و مسائل آنها مورد ارزیابی و مطالعه 
شاهچراغی،  سیدمحمدتقی  سردار  است.  گرفته  قرار 
و  رسمی  جلسه  دوازدهمین  و  یکصد  در  دوشنبه  عصر 
علنی شورای اسلامی شهر قم در ساختمان شهید باکری 
این شورا، با اشاره به اولویت بندی ۱۰ آسیب اجتماعی 
در کشور اظهار داشت:  ۴ آسیب طلاق، اعتیاد، حاشیه 
نشینی و مفاسد اخلاقی مانند بدحجابی در قم اولویت 
و  ریزی  برنامه  شناسایی،  زمینه  این  در  که  شده  بندی 
مطالعات لازم انجام شده است. وی گفت: سپاه موظف 
است در تمام عرصه هایی که مورد نیاز انقلاب است ورود و 
نقش آفرینی کند. شاهچراغی افزود: با توجه به شرایط قم 
و مطالبات رهبر معظم انقلاب از مسئولان استان، آسیب 
های اجتماعی و فرهنگی مورد توجه و بررسی سپاه امام 

علی بن ابیطالب )ع( قرار گرفته است.
بسیج  ظرفیت  از  استفاده  ضرورت  بر  تاکید  با  وی 
درحوزه های مختلف فرهنگی و اجتماعی گفت: بسیج 
دارای ظرفیت های بی بدیلی است که تاکنون به خوبی 
از آن استفاده نشده است. وی با بیان اینکه در مقابله با 
آسیب های اجتماعی کار سلبی جواب نمی دهد گفت: 
تمام برنامه ریزیهای انجام شده برای مقابله با آسیب های 
اجتماعی در قالب برنامه های فرهنگی و ایجابی است و 
تلاش شده جز در مواردی مانند مقابله با معتادان متجاهر 
اقدام سلبی در این زمینه صورت نگیرد. فرمانده سپاه  امام 
علی بن ابیطالب)ع( قم  با اشاره به ایجاد ۱۰ اردوگاه در۱۰ 
افزود:  آوری معتادان متجاهر،  برای جمع  استان کشور 
اردوگاه شهید محلاتی به عنوان اردوگاهی برای جمع آوری 
معتادان متجاهر تخصیص و در گام اول 3۰ میلیارد ریال از 

محل اعتبارات داخلی سپاه استان هزینه شده است.
وی افزود: فاز اول این اردوگاه ظرفیت اسکان ۱۰۰ تن 

را دارد که با تکمیل این اردوگاه امکان اسکان ۵۰۰ معتاد 
متجاهر وجود خواهد داشت.

شاهچراغی ادامه داد: تمام اقدام های فرهنگی پیرامون 
مقابله با اعتیاد در استان برنامه ریزی شده و برنامه های 
مشخص فرهنگی در حوزه پیشگیری، آموزش و مقابله 
بن  علی  فرمانده سپاه  است.  انجام شده  زمینه  این  در 
ابیطالب)ع( گفت: در حوزه محرومیت زدایی در حاشیه 
های شهر قم، با قرارگاه های تخصصی محرومیت زدایی 
سپاه پاسداران و بنیاد برکت مذاکره هایی انجام شده است 
تا در این مناطق اقدام هایی در دستور کار قرار گرفته است.
وی اقدام مشترک میان دستگاه های مختلف برای مقابله 
با آسیبهای اجتماعی را ضروری دانست و تاکید کرد: با 
توجه به نقش و وظایف شورای اسلامی شهر و شهرداری قم 
در رفع محرومیت زدایی، ارائه خدمت به مردم و همچنین 
توسعه خدمات درحواشی شهر، ضرورت دارد تا مجموعه 

مدیریت شهری در این زمینه ورود کند.

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( قم :

1۵ منطقه درگیر آسیب های اجتماعی درقم شناسایی شد

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

موتورسوار گرامی : استفاده از کلاه ایمنی 

ضامن بقای شماست.

پیام آموزشی

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با اشاره به آخرین وضعیت اراضی ۴۸ هکتاری و 
3۲ هکتاری گفت: ابتدا باید آماده سازی زمین توسط شهرداری انجام شود که در ۴۸ 

هکتاری شروع شده و در 3۲ هکتاری نیز قول دادند که آماده سازی شروع شود.
حسن صبوری با اشاره به اینکه برای تقسیط باقیمانده مسکن مهر،  قرار بر این شده 
که جلسه ای تشکیل شود و فهرست مالکان از سوی بانک به اداره کل تعاون تحویل داده 
شود، اظهار داشت: تعاونی ها باید بسیج شوند تا افراد به راه و شهرسازی و بانک معرفی 
شوند تا پروژه های باقیمانده، تعیین تکلیف نهایی و تقسیط شود. وی با اشاره به آخرین 
وضعیت اراضی ۴۸ هکتاری و 3۲ هکتاری تصریح کرد: ابتدا باید آماده سازی زمین 
توسط شهرداری انجام شود که در ۴۸ هکتاری شروع شده و در 3۲ هکتاری نیز قول 
دادند که آماده سازی شروع شود و بعد باید تفکیک اراضی با همکاری اداره کل ثبت و 
مشارکت اداره کل راه پیش رفته که مهم تر از این ها، تولید مسکن در این اراضی است 
که باید انجام شود. صبوری خاطرنشان کرد: ما اعلام کردیم به موازات آماده سازی، در 
دو محور بلوار امام صادق )ع( و بلوار امام علی )ع( در اراضی ۴۸ هکتاری، آمادگی تولید 

مسکن وجود دارد و در اراضی 3۲ هکتاری هم در یک جبهه این امکان فراهم است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با تأکید بر اینکه قرار شده که تولید مسکن رخ دهد تا 

از محل فروش این واحدهای مسکونی، بتوانیم در بافت فرسوده کارهایی را انجام دهیم،  
افزود: اراضی 3۲ هکتاری عمدتاً برای اراضی زیر دکل و اطراف ریل بوده و اراضی ۴۸ 
هکتاری هم برای بافت تاریخی، بافت فرسوده و پروژه های اطراف حرم مطهر است. وی 
با اشاره به بحث اقتصادی این پروژه ها، اضافه کرد: شاید در ابتدا بحث این بود که کار با 
تهاتر زمین انجام شود، اما ما معتقد بودیم با تراکمی ایجادی در این زمین ها  ارزش افزوده 
بیشتری پیدا می کند و ارزش اقتصادی پروژه بالاتر می رود. به گفته صبوری هدف از 
اجرای این پروژه ها استفاده از توان و ظرفیت انبوه سازان برای تولید مسکن است که 
علاوه بر اینکه همه اقشار جامعه بتوانند از آن ها استفاده کنند،  ارزش اقتصادی پروژه هم 
بالاتر برود، اما برای دهک های پایین جامعه، طرح اقدام ملی در نظر گرفته شده است که 
زمین تحویل بنیاد مسکن قرار داده می شود و بنیاد شروع به ساخت می کند و با شرایطی 
که به بعداً اعلام خواهد شد، به مردم تحویل می دهد.  مدیرکل راه و شهرسازی استان 
قم ادامه داد: در هفته دولت نزدیک به ۱۱ هزار مترمربع با ظرفیت ۲۰۰ واحد در اختیار 
بنیاد مسکن قرار گرفت تا ساخت مسکن برای اقشار ضعیف اتفاق بیفتد و این موضوع 
مشارکتی است. اگر تعاونی ظرفیت داشته باشد می تواند در قالب مشارکت کار کند اما 

فعلًا برنامه ای برای اعطای زمین رایگان به تعاونی وجود ندارد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

برنامه ای برای ارائه زمین رایگان به تعاونی ها نداریم

سایر  نان های  جمع آوری  از  قم  نانوایان  اتحادیه  رئیس 
از  نان  و گفت:  این استان می آید خبر داد  به  استان ها که 
استان های دیگر نباید وارد سوپرمارکت های قم شود و این 
برخورد  آن  با  ما  که  است  صنفی  تداخل  و  مقررات  خلاف 
خواهیم کرد. علی اکبر زارعی با اشاره به تعداد نانوایی های 
فعال در قم اظهار داشت: 3۰۸ واحد نانوایی نیمه دولتی، و 
۴۶۷ واحد نانوایی دولتی و جمعاً ۷۷۵ واحد نانوایی در شهر 
قم مشغول به فعالیت هستند. وی با بیان اینکه سه هزار و 
۲۰۰ نفر در واحدهای نانوانی در قم مشغول به کار هستند، 
ابراز کرد: متأسفانه این افراد در سال های گذشته همواره مورد 

بی مهری قرار گرفته اند و توجه چندانی به آنان نشده است. 
رئیس اتحادیه نانوایان قم با تأکید بر اینکه قم ادعای پایتختی 
ثابت شده است،  این موضوع  و  بوده  نان سنگک در کشور 
تصریح کرد:۱۱3 واحد نیمه دولتی و ۱۶۰ واحد دولتی و در 
مجموع ۲۷3 واحد نانوایی سنگک در قم وجود دارد. وی با 
اشاره به ویژگی های نان سنگک خاطرنشان کرد: سنگک تنها 
نانی است که فرایند خمیرگیری متفاوتی دارد و در این نان 
اصلًا امکان استفاده از جوش شیرین و افزودنی ها وجود ندارد 
و به همین خاطر سالم تر از دیگر نان ها است. زارع با انتقاد از 
عدم افزایش قیمت نان در سال های گذشته توضیح داد: پنج 

سال است که قیمت نان افزایش نداشته است و دولت دائم به 
این دلیل که به مردم فشار وارد نشود با آن مخالفت می کند، در 
این میان، بزرگ ترین مشکل ما اضافه شدن بی رویه نانوایی ها 
و ایجاد رقابت معکوس بوده که البته صدور مجوز ممنوع اما 
دیرهنگام ایجاد شد و بازار اشباع شد که مشکلات زیادی به 
دنبال خود داشته است. وی همچنین از جمع آوری نان های 
سایر استان ها که به قم می آید خبر داد و یادآور شد: نان از 
استان های دیگر نباید وارد سوپرمارکت های قم شود و این 
برخورد  آن  با  ما  که  است  صنفی  تداخل  و  مقررات  خلاف 

خواهیم کرد.

 رئیس اتحادیه نانوایان استان قم خبرداد

برخورد جدی با نان های وارداتی به قم

هویت ساز  و  نرم  فناوری های  توسعه  ستاد  دبیر 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری گفته فعالان 
پروژه های  با  را  خود  سربازی  دوره  رایانه ای  بازی های 

جایگزین می گذرانند.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم 
در  نظارتی  گروه  فعال  حضور  و  دوره ای  پایش های  از 
جایگاه های عرضه سوخت و کشف و مسدودی بیش از 
ابتدای  از  ۱۷۶ قطعه کارت هوشمند سوخت غیرمجاز 

سال تاکنون خبر داد. 
پرتکرار  تراکنش های  مستمر  پایش  از  وزارتی  محسن 
داشت:  اظهار  و  داد  خبر  نفت گاز  هوشمند  کارت های 
نظارت بر توزیع در جایگاه های استان همسو با مبارزه با 
عرضه خارج از شبکه سوخت و جلوگیری از سوء استفاده 
از کارت هوشمند سوخت وسائط نقلیه نفت گاز سوز انجام 

می شود
وی افزود: این موضوع سبب کشف و مسدودی بیش 
از ۱۷۶ کارت هوشمند سوخت سرگردان و پیشگیری از 
تخلف در حوزه توزیع فرآورده های نفتی از ابتدای سال ۹۸ 
تاکنون شده است. مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه قم با اشاره به اینکه نظارت بر مجاری عرضه 
تعامل  با  و  نظارتی  گروه های  قالب  در  استان  سوخت 
نیروی انتظامی و تعزیرات حکومتی استان انجام می شود، 
تصریح کرد: پس از تشکیل پرونده متخلفان و ارجاع به 
کمیته تخلفات منطقه، برای بررسی و صدور حکم نهایی 

به تعزیرات حکومتی استان ارسال خواهد شد. وی گفت: 
این منطقه همانند سال های گذشته تلاش خود را برای 
جلوگیری از تخلف ها در حوزه توزیع و مصرف فرآورده های 
نفتی به ویژه برخورد با سوءاستفاده کنندگان از کارت های 
هوشمند سوخت دوچندان کرده است. وزارتی با بیان اینکه 
بازرسی و بازدیدهای منظم از جایگاه های عرضه سوخت با 
حضور و همکاری نزدیک دیگر دستگاه های نظارتی تداوم 
دارد، افزود: این بازدیدها با حضور سازمان صنعت، معدن 
نیروی  و  استاندارد  اداره  حکومتی،  تعزیرات  تجارت،  و 
انتظامی و به منظور تحقق حقوق شهروندی و ایجاد زمینه 
عرضه مطلوب و پایدار سوخت در جایگاه های منطقه و 
وقفه  بدون  مصرف کنندگان،  به  مربوط  حوزه های  دیگر 

ادامه خواهد داشت.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم:

17۶ کارت هوشمند سوخت غیرمجاز در قم مسدود شد


